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روزنامه

فضای  سرانه  افزایش  به  اشاره  با  قم  جوانان  و  ورزش  مدیرکل 
ورزشی استان طی هشت سال گذشته گفت: ۹۲هزار متربع در 
دولت تدبیر و امید به فضای ورزشی قم افزوده شده است. رسول 
از  افزود: میزان کل فضای ورزشی سرپوشیده استان قم  منعم 
حدود ۶۱ هزار و ۶۰۰ متر مربع در سال ۹۲ به بیش از ۸۱ هزار و 
۷۰۰ مترمربع در سال جاری افزایش یافته است. وی اظهار داشت: 
همچنین در هشت سال گذشته کل فضای ورزشی روباز در قم از 
حدود ۱۷۹ هزار مترمربع در سال ۹۲ به ۲۵۱ هزار مترمربع در 

استاندارقم با اشاره به آغازخیز جدید کرونا در اکثر استان های 
کشور گفت: مبادا در سایه عادی انگاری و سهل انگاری، در قم 
نیز با موج جدید این بیماری مواجه شویم. بهرام سرمست روز 
شنبه درپایان جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا که به صورت ویدیو 
کنفرانس در آن شرکت کرده بود، درگفت و گو با خبرنگاران اظهار 
انگلیسی  یافته  جهش  ویروس  شده  ارائه  گزارش  طبق  داشت: 
دریک یا دو استان کشور مشاهده شده و این موضوع نگرانی ها در 
رابطه با شیوع این بیماری را بیشتر کرده است. وی افزود: در قم که 

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم  خبرداد:

افزایش 92هزار مترمربعی فضای 
ورزشی قم 

استاندار قم هشدار داد:

موج جدید کرونا درسایه 
عادی انگاری 
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۲۳۸ میلیارد و ۳۳ میلیون و ۷۶۶ هزار تومان از مردم کلاهبرداری شده است
این پرونده یک متهم اصلی و ۶ متهم به جرم معاونت در جرم دارد

1

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم گفت: تا کنون 
کرونایی  تسهیلات  درخواست  تومان  میلیارد   ۱۰۰ حدود 

از این  در استان به ثبت رسیده که حدود ۷۵ میلیارد تومان 
تسهیلات پرداخت شده است. مصطفی کاویانی با اشاره به 

مدیر عامل شرکت مخابرات استان قم خبرداد :

پوشش جمعیتی 99/9 درصدی همراه اول در قم

معاون دادستان انقلاب اسلامی استان قم خبرداد:

آغاز رسیدگی قضایی
به پرونده گوهر ناز 

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم خبر داد:

پرداخت ۷۵ درصد 
درخواست های تسهیلات کرونایی
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4

2

هشدار وزیر بهداشت؛

ویروس جهش یافته کرونا در کشور چرخیده است

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم احداث تقاطع غیرهمسطح نماز بااعتبار 
۶۸ میلیارد تومانی با قراردادی ۱۸ ماهه خبر داد. عباس حلوایی زاده با اشاره به 
پروژه تقاطع غیرهمسطح میدان نماز، اظهارداشت: میدان نماز که اخیرا کلنگ 
زنی شده است ازجمله تقاطع هایی است که با توجه احداث پروژه های دیگر مانند 
بلوار آیت الله بروجردی الزام آور شد. معاون فنی و عمرانی شهرداری قم بابیان 
اینکه با احداث بلوار آیت الله بروجردی میدان نماز بار ترافیکی را به خود جذب 
کرد، افزود: بر اساس مطالعات انجام شده در ادامه نیز با احداث بلوار فردوسی بار 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم اعلام کرد:

احداث تقاطع غیرهمسطح نماز با قرارداد 68 میلیارد تومانی
 

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت: با تصویب شورای اسلامی شهر قم، 
۶۲ میلیارد تومان وام کم بهره برای بازسازی ناوگان اتوبوسرانی قم دریافت می شود.
اتوبوسرانی شهر قم، اظهار  ناوگان  با اشاره به اهمیت نوسازی  عباس ذاکریان 
داشت: دریافت وام کم بهره برای بازسازی ناوگان اتوبوسرانی با توجه به اهمیت 
تقویت ناوگان از صندوق کارآفرینی امید در دستور کار قرار دارد. معاون حمل ونقل و 
ترافیک شهرداری قم افزود: با تصویب شورای اسلامی شهر قم، ۶۲ میلیارد تومان 
وام کم بهره برای بازسازی ناوگان اتوبوسرانی قم دریافت می شود. ذاکریان با بیان 

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم  خبرداد:

دریافت 62 میلیارد تومان تسهیلات نوسازی اتوبوس شهری
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سرعتی ورای
 اخلاق و قانون

جشن  با  زمان  هم  امسال  ماه  بهمن   ۲۲ سالروز  در 
پیروزی انقلاب اسلامی، در روزی که مردم برای جلوگیری 

به  دستیابی  در  را  خویش  اتحاد  و  پیوند  خاص،  گونه ای  به  کرونا  بیماری  گسترش  از 
دستاوردهای ارزشمندانقلاب اسلامی جشن می گرفتند، یکی از نمادهای این پیروزی 
مردمی یعنی حاکمیت جمهور مردم بر سرنوشت خویش که در گزینش رئیس جمهور از 
راه انتخابات و رقابت تبلور یافته است، با رفتارهای تهدید کننده و توهین آمیز  عده ای موتور 
سوار مشخص و ظاهرا بدون دغدغه و نگرانی از نتایج قانونی رفتار خویش، نسبت به شخص 

دوم کشور یعنی رئیس جمهور، دست نیافته دیدند!
مطابق قانون اساسی رئیس جمهوری پس از رهبری بالاترین مقام اجرایی کشور است و 
با رأی اکثریت مردم انتخاب می شود. هر کس رئیس جمهور باشد نماینده همه مردم ایران 

است و تا زمانی که در این موقعیت باشد، نماد ملی تک تک ایرانیان محسوب می شود.
در چنین موقعیتی رئیس جمهور شایسته برخورداری از حمایت های قانونی متفاوتی 

است که اجرای وظایف و مسئولیت های وی را ممکن سازد.
در همین شرایط اگرچه قانون اساسی از پاسخگویی همه مقامات و حق آزادی بیان 
تضمین شده در همه امور و در مقابل همه مسئولان یاد کرده است اما نمی توان رفتارهای 
اهانت آمیز و تهدیدکننده عده ای از افراد را که نسبت به هر فرد عادی هم که مرتکب شوند 

آنها را سزاوار تعقیب و مجازات می کند، مصداق اعمال آزادی بیان دانست.
رئیس جمهوری در موقعیت خویش دست کم مشابه افراد دیگر جامعه از حمایت قانون 
برخوردار است و هیچ کس با هیچ نگرش و پشتوانه ای نمی تواند و نباید بتواند چنین بی 

محابا رئیس جمهور مردم و در واقع خود مردم کشور را تهدید کند و مورد توهین قرار دهد.
طنین نعره عده ای از موتورسواران که مراسم جشن  ۲۲ بهمن برای رئیس جمهور مردم 
ایران مرگ را آرزو می کرد، بیش از آن که بیان عقیده باشد که قطعا راه و رسم دیگری دارد، 
تهدید اخلاق و حاکمیت قانون و به استهزا گرفتن دستاوردهایی بود که بهانه ای به آنها می 

داد تا سوار بر موتور بذر نفرت، بی اخلاقی و قانون شکنی گستاخانه، در جامعه بپراکنند.
این حرکت نه فقط مخالفت یا حتی دشمنی و کینه ورزی با شخص رئیس جمهور بلکه 
نادیده گرفتن خود جمهور و نقش آنها در اداره کشور و حاکمیت قانون و انتظاری و آرزویی 

است که مردم در پی دستیابی به آن انقلاب کرده اند.
این رفتارهای غیرقانونی که متاسفانه بارها و به شیوه های گوناگون نسبت به برخی مقامات 
رخ داده است، بیش از آن که زیر پا گذاشتن اصول و احکام قانونی باشد، لگد مال کردن 
اصول اخلاق اسلامی و انسانی مردم ایران است.  این رفتارهای نادرست، تفرقه افکنانه و 
نفرت انگیز موجب بروز تنش و آثار نامطلوبی در جامعه و نا امیدی از به بار نشستن آرزوهای 
انقلاب می شود و قطعا به یک شخص محدود نیست. علت وقوع و تکرار آزادانه این اقدامات 
هر چه باشد، باید پیش از آن که دیرتر شود، علاجی پیدا کرد. در وضعیت کنونی، قوانین هم 
دادستان و هم ضابطان دادگستری را به برخورد با این گونه قانون شکنی ها و جرایم مشهود 
ملزم می داند. مجوز راهپیمایی برای ارتکاب این رفتارها صادر نشده و با توجه به موقعیت 
شخص رئیس جمهور و مشهود بودن جرم و قابلیت آشکار شناسایی مرتکبان، انتظار این 
است که دادستان اصفهان در چارچوب احکام قانونی به ویژه مواد ۶۰۸، ۶۰۹ و ۶۱۸ قانون 
مجازات اسلامی به ویژه با در نظر گرفتن شکل ارتکاب جرایم مزبور با همه عوامل ارتکاب 
این جرایم برخورد و نسبت به تعقیب و درخواست مجازات آنها اقدام کند. روشن است این 
معاونت نیز در چارچوب قانون نسبت به اعلام شکایت و پیگیری موضوع اقدام و نتایج 

پیگیرهای قضایی را به اطلاع مردم شریف خواهد رساند.
                                                                                  استاد دانشکده حقوق دانشگاه تربیت مدرس

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم:

بهره مندی 73 هزار مشترک قمی
 از برق رایگان

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم از بهره مندی 73 هزار مشترک، از برق رایگان 
با اجرای طرح "برق امید" خبر داد. مهندس "مهدی آهنین پنجه" درگفت وگویی به تشریح 
عملکرد شرکت توزیع برق استان از ابتدای سال جاری تاکنون پرداخت و اظهار داشت: 
طی این مدت توانستیم ۸۰ کیلومتر شبکه فشار ضعف و ۶۶ کیلومتر شبکه فشار متوسط با 
اعتباری افزون بر 3۸ میلیارد تومان احداث کنیم. وی از  تبدیل ۱۱5 کیلومتر شبکه سیمی 
به کابل خودنگهدار با اعتباری افزون بر ۲3 میلیارد تومان خبر داد و گفت: این اقدامات در 
راستای تأمین برق متقاضیان و مقاوم سازی شبکه انجام شده است. مدیرعامل شرکت توزیع 
نیروی برق استان قم خاطرنشان کرد: امیدواریم با تبدیل شبکه به کابل خودنگهدار شاهد 

کاهش سرقت و جلوگیری از خسارت به لوازم برقی مشترکین باشیم.

دکتر زاکانی در جمع اعضای مجمع هماهنگی نیروهای جبهه انقلاب استان قم:

شهر قم سطح مدیریت بالاتری می طلبد 
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی بابیان اینکه  شهر قم سطح مدیریت 
بالاتری می طلبد گفت :قم به عنوان مادر انقلاب وظیفه استمرار روحیه انقلابی در 

خود را دارد لذا دائماً باید روح انقلابی و بصیرت افزا در قم دمیده شود.
 دکترزاکانی در جمع اعضای مجمع هماهنگی نیروهای جبهه انقلاب استان قم 
بابیان اینکه باید سیر تکاملی ، جامعه سازی و تمدن سازی از قم شروع ، و به دیگر 
مناطق کشور منتقل شود اظهارداشت : به نسبت جمعیت شهر قم و ظرفیت های آن 
یک عقب افتادگی مشاهده میشود که باید به آن پرداخت ،که در استان های دیگر این 
گونه نیست. وی افزود :فعالیت های فرهنگی بر محور مساجد در حوزه های مختلف 
خصوصاً توانمندسازی خانواده ها در دستور کار قرار گرفته است .رییس مرکز پژوهش 
های مجلس شورای اسلامی  تصریح کرد :در حال برنامه ریزی برای ایجاد یک فضای 
بصیرت و آگاهی بخشی با محوریت مساجد و زنده نگهداشتن گفتمان جبهه انقلاب در 
حال انجام است . وی خاطرنشان کرد :پایه و ستون مرکز پژوهش ها را در شهر قم قرار 
دادیم و بنا داریم از ظرفیت حوزه و موسسات پژوهشی شهر قم استفاده نماییم.زاکانی 
تاکید کرد :برنامه ریزی های لازم  با برخی دستگاه ها در خصوص رفع مشکلات حاشیه 
نشینی ها انجام گرفته است که بزودی اجرایی خواهد شد. نماینده مردم قم در مجلس 
شورای اسلامی  درپایان گفت :توجه ویژه به وضعیت فرهنگی شهر قم بویژه عفاف و 
حجاب حمایت و ارائه طرح های موثر در اجرای فریضه الهی امر به معروف و نهی از 
منکر،  حمایت و توجه ویژه نسبت به رسانه های انقلابی استان ، مطالبه عدم استفاده 
موثر از ظرفیت زنان فرهیخته و مدیران موفق استان برنامه ریزی ، شناسایی و ایجاد حلقه 
وصل مدیران موفق زن استان ،آسیب شناسی فرهنگی استان در سطح کلان  وغیره از 

جمله مواردی است که در دستور کار و پیگیری قراردارد.

طی آیینی؛

۱۸ سری جهیزیه به نوعروسان قمی اهدا شد
طی مراسمی با حضور فرماندار قم ۱۸ سری جهیزیه هر کدام به ارزش ۲5 میلیون 
تومان به ارزش کلی ۲۴ میلیارد ریال به جمعی از نوعروسان قمی همزمان با حلول ماه 

مبارک رجب و ولادت امام محمد باقر)ع( اهدا شد. 
فرماندار قم در بخشی از این آیین اظهار داشت: خانواده جزء ارکان محکمی است 
که همیشه نسبت به تشکیل آن تاکیدی فراوانی شده است. مرتضی حیدری یادآور 
شد: ازدواج و تشکیل خانواده جزء فرامین مهم دینی است و حفظ بنیاد و کیان خانواده 
مساله مهم دیگری است که زوجین باید همیشه نسبت به تقویت مهر و محبت در آن 
تلاش کنند. به گفته وی، زوجین بعد از تشکیل خانواده برای تداوم زندگی مشترک باید 
حرمت و احترام همدیگر را همیشه پاس بدارند و زندگی خود را با عشق و محبت ادامه 
دهند. وی خاطرنشان کرد: تداوم خانواده یکی از دلایل اصلی تاکید بر مساله ازدواج 
است و وجود بنیاد قوی خانواده و پیمان مستحکم بین والدین و فرزندان از مهمترین 
دلایل حفظ انقلاب اسلامی با وجود تحریم های بی سابقه بوده است. دبیر ستاد 
فرمان اجرایی امام راحل)ره( در قم نیز بیان کرد: در سال جاری ۲5۰ سری جهیزیه در 
بین خانوارهای مورد هدف توزیع شده است. حسن عندلیب اظهار داشت: ۸ مرحله 
رزمایش برای توزیع بسته های معیشتی در بین خانواده های نیازمند طی سال جاری 
انجام گرفته است. به گفته وی، با شیوع کرونا تعدادی از کاروانهای سلامت برای ویزیت 
رایگان افراد مشکوک به مناطق محروم اعزام شدند و بسته های بهداشتی متنوعی در 

بین مردم توزیع شده است.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

99 بیمار کرونایی در قم بستری هستند
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به آخرین وضعیت کرونا در این استان گفت: 
در حال حاضر ۹۹ بیمار مبتلا به کرونا در بیمارستان های قم بستری می باشند که 
وضعیت هفت تَن از آنها وخیم است.   به گزارش عصر شنبه روابط عمومی علوم پزشکی 
قم محمد رضا قدیر در گفت و گویی اظهار داشت: در ۲۴ ساعت منتهی به بیست و 
پنجم بهمن ماه ۱7 بیمار با علائم کرونا توسط اورژانس مراکز درمانی قم مورد پذیرش 
قرار گرفتند. قدیر با اشاره به بستری شدن ۱۴ بیمار جدید کرونایی افزود: ۱3 تَن که 
طی روزهای گذشته بستری شده بودند نیز ترخیص شدند. رئیس علوم پزشکی قم بیان 

کرد: در این مدت هیچ مورد فوتی کرونا مثبت نداشتیم.

1

قم  استان  اسلامی  انقلاب  دادستان  معاون 
گفت :دادگاه پرونده شرکت گوهر ناز با اتهام 
اقتصادی حیف و میل کردن  اخلال در نظام 
در  کلاهبرداری  و  پولشویی  مردم،  پول های 
دادگاه ویژه رسیدگی به جرائم اخلاگران در نظام 

اقتصادی استان قم  روز شنبه آغاز شد.
زارع مولایی افزود :در نخستین جلسه رسیدگی 
نشاط  سرخ  کیمیا  شرکت  پرونده  اتهامات  به 
به تشکیل  اشاره  با  ناز(  ایرانیان )گوهر  آفرین 
دستگاه های  ورود  با  قبل  سال  یک  از  پرونده 
نظارتی و اطلاعاتی گفت: در این پرونده متهم 
با وعده اعطا سود های 35 تا ۴5 درصد به جمع 

آوری مبالغ هنگفتی از مردم کرده است.
زارع مولایی افزود: متهم فعالیت های اقتصادی 

قابل توجهی نداشته که بتواند سود های وعده 
داده شده را عملی کند که بدین صورت از طرف 
ومورد  شده  مشکوک  اطلاعاتی  دستگاه های 

رصد قرار می گیرد
وی با اشاره به فرصت ۲ ماهه دادستان به متهم 
برای تسویه حساب و جذب نکردن سرمایه های 
جدید افزود:متهم در زمان تعیین شده اقدام 
میلیون   ۱۰۰ بالای  سرمایه های  جذب  به 
تومان می کند و از طریق اصل پول های مردم 
اقدام  شده  داده  وعده  سود های  پرداخت  به 

می کرد .
مرکز  صداوسیما؛  خبرگزاری  گزارش  به 
قم،معاون دادستان انقلاب اسلامی قم با اشاره 
به اینکه پس از این اتفاقات پرونده ای در دادگاه 

زیر نظر بازپرس شعبه ۴ تشکیل شد و از آن زمان 
روند رسیدگی به این پرونده آغاز می شود.

و  خواست  امروزکیفر  افزود:  مولایی  زارع 
دفاعیات متهم ردیف اول قرائت شد و متهمین 
به بیان دفاعیات خود اقدام کردند و روز یکشنبه 
دفاعیات وکیل متهم ردیف اول ومتهمان وکلا 

خوانده می شود. 
کلاهبرداری از نوع مانور های پولشویی، صرف 
اموال  به  آمده  دست  به  وسرمایه های  عواید 
منقول و غیر منقول اتهام اصلی در این پرونده 

است.
این پرونده یک متهم اصلی و ۶ متهم به جرم 
 33 و  میلیارد   ۲3۸ مبلغ  به  جرم  در  معاونت 

میلیون و 7۶۶ هزار تومان دارد.

معاون دادستان انقلاب اسلامی استان قم خبرداد:

آغاز رسیدگی قضایی به پرونده گوهر ناز 

رئیس سازمان دامپزشکی گفت: تمام پرندگانِ باغِ پرندگان قم صد در صد معدوم 
شدند و غرامت آن ها را سازمان دامپزشکی پرداخت می کند.

 علی صفر ماکنعلی در گفتگو با بخش پیگیری شبکه خبر اظهارداشت : ۲۰ بهمن 
در قالب فعالیت رصد و پایش باغ پرندگان قم نمونه برداری لازم انجام گرفت و مشخص 
شد که پرندگان باغ پرندگان قم آلوده به آنفلوانزای فوق حاد پرندگان هستند بلافاصله 
تمام اقدامات لازم انجام گرفت و ۶7۰ قطع پرنده مختلف برای مهار رخداد توسط اداره 

کل دامپزشکی استان قم معدود شدند. 
ماکنعلی گفت: مجموع پرندگان معدوم شده ۶7۱ قطعه پرنده که تمام پرندگان باغ 
پرندگان صد در صد معدوم شده است که غرامت آن ها را سازمان دامپزشکی پرداخت 

می شود. 
رئیس سازمان دامپزشکی با اشاره به احتمال تعطیلی دائمی باغ پرندگان قم افزود: 
باغ پرندگان استاندارد های حداقلی را برای فعالیت اخذ کرده بود گفت: بازدید از باغ 
پرندگان کل کشور فعلا ممنوع شده است و ادامه فعالیت آن ها منوط به رعایت دستور 
العمل بهداشتی باغ پرندگان است که سازمان دامپزشکی کشور ابلاغ شده و شرط دوم 

پوشش بیمه ای همه پرندگان است در غیر این صورت مجوز فعالیت نخواهند گرفت.
معاون خدمات شهری شهرداری قم اعلام کرد :

کنترل کامل بیماری در باغ پرندگان قم
معاون خدمات شهری شهرداری قم نیز گفت: بیماری آنفولانزای در مجموعه باغ 

پرندگان قم کنترل شده و کمتر از ۲۰ درصد پرندگان در معرض خطر قرار گرفتند. 
سید امیر سامع با اشاره به انجام اقدامات لازم برای سلامتی و بهداشت کارکنان و 
پرندگان مجموعه باغ پرندگان قم اظهار داشت: از ابتدای افتتاح باغ پرندگان، مسئله 
پایش و بررسی  به دقت  بازدیدهای روزانه و جلسات هفتگی  سلامت پرندگان در 

می شد.
وی با اشاره به اینکه بیماری آنفولانزای پرندگان هر ساله تعدادی از پرندگان را در نقاط 
مختلفی از کشور درگیر می کند افزود: با توجه به حساسیت موضوع در باغ پرندگان 
قم، پایش مداوم پرندگان با همکاری اداره کل دامپزشکی استان قم و حضور نیروی 

متخصص مقیم در دستور کار بوده و هست.
مورد  چهار  اخیر  روز  چند  در  کرد:  اضافه  قم  شهرداری  شهری  خدمات  معاون 
نمونه مثبت آنفولانزای پرندگان در باغ پرندگان قم اعلام شد که بلافاصله با حضور 
کارشناسان و ناظران دامپزشکی و پیمانکار، اجرای شیوه نامه ها در دستور کار قرار 

گرفت و برای رفع خطر اقدام شد.
وی گفت: به دلیل قرار گرفتن در فصل زمستان و اینکه شیوع بیماری کرونا امکان 
بازدید شهروندان را در دو ماه اخیر فراهم نکرده بود، تعداد پرندگان حاضر در مجموعه 
کمتر از ۲۰ درصد ظرفیت باغ پرندگان بود و سرمایه گذار، اکثر گونه های با ارزش و 
کمیاب محیط زیستی را از ابتدای زمستان در محلی خارج از محدوده باغ نگهداری 

می  کرده است.

سامع خاطرنشان کرد: با توجه به اهمیت حراست از سلامت شهروندان و حفظ و 
نگهداری از گونه های با ارزش در مجموعه باغ پرندگان، تمام توان مجموعه برای کنترل 

کامل بیماری به کار گرفته شده است.
وی گفت: در حاضر کنترل کامل بیماری در مجموعه باغ پرندگان با اجرای موازین 
بهداشتی قرنطینه ای در شعاع های اپیدمیولوژیک مد نظر دامپزشکی صورت گرفته 
و پس از اخذ مجوز بازگشایی و همچنین بهبود شرایط آب و هوایی و مساعد شدن 
وضعیت شیوع بیماری کرونا در کشور و استان قم، شرایط برای بازدید عمومی فراهم 

خواهد شد.
مدیرکل دامپزشکی استان قم :

خطر ابتلا به آنفلونزای حاد پرندگان جدی است 
مدیرکل دامپزشکی استان قم  نیز در ستاد مبارزه با آنفلونزای فوق حاد پرندگان که 
در استانداری قم برگزار شد با اشاره به قرار گرفتن در شرایط هشدار آنفلونزای حاد 
پرندگان تاکید کرد: مردم باید از خرید مرغ از مراکز غیرمجاز و دوره گردها خودداری 

کنند.
  دکتر رفیعی با بیان اینکه خطر ابتلا به آنفلونزای حاد پرندگان جدی است،  بر 
خودداری از فروش ماکیان در ابتدای جاده ها و دیگر نقاط با همکاری نیروی انتظامی 
و دستگاههای مرتبط تاکید کرد و گفت: مقرر شد تا مرغداری هایی که بالا ۹۰ هفته 
هستند و دوره ایمنی آنها تمام شده است نسبت به حذف بیش از یک میلیون مرغ 
آنها اقدام شود که مسئولیت این کار به سازمان جهاد کشاورزی و اتحادیه مرغداران 

سپرده شد.
وی از وجود ده میلیون قطعه مرغ در مرغداری های قم خبر داد و گفت: با این آمار 
همه مرغداران و کارگران آنها ملزم به رعایت مقررات امنیت زیستی هستند تا بتوانیم از 

این معضل به سلامت عبور کنیم.
مدیرکل دامپزشکی استان قم از مردم خواست در صورت مشاهده هرگونه اقدام غیر 

مجاز حتما موارد را به اداره کل دامپزشکی اعلام کنند.
ورود مجمع نمایندگان قم به ماجرای شیوع آنفلوآنزا در باغ پرندگان

رئیس مجمع نمایندگان استان قم بنیز ه کارگروه های تخصصی این مجمع دستور 
رسیدگی به موضوع شیوع آنفلوآنزای باغ پرندگان قم را ابلاغ کرد. بعد از اطلاعیه روابط 
عمومی دامپزشکی کشور مبنی بر تایید آزمایشگاهی بیماری آنفلوآنزای فوق حاد 
پرندگان در تعدادی از گونه های باغ پرندگان شهر قم، احمد امیرابادی فراهانی رییس 
مجمع نمایندگان استان قم از کارگروه های تخصصی مرتبط بررسی فوری این موضوع 
را خواستار شد. کارگروه های محیط زیست، مدیریت شهری و گردشگری موظف 
شدند در اولین فرصت موضوع را بررسی و نتایج اقدامات و نظرات کارشناسی خود را 

به نمایندگان استان اعلام کنند.
کارگروه های تخصصی مجمع نمایندگان استان قم وظیفه دارند پیرامون موضوعات 

مربوطه نظرات تخصصی و مشورتی خود را به نمایندگان استان ارائه کنند.

رئیس سازمان دامپزشکی اعلام کرد
معدوم سازی پرندگان باغ پرندگان قم

پژمان محمدی*

رئیس سازمان دامپزشکی اعلام کرد:

معدوم سازی پرندگان باغ پرندگان قم
غرامتآنهاراپرداختمیکنیم

معاون خدمات شهری شهرداری قم اعلام کرد:

بیماریدرباغپرندگانکاملکنترلشدهاست
کمتراز۲۰درصدپرندگاندرمعرضخطرقرارگرفتند
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معاون ارتباطات و پیگیری اجرای قانون اساسی:

قوه قضاییه به موضوع توهین به 
رییس جمهوری ورود کند

معاون ارتباطات و پیگیری اجرای قانون اساسی در معاونت حقوقی ریاست 
جمهوری، شعارهای موهن علیه رییس جمهوری در حاشیه مراسم ۲۲ بهمن را 
»اقدام علیه امنیت ملی« دانست و از قوه قضاییه خواست بطور جدی و بدون 

تبعیض به این موضوع ورود کند. 
»علی اکبر گرجی ازندریانی« درباره توهین به رئیس جمهوری از سوی برخی 
شرکت کنندگان در راهپیمایی ۲۲ بهمن در اصفهان گفت:» در جرم بودن این 
اقدام هیچ تردیدی وجود ندارد و کاملا خلاف امنیت ملی است. اکنون که دولت 
باید در موقعیت مقتدرانه باشد تا بتواند در عرصه سیاست خارجی، مراودات و 
تعاملات دیپلماتیک داشته باشد، تضعیف رئیس جمهور و دولت، خیانت به کشور 

و امنیت ملی محسوب می شود.«
وی یادآور شد: علاوه بر این، دستگاه قضایی در دوره های مختلف نسبت به 

توهین به رییس جمهوری بطور جدی ورود و با خاطیان برخورد کرده است.
اینگونه  در  کرد:  تصریح  اساسی  قانون  اجرای  پیگیری  و  ارتباطات  معاون 
رخدادها، اگر بنا بر برخورد است باید عدالت و انصاف در همه دوره ها رعایت 

شود.
وی گفت: یادمان نرفته است برخوردهایی که در دوره های قبل با برخی افراد به 

دلیل توهین به یکی از سران قوا صورت گرفت، بسیار سنگین بود.
گرجی ازندریانی خاطرنشان کرد: البته اکنون این اختلاف برداشت وجود دارد 
که آیا قوه قضاییه باید مستقلا ورود کند یا شکایت دولت برای رسیدگی به این 
موضوع لازم است، اما در اصل برخورد قضایی در این زمینه تردیدی وجود ندارد.

این حقوقدان، جرات یافتن برخی افراد در توهین به رییس جمهوری را در عدم 
برخورد قاطع با اتفاقات مشابه در ماههای اخیر دانست و تصریح کرد: چگونه 
است یک نماینده در مجلس یازدهم طناب دار به رئیس جمهوری حواله می دهد 
و مقام معظم رهبری هم علیه اقدام این نماینده تند صحبت می کنند، اما هیچ 

اتفاقی نیفتاد؟! 
وی ادامه داد: از لحاظ اخلاق اجتماعی و سیاسی نیز اساسا گفتن شعار 
مرگ برای خدمتگزاران کشور و نظام، از جانب هر کس که باشد، عمل مذموم و 
مطرودی است و این رفتارها باید از سوی جامعه مورد مواخذه و سرزنش قرار گیرد.
معاون ارتباطات و پیگیری اجرای قانون اساسی در معاونت حقوقی ریاست 
جمهوری ادامه داد: در ساختار اجرایی جمهوری اسلامی ایران همه انتظارها 
و نگاه ها به سمت قوه مجریه و رئیس جمهوری است و انتظار می رود رئیس 
جمهوری همه مشکلات کشور را رفع کند ولی در عمل، همه عقلا و کسانی که 
نظام را به خوبی می شناسند، می دانند رئیس جمهوری مسئول یکی از ارکان 

کشور )قوه مجریه( است.
گرجی ازندریانی اظهارداشت: با کمال تاسف، انتظارهایی غیر واقعی از رئیس 
جمهوری در جامعه تزریق می شود و این باعث می شود گروهی هم برآشفته شده 
و به غلط گمان کنند با توهین و تهدید مسوولان چیزی درست می شود در حالی 

که راهکار کشور تزریق امید در عرصه عمومی است.
این حقوقدان با تاکید بر لزوم گسترش دامنه آزادی بیان خاطرنشان کرد: آزادی 

بیان به معنای توهین به دیگران از جمله مسئولان کشور نیست.
 

محسن رضایی:

 فضای مجازی بخش مهمی از اقتصاد 
کشور است

دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: فضای مجازی بخش مهمی از 
اقتصاد کشور است و نقش مهم در نظام عرضه دارد و عامل موثر بر تحول فرایند 

تولید و قیمت گذاری کالا و خدمات است. 
به  ، محسن رضایی، در دیدار با فرماندهان و فعالان سایبری سپاه خراسان 
رضوی با تبریک حلول ماه رجب و سالروز میلاد امام باقر)ع(  با اشاره به مختصات 
دهه پنجم انقلاب گفت: در این دهه، تهدیدها و فرصت ها با دهه های دوم، سوم 
و چهارم متفاوت است. برخی نظریه پردازان و حکمرانان غرب با هدف جلوگیری 
از ظهور تمدن نوین ایران اسلامی، مصمم اند که در هشت سال آینده نیز درگیری 
و رویارویی اقتصادی را با کشور ما ادامه دهند و ما متقابلًا باید تلاش کنیم که 
تحریمها را خنثی یا کم اثر کنیم و با تشکیل ایران بزرگ اقتصادی، غرب را از تحریم 

ملت ایران پشیمان کنیم.
رضایی در پاسخ به نظرات کارشناسی فعالان سایبری که دیدگاه های کاربردی 
خود را جهت انتقال به شورای عالی فضای مجازی و مقام معظم رهبری به دبیر 
مجمع تشخیص مصلحت نظام ارائه کردند، گفت: فضای مجازی نقش مهمی 
در رونق تولید، اقتصاد ملی و کارآفرینی فناورانه دارد. همچنین رسیدن به سبک 
زندگی ایرانی اسلامی در فضای مجازی و مدیریت فرصتها و تهدیدهای فضای 
مجازی بسیار مهم و حیاتی است. دشمنان ملت ایران بیشترین استفاده را از 
شبکه های اجتماعی انجام می دهند. با هسته های پراکنده در آفند و پدافند 
سایبری نمی توانیم علیه شبکه های سازمان یافته از جمله منافقینی که از آلبانی 

شایعه افکنی می کنند، و اسرائیل مقابله کنیم. 
 رضایی با اشاره به آثار سوء غفلت از فضای مجازی گفت: امروز فضای مجازی 
بخش مهمی از اقتصاد کشور است و نقش مهم در نظام عرضه دارد و عامل موثر بر 

تحول فرایند تولید و قیمت گذاری کالا و خدمات است.
رضایی در ادامه سخنان خود، به بررسی تاثیر فضای مجازی بر قیمت گذاری 
غیرواقعی برخی سهام پرداخت و ضمن انتقاد از ارزان خریدن های سوداگرانه 
۱5۰ نفر در ماههای ابتدای جهش بورس و ثروت بادآورده برخی شرکت ها و 
موسسات در مرداد و شهریور ماه که عملًا سرمایه مردم را در بورس به یغما بردند، 
از تلاش اقتصاددان های دلسوز کشور و انقلاب در تهیه و ارسال قریب الوقوع 
یک گزارش جامع از تخلفات این ۱5۰ نفر و رفتار سوداگرانه شرکت های مذکور 

خبر داد.
رضایی گفت: برای حل مشکلات اقتصادی در عرصه های گوناگون نیازمند عزم 
جدی و مدیریت قرارگاهی هستیم تا دیگر شاهد فقر، فساد و تبعیض نباشیم. با 
پیروزی انقلاب حاکمیت مردم بر سیاست محقق شد ولی هنوز بانکها، موسسات 
مالی و اعتباری و بیمه ها آنچنان که باید در خدمت رونق تولید و منافع مردم 
نیستند و دهه پنجم انقلاب را باید به دهه زمینه سازی برای برقراری مردمسالاری 
اقتصادی و تثبیت حاکمیت مردم بر اقتصاد تبدیل کنیم. و برای این تحول، 
نیازمند مشارکت گسترده و عمیق مردم در شناخت و دفاع از منافع ملی هستیم.

نایب رئیس کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها:

 آمریکا و اروپا باید برای نجات برجام
 گام بردارند

نایب رئیس کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها تاکید کرد: این آمریکایی ها 
بودند که میدان برجام را ترک کردند و اکنون اول باید به برجام بازگشته و تحریم 

ها را کنار بزنند و بعد می توانند از جمهوری اسلامی خواسته ای داشته باشند. 
محمد حسن آصفری در گفت وگو با ایسنا، بیان کرد: متاسفانه برجام نتوانست 
خواسته های به حق ملت ایران را محقق کند. ما در برجام از خود نرمش نشان 
دادیم و از یکسری از خواسته های به حق خود گذشتیم تا به دنیا ثابت کنیم به 
دنبال سلاح هسته ای نبوده و نیستیم. وی در ادامه اظهار کرد: اما متاسفانه علی 
رغم اینکه جمهوری اسلامی ایران از حقوق قانونی و بین المللی خود گذشت 
کرد و پای میز مذاکره نشست و تعهداتی نظیر جمع کردن سانتریفیوژها و اجازه 
بازرسی های بدون برنامه به آژانس را اجرایی کرد؛ نه تنها طرف های غربی به 
تعهدات برجامی خود عمل نکردند بلکه تحریم های جدیدی علیه ما وضع کردند.
نماینده مردم اراک در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: چطور ملت ایران 
باید به طرفی که حاضر به اجرایی کردن تعهداتی که پای آن را امضا کرده نیست، 
مجددا اعتماد کند. امروز این اعتماد دیگر از بین رفته است و نه ملت و نه دولت و 
نه نظام دیگر اعتمادی به طرف های غربی و اروپایی ندارد. اکنون این آمریکایی 

ها و اروپایی ها هستند که باید برای نجات برجام گام بردارند.

ضرورت نگاه ویژه به جمکران 

جمکران نامی آشنا در کشور وجهان در۶کیلومتری شهر مقدس قم همسایه 
مسجدمقدس جمکران، باسابقه تاریخی چندهزارساله، بامردمانی ولایی، انقلابی 
وسلحشور که درمبارزات بارژیم ستمشاهی، به رهبری امام خمینی)ره(، ازسال 
۴۲شهید، زندانی، تبعید، درجنگ تحمیلی شهید، جانبازوآزاده ودرنبرد با داعش 
شهید مدافع حرم تقدیم انقلاب نموده است.  ازسال ۸۶ پس از الحاق به شهرقم 
وانتخاب شهردار برای جمکران این مردم بااین تصور که این منطقه جزئی ازشهر قم 
میباشند، درانتظار اینکه مسؤلین، باعزمی جدی نسبت به ایجاد زیرساختها اقدام 
ویک تحولی دراین منطقه که سالانه میزبان میلیون ها زائر از اقصی نقاط ایران و 

حتی جهان است بوجود آورند.
اما نزدیک به ۱۴سال است مردم این منطقه درانتظارچنین روزی هستند، اما 
تاکنون هیچ اقدامی صورت نپذیرفته است، تنها دود همراه باسرب ناشی ازکوره 
های آجر پزی، ریزگردهاو همچنین گردوغبارهای ناشی ازعملیات عمرانی اطراف 
چیز دیگری عایدشان نشده است. سالهاست این منطقه که روزگاری قطب مهم 
کشاورزی ودامداری قم بوده، بعلت خشکسالی و وجود کوره های آجر پزی و 
کارخانجات سنگبری عملآ این ظرفیت ازبین رفته ومردم، شغل شان را ازدست 
داده و بیکارشده اند. کودکان درحسرت تاب، سرسره ودیگر وسایل بازی که ذهن 

آنان  را شکوفا و شادی ونشاط به آنها انتقال می دهد هستند.
 دراین منطقه باوسعت بیش از۱۰کیلومترمربع با جمعیتی حدود یک بخش 
قم، یک نیمکت، به همراه یک درخت که سالمندان  که روی آن زیرسایه درخت 
آنان هنوزپای دیوارخرابه های محل بجای بوستان می  بنشینند وجود ندارد، 
بمنظوررشدو  کتابخانه  ورزشی،  مکانی  درحسرت  جوانان  نوجوانان،  نشینند. 
شکوفایی فیزیکی وعلمی می باشند، خانواده ها بعلت نبود فرهنگسرا از رشد 
فرهنگی بازمانده اند. باریک بودن معابر وپیچ های متعدد مسیرعبورو مرورخودروها 
بخصوص خودروهای زائران و ایجاد ترافیک ازمعضلات اصلی منطقه است بااین 
شرایط استفاده ازوسایل نقلیه عمومی درداخل بافت مسکونی میسر نمی باشد. 
بعلت نبود مراکز خریدو خدمات عمومی مردم ناچاربه تحمل هزینه و اتلاف وقت 
برای عزیمت به شهر و تهیه ملزومات مورد نیاز خود میباشند. اینها گوشه ای 

ازمشکلات به هم تنیده این مردم ولایی وانقلابی است.
رفع  و  زیرساخت ها  ایجاد  برای  به ۱۴ سال مردم جمکران  نزدیک  انتظار  آیا 
مشکلات کافی  نیست؟ تاچه زمانی مردم  این منطقه باید درحالت برزخ ومورد 
بی توجهی مسئولین قرارداشته باشد؟ مدتی است، شهردارمحترم منطقه 5 بامنت 
وشهامت اعلام می نماید که ما زباله ها و رفت و روب منطقه مسکونی جمکران را 
انجام می دهیم. سؤال اینجاست آیا درروستاهای دیگرزباله ها انباشته میشود؟ 
آیا دیگرمناطق شهرزمین وپول به شهرداری می دهند که زباله هایشان جمع 
آوری شود؟ آیاکسی آسیب شناسی کرده است چراساختمان، بدون مجوزساخته 
میشود؟ آیا کسی علت تصمیم به خودسوزی جوانی درجمکران رابررسی کرد؟ 
آیا باید آنقدر بی توجهی ادامه پیداکند که جریان خودسوزی زن بندرعباسی 
تکرارشود؟ تنها چیزی که روزانه مردم  جمکران از عملکرد شهرداری مشاهده می 
نمایند  گشت های پرتعداد پلیس ساختمان است، اما خبری ازتردد خودروهای 
مسؤلین دراین دیار نیست تا با دیدن مشکلات از نزدیک درجهت رفع آنها تصمیم 

اتخاد نمایند.
قریب به ۴ سال است که بعلت ناآگاهی مسئولان} طی نشدن فرایند قانونی 
الحاق جمکران به شهر قم وعدم تصویب آن در هیات دولت  بعلت شکایت حقوقی 
این شهروند از شهرداری {الحاق جمکران به شهر قم ابطال شده است ومجدد 
روستا شده است ولی مسولان این موضوع را تا همین اواخر از مردم مخفی نگه 
داشتند ولی مردم از کانال های دیگر از این امر مطلع شدند، چه کسی باید پاسخگو 
افکار عمومی ومردم این منطقه  و جبران خسارات و حقوق تضییع شده آنها باشد؟! 
موردی که اخیرا شهرداری از خود در جمکران به جا گذاشته است تخریب آب انبار 
تاریخی با قدمت بیش از 5۰ سال است  که در سکوت خبری انجام شد و اداره کل 
میراث فرهنگی قم هم که گویا خواب است به این موضوع ورود نکرد!، چه کسی 
تضمین می دهد که درآینده، قلعه گبری که نماد زندگی آبا واجدادو نیاکان این 
مردم است تخریب نشود، کما اینکه بااین وضعیتی که این قلعه دارد و بی توجهی 
میراث فرهنگی با این قلعه تاریخی  تخریب و نابودی آن دور از ذهن نیست. مردم 
جمکران از مسئولان برای این همه بی توجهی جواب می خواهند یا آنها را برای این 
همه بی توجهی قانع نمایند یا از همین امروز با عزمی جدی درجهت رفع مشکلات 

آنها اقدام نماید.
ازمسؤلین شهربخصوص  شهردار، رییس ودیگراعضای محترم شورای اسلامی 
شهرقم، که به انتخاب آنها افتخار می کنیم. تقاضا دارم با بازدید ازاین منطقه 
ونشست صمیمانه  با مردم  وشنیدن درد دلها و مشکلات آنها تصمیمات راهگشا 
از  منطقه  این  وخروج  مشکلات  انباشت  از  جمکران  منطقه  رفت  برون  برای 
محرومیت های بهم تنیده ناشی از بلاتکلیفی سالیان متعدد و عدم استفاده از 
خدمات روستایی و شهری را جبران و در یک افق کوتاه مدت با برنامه ریزی شاهد 
رفع محرومیت ازاین منطقه که درتیرس نگاهها میلیون ها زائر که  طول سال به 
مسجد مقدس جمکران می آیند قراردارد باشیم ورفع محرومیت از این منطقه 
موجب رضایت حضرت ولیعصر )عج( ازمسئولان شهری و استانی قم را به همراه 
خواهد داشت. ایجاد زیرساخت های شهری درجمکران موجب افزایش ماندگاری 
زائران در این منطقه و شهرقم را به همراه خواهد داشت که این امر موجب بهره 

مندی بیشتر اقتصادی استان قم از ظرفیت زائران خواهد شد.

هشدار وزیر بهداشت:

 ویروس جهش یافته کرونا در کشور 
چرخیده است

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: مرگ یک خانم 7۱ ساله در خیابان 
وحدت اسلامی که هیچ مسافرتی نداشت و اتفاقی که در آبیک افتاد و بیمارستان 
هشتگرد، اثبات کرد که ویروس جهش یافته کرونا در کشور چرخیده و باید فکر کنیم 

زیر پوست هر شهر، روستا و خانواده ای می توان این ویروس را پیدا کرد. 
سعید نمکی روز شنبه در اجلاس روسای دانشگاه های علوم پزشکی که به صورت 
ویدیو کنفرانس برگزار شد، افزود: وجود ویروس جهش یافته کرونا، زنگ خطر جدی 
برای مدیریت کرونا است. سخت ترین آخر هفته ای که در طول این ۱3 ماه بر من 
گذشت، همین دو روز گذشته بود. در این مدت مشاهده کردم که فراز و نشیب ها 
چطور ما را گرفتار می کند. این ویروس جهش یافته کرونا یکی از ویروس هایی است 
که با اقتدارترین نظام های بهداشتی و درمانی در اروپا را به زانو در آورد. روزهای 
سختی برای ما آغاز می شود و بنابراین باید خودمان را برای مبارزه با چموش ترین 
ویروس جهش یافته کرونا آماده کنیم.  وی ادامه داد: روش مبارزه با ویروس کرونا 
جهش یافته با ویروس کرونا قبلی هیچ فرقی ندارد و فقط تشدید مراقبت ها و رعایت 
بیشتر پروتکل های بهداشتی اهمیت دارد. میزان رعایت پروتکل های بهداشتی در 
شادگان تقریبا به صفر رسیده است و به همین میزان آسیب دیدیم. هرجا رعایت 

پروتکل های بهداشتی ضعیف شد، نقطه آسیب پذیری ما نیز افزایش پیدا کرد.
سخت ترین روزهای مدیریت کرونا شروع شده است

وزیر بهداشت اظهار کرد: در روزهایی که دنیا مرگ های بسیار سنگینی به خاطر 
کرونا را تحمل کرد، ما توانستیم به مرگ های روزانه ۶۰ نفر به علت کرونا برسیم. 
سخت ترین روزهای مدیریتی ما در زمینه کووید ۱۹ شروع شده است. در تاریخ ۱۰ 
دی ماه نامه ای نوشتم و گفتم که پیش بینی من، ورود به خیز سهمگین بیماری 
است که همه را گرفتار می کند، اگر برخی اصول بهداشتی رعایت نشود و اگر ما را 

در رعایت پروتکل های بهداشتی تنها بگذارند.
وی افزود: همچنین در مورد ورود ویروس جهش یافته کرونا پیش بینی کرده 
بودیم. با وجود این که انگلیسی ها به دروغ در ابتدا گفتند سرایت این ویروس 3۰ 
تا 7۰ درصد افزایش یافته، من به صراحت به همکارانم گفتم هم قدرت سرایت 
چند برابر است و هم قدرت بیماری زایی و مرگ و میر این ویروس به مراتب بیشتر 
از چیزی است که اعلام می شود. تمام تلاش ما در مکاتباتی که داشتیم این بود 
که بیشتر مراقب مرزهای زمینی و دریایی و هوایی باشیم. حتی اعلام کردیم 
موارد غیرقانونی که برای قشم یا محل های دیگر جنس می آورند را هم تست 

انجام شود.

اخبار

ابوالفضل حاج رضایی*

 

رئیس جمهور با بیان اینکه برای جلوگیری از موج چهارم کرونا، باید همه دست 
به دست هم دهیم، گفت: هنوز معلوم نیست که واکسن کرونا چقدر موثر است و 

تا چه مدت ایمنی ایجاد می کند.
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی صبح دیروز در جلسه ستاد ملی مقابله 
با ویروس کرونا با تبریک فرارسیدن ماه رجب گفت: امروز میلاد امام پنجم، امام 
باقرالعلوم )ع( است. در ادامه میلاد امام جواد )ع(، امام هادی )ع( و امیرالمومنین 
)ع( است و سپس بعثت پیامبر عظیم الشان اسلام )ص( را داریم. ماه پربرکتی 

است.
رییس  دولت تدبیر و امید با تاکید بر ضرورت رعایت پروتکل های بهداشتی اظهار 
داشت: از همه روزهای ویژه این ماه باید استفاده کرد. ان شاالله همه پروتکل های 
بهداشتی را رعایت کنیم که هم ثواب این ایام و هم ثواب اجرای پروتکل های 

بهداشتی توامان شود.
روحانی با بیان اینکه یک سال از ورود کرونا به کشور گذشته است، تصریح کرد: 
همه فکر می کردند از پاندمی عبور کرده اند. با پیشرفتی که بهداشت داشته، 
آگاهی که به مردم دادند، تصور اینکه با یک مصیبت بزرگی مواجه شده که در 

طول قرن بی سابقه بوده است، کسی آن را تصور نمی کرد.
به گفته رییس جمهوری، کسی هم فکر هم نمی کرد، این بیماری پاندمی  باشد 
که همه عاجز شوند؛ یعنی پولدار، ابرقدرت و کسانی که فکر می کردند کرات دیگر 
را تصرف کنند و این همه تحولاتی که در یک قرن گذشته شاهد بودیم، دنیای 
ربات ها، دیجیتالی و هوش مصنوعی، کسی فکر نمی کرد با این معضل بزرگ 

روبه رو شوند که از پایان ۲۰۱۹ شروع شد و هنوز درگیر این بیماری هستیم.
وی با بیان اینکه ده ها میلیون نفر گرفتار این بیماری شدند و صدها هزار نفر 
در این بیماری جان باختند، خاطرنشان کرد: این ویروس هر روز به شکلی ظاهر 
می شود. جهش های خاصی از این ویروس مشاهده می کنیم. همه آرزوها این بود 
که بشر به دارو برسد. به سمت داروهایی هم رفتند و گفتند موثر است و در بازار 
هم قیمت گزاف پیدا کرد ولی در نهایت مشخص شد این داروها درمان دقیق و 

واقعی نیست.
برای مقابله  نتوانسته درمانی  اینکه بشر در یک سال اخیر  بیان  با  روحانی 
امیدها در پی واکسن رفت. همه هم  ابراز داشت:  پیدا کند،  با ویروس کرونا 
می دانستند دوران تهیه واکسن با ۶ ماه و یک سال ممکن نیست. گاهی یک 
واکسن ۱۰ سال زمان می برد که به نقطه مطلوب رسیده و نواقص آن برطرف شود 
ولی ناچارا راه اضطرار داده شد و واکسن مجوز عمومی داده شد، چون مرگ و 

میر زیاد شده بود.
رییس دولت دوازدهم اضافه کرد: هنوز کاملا مشخص نیست این واکسن چقدر 
موثر است، اینکه این واکسن تا چه مدت ایمنی ایجاد می کند، این مسئله هم 
هنوز مشخص نیست. اینکه کدام واکسن کاملا موثرتر است، این داستان هم 
کاملا روشن نیست. اینکه واکسن ها در برابر جهش های این ویروس موثر هستند 

یا خیر، این هم روشن نیست.

وی اظهار کرد: هنوز مسائل فراوانی در زمینه مبارزه با کرونا داریم ولی چاره ای 
نیست جز این که به سمت واکسن برویم. دنیا هم به سمت واکسن رفته است ما 
هم به همین صورت واکسیناسیون را آغاز کرده ایم و ادامه می دهیم و به ترتیب 
اولویتی که در ستاد ملی مبارزه با کرونا به تصویب رسیده است،  عمل و اجرا 

خواهد شد.
روحانی با بیان اینکه تقابل علم و دانش و تجربه بشری در برابر این ویروس 
همچنان ادامه دارد، گفت: این که چه زمانی علم موفق شود که این ویروس را به 
زانو درآورد برای ما مشخص نیست. تجربه تاریخ بشر نشان داده که در نهایت بشر 
پیروز می شود. اما یک واقعیت هم برای همه روشن شد که دانش بشر هر چقدر 
هم در برابر علمی که باید حاصل شود، پیشرفت کند، باز هم مقدار اندک و کمی 

است و نمی شود گفت به همه علوم و دانش ها دست یافتیم.
وی گفت: چاره و راه مقابله با کرونا همچنان مراعات همه دستورالعمل های 
بهداشتی است که در یک سال گذشته انجام دادیم و راه دیگر نداریم یعنی؛ 
دست ها باید شسته شود، تجمعات باید کم شود،  فاصله گذاری ها رعایت شود. 
همه این توصیه ها راه اصلی تا رسیدن به مرحله ای است که از این بیماری عبور 

کنیم.
رییس دولت تدبیر و امید یادآور شد: کار دیگری که باید انجام داد واکسیناسیون 
است که این کار را شروع کردیم و ادامه می دهیم چرا که کمک می کند بتوانیم 
جامعه و افراد را ایمن سازی کنیم و هم مرگ و میر را کاهش دهیم و هم زنجیره 

را قطع کنیم.  
در مرزها دقت و مراقبت بیشتری شود

روحانی اضافه کرد: امروز در جلسه بازهم تاکید شد که نسبت به ورودی ها از 
خارج به داخل مخصوصا کشورهایی که با ویروس های جدید آلوده هستند دقت 
و مراقبت بیشتری شود. باید با تلاش بیشتر این مقررات به طور کامل اجرا شود. 
صدا و سیما،  روزنامه ها، هواپیمایی های ما در خارج ابلاغ و اعلام و تکرار کنند 
که هرکس وارد کشور شود باید قانون و مقرراتی که برای تست و قرنطینه که اینجا 
وجود دارد به طور کامل مراعات کنند چرا که این موردی نیست که  قابل گذشت 

باشد چون مساله جان میلیون ها انسان در میان است.  
یافته  جهش  ویروس  به  نسبت  مخصوصا  زودهنگام  شناسایی  گفت:  وی 
خیلی مهم است که سریعتر بشناسیم.  فردی که از خارج وارد یک استان یا یک 
شهرستان می شود، استاندار، فرماندار و بخشدار و مسوول مراقبت بهداشتی همه 
باید مراقبت کنند اگر کسی آلوده شده بلافاصله مساله قرنطینه و مقرراتی که در 
این زمینه وجود دارد را اعمال کنند چرا که اینها مسایلی نیست که قابل گذشت 

باشد.  
روحانی با تاکید بر این که همه دست به دست هم دهیم برای جلوگیری از خیز 
چهارم ویروس کرونا گفت: نزدیک عید نوروز هستیم ایام برای مردم برای کسب و 
کار و نظافت منزل ها و هم برای سفر اهمیت دارد. بنابراین اگر می خواهیم عید 
بسیار خوبی داشته باشیم  از حالا باید شروع کنیم و مراقبت کنیم.  اگر مراقبت ها 

از امروز شروع نشود متاسفانه دوباره با مشکلات مواجه خواهیم شد.
رییس جمهوری استان های دیگری هم داریم که آنها زرد بودند نارنجی شده 
است. این یک اعلام خطر برای همه ما و حرکت به سمت جهش چهارم است. 
بنابراین همه باید مراقبت کنیم و جلوی این کار را بگیریم و وارد موج چهارم و خیز 

چهارم نشویم و شرایط به گونه ای باشد که بتوانیم مهار کنیم.
سبک زندگی جدید را یکسال دیگر ادامه دهیم

روحانی تاکید کرد: بدانیم حتی اگر واکسیناسیون به طور فراوان هم انجام گیرد 
و همه تجهیزات هم آماده باشد تا یکسال دیگر باید مراقبت کنیم.  اصل این است 
که ما سبک زندگی را به گذشته برنگردانیم. در این یکسال یک سبک زندگی 

جدیدی را آغاز کردیم این سبک را حداقل تا یکسال دیگر ادامه دهیم.
وی ادامه داد:ماه عروسی ها است باید خیلی مراقبت کنیم که این مجالس 
تبدیل به مجالس عزا نشود. فاصله ها را مراقبت کنیم و اصول بهداشتی را مورد 
مراقبت خود قرار دهیم که بتوانیم در پایان سال روزهای خوبی را برای مردم داشته 
باشیم و آغاز سال ۱۴۰۰ مناسب تر از سال ۱3۹۹ باشد که در طول این سال 

گرفتار این بیماری بودیم.

صحنه ای  هیچ  اینکه  بیان  با  سپاه  کل  فرمانده 
برای سپاه بن بست ندارد، گفت: برای دقیق کردن 
محاسبات دشمن بخش هایی از قدرت مان را نشان 

می دهیم.
همزمان با ایام سالروز عملیات غرور آفرین والفجر ۸ و 
روز حفاظت اطلاعات، سردار سرلشکر پاسدار حسین 
سلامی فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در 
ارتباط ویدئو کنفرانسی با فرماندهان نیروها، سپاه های 
رسالت  سپاه  اطلاعات  حفاظت  سازمان  و  استانی 
غلبه  مستضعفان،  وراثت  را  اسلامی  انقلاب  اصلی 
آنها بر مستکبران و تشکیل حاکمیت الهی روی زمین 
آرمان های  و  بلند  افق  دلیل  به  کرد:  اظهار  و  عنوان 
محو  و  مستضعفان  حاکمیت  که  اسلامی  انقلاب 
استکبار را در خود داشت قدرت های عالم تمام جبروت 
و شوکت شیطانی خود را به کار گرفتند تا از ظهور این 
قدرت جدید و الگو و مدل الهام بخش جلوگیری کنند.

تجلی  را  ایران  اسلامی  انقلاب  سپاه  کل  فرمانده 
نور الهی بر زمین و طلوع مجددی از خورشید اسلام 
توصیف و تصریح کرد: فرازهای سختی را پشت سر 
گذاشته ایم؛ از گردنه های سختی عبور کرده ایم که 
اتفاق  قدرت  توازن  شکل  نابرابرترین  در  آنها  تمامی 
افتاده و تا این لحظه به اذن خداوند توأم با پیروزی برای 

ما بوده است.
سرلشکر سلامی عملیات پرافتخار و پیروزمند والفجر 
۸ را از افتخارات و ابتکارات مهم سپاه در دوران دفاع 
و  پیچیده  عملیات  این  در  گفت:  و  دانست  مقدس 
راهبردی حماسه ای بی نظیر در تاریخ نبردهای عالم 

رقم خورد که نمونه و مصداق روشنی از وعده نصرت 
الهی بر مؤمنان و مجاهدان راه خدا بود.

وی افزود: باوجود آماده سازی های زمین و تسلط 
بصری دشمن بر گستره جبهه ای که قرار بود عملیات از 
آن آغاز شود، اما به دلیل نقشی که حفاظت اطلاعات 
در موفقیت آن عملیات داشت و حفاظت اطلاعات و 
تدابیر و خلاقیت فرماندهان و رعایت آن توسط همه 

رزمندگان توانستند دشمن را کاملًا غافلگیر کنند.
سرلشکر سلامی با تاکید بر اینکه سپاه در آفرینش 
پیروزی ها و دستاوردهای بزرگ انقلاب و نظام مقدس 
جمهوری اسلامی نقش ممتاز و برجسته ای ایفا کرده 
است، گفت: آنچه در این گردنه های سخت، یاری گر 
سپاه بوده تا بتواند بر دشمنان بزرگ غلبه کند و نه تنها 
راه های غلبه آنها را به اذن الهی ببندد بلکه راه های غلبه 
بر آنان را مفتوح کند، دمیدن روح الهی اسلام و ایمان 

بر قلب پاسداران انقلاب اسلامی است.
هنر سپاه شکستن قدرت های استکباری است 

فرمانده کل سپاه با تاکید بر اینکه هیچ صحنه ای 
برای سپاه بن بست ندارد، گفت: هنر سپاه شکستن 
قله ای  دامنه  در  سپاه  است.  استکباری  قدرت های 
خود  نورانی  تدابیر  با  فقیه  ولی  قله  آن  از  که  است 
فرمول های  و  می کند  جاری  را  حکمت  چشمه های 
غلبه را می آموزاند، با این منطق سپاه در هیچ صحنه ای 

شکست نمی خورد.
وی افزود: جنگ های بزرگ ما باقی است؛ دشمن 
همچنان وجود دارد و هرچند پژمرده شده است اما 
هنوز خطرناک بوده و نمی خواهد شکست را بپذیرد 

و سپاه همچنان باید در مرکز این میدان بدرخشد و 
از عناصر اصیل شکل دهنده سپاه رسالت  صیانت 
خطیر حفاظت اطلاعات به عنوان مقوم روح و معنای 

سپاه است.
سرلشکر سلامی با تاکید بر اینکه سپاه خود را خادم 
ملت ایران می داند و پیشگام برای رفع مشکلات مردم 
صحنه های  تمام  در  نیز  ما  عزیز  مردم  گفت:  است، 
از همدلی و حضور  نگذاشتند؛  تنها  را  سخت سپاه 
دفاع  دوران  در  مقاومت  و  ایثار  سالهای  در  ایثارگرانه 
مقدس تا بدرقه فرمانده دلاور سپاه و سردار دل های 
ملت ایران این همدلی و همراهی به وضوح به چشم 
می خورد و مادامی که ارتباط سپاه، مردم و امام امت 
برقرار است هیچ قدرتی قادر نیست ما را شکست دهد.
حیاتی  را  اطلاعات  پایان  در  سپاه  کل  فرمانده 
ترین سرمایه نهاد قدرتمندی مانند سپاه توصیف و 
با قدردانی از تلاش ها و مجاهدت های فرماندهان و 
تصریح  و  سپاه  اطلاعات  حفاظت  سازمان  کارکنان 
کرد: دشمن نباید کرانه های قدرت ما را ببیند؛ ابهام 
سازی برای دشمن بخشی از قدرت ما است. اگر امروز 
دست  ما  زمینی  و  دریایی  هوافضا،  نیروهای  قدرت 
نخورده باقی مانده و دشمن نمی تواند اجزا و ارکان و 
گسترش این قدرت را ببیند، محصول این است که بین 
فرماندهی، حفاظت و تک تک پاسداران عزم و اراده 
جدی در صیانت از سپاه وجود دارد؛ هر چند گاهی 
برای ایجاد بازدارندگی و دقیق کردن محاسبات دشمن 
در رزمایش ها یا مصاحبه ها بخش هایی از قدرت مان را 

نشان می دهیم.

سرلشکر سلامی: 

هیچ صحنه ای برای سپاه بن بست ندارد

روحانی در ستاد ملی مقابله با کرونا:

خطر ورود به موج چهارم کروناجدی است

 عضو ستاد ملی مقابله با کرونا با بیان اینکه حداقل سه سال کرونا مسئله 
جدی کشور خواهد بود،گفت: با توجه به جهش های ژنی که این ویروس دارد 
به سرعت انجام می دهد کارکرد واکسن را به چالش کشیده و برداشت ما این 
است که کرونا در میان مدت حل نخواهد شد و حداقل سه سال کرونا مسئله 
جدی کشور خواهد بود و باید همه دست به دست هم دهیم تا بتوانیم به یک 

زندگی عادی همراه با کرونا برسیم.
سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی نایب رئیس مجلس شورای اسلامی در 
جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا که صبح دیروز به ریاست رئیس جمهور تشکیل 
شد با بیان اینکه خیز جدید کرونا از غرب کشور در حال شروع شدن است، 
گفت: با توجه به اینکه این خیز کرونا از غرب کشور است احتمال اینکه وضعیت 
کشور عراق خوب نباشد، خیلی بالا است. چون عمدتاً استان های غربی درگیر 
شده اند. وی افزود: درجاهای دیگر هم این خیز را داریم ولی بیشتر از آذربایجان 
غربی تا خوزستان است و متأسفانه خوزستان بدترین وضعیت را دارد و خیلی 
نگران کننده است، به خصوص اینکه نمونه هایی از ویروس انگلیسی و آفریقایی 

هم در کشور دیده شده، نگرانی را بیشتر می کند.

عضو ستاد ملی مقابله با کرونا با بیان اینکه با جهش ویروس کرونا تست های 
آزمایشی گذشته به چالش کشیده شده اند، تصریح کرد: در مقالات کشورهای 
غربی مطرح شده بعضاً پی سی آر ها منفی هستند اما ویروس وجود دارد 
و این نگرانی ها را بیشتر می کند.   قاضی زاده هاشمی با اشاره به ماه های 
پیش رو، اظهار داشت: اکنون که در ایام ماه های رجب و شعبان هستیم و 
مردم به زیارتگاه ها می روند باید برای ایجاد گشایشی در مراکز مذهبی و زیارتی 
توجه جدی کنیم. وی با بیان اینکه خبرهای خوبی از نحوه توزیع واکسن و 
واکسیناسیون در این جلسه داده شد، گفت: مکانیسم های چندگانه کنترلی 
گذاشته شده تا واکسن وارد بازار سیاه نشود و اتفاقی که در آلمان و انگلیس 
افتاده، نیفتد و به افراد هدف با نام مشخص واکسن تزریق شود. عضو ستاد ملی 
مقابله با کرونا با تأکید بر اینکه باید بر فرهنگ سازی نظم اجتماعی بیشتر توجه 
کنیم، تصریح کرد: هم وطنانی که خارج از کشور وارد ایران می شوند، با توجه به 
چارچوب های نظمی که آن ها زندگی می کنند، وقتی به داخل کشور می رسند 
گویا اینجا نظمی وجود ندارد و هر کاری که علاقه مند هستند باید انجام دهند 

که نشان می دهد روی فرهنگ سازی نظم اجتماعی باید خیلی کار کنیم.

قاضی زاده هاشمی در ستاد ملی مقابله با کرونا:

کرونا،3سال مسئله کشور خواهد بود
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زرد شدن پوست کف پا تقریباً شایع است اما بیشتر افراد به ندرت متوجه آن می شوند. 
علتش هم این است که کف پا قسمتی از بدن است که زیاد به آن توجه نمی کنیم. اما 

کف پاها و دست های ما معمولًا مشکلات متابولیسمی ما را بازتاب می دهند.
تغییر رنگ در پوست کف پا اتفاقی است که مکرراً روی می دهد و علت های زیادی 
می تواند داشته باشد. اما افراد معمولًا زمانی که متوجه زرد شدن این قسمت از بدن 
خود می شوند، تعجب کرده و ممکن است نگران شوند. دلیلی ندارد خونسردی خود را 

از دست بدهید؛ در واقع این تغییر لزوماً بیانگر یک مشکل جدی در سلامتی نیست.
خیلی از ما پیش از اینکه متوجه زرد شدن پوست کف پای خودمان شویم، متوجه 
زردی کف پای دیگران می شویم. این رنگ معمولًا ناشی از کاروتن زیاد در رژیم غذایی 

است. کاروتن ها رنگ دانه هایی هستند که در انواع زیادی از غذاها، مانند هویج وجود 
دارند. در این مطلب توضیح می دهیم چرا پوست کف پاهایتان زرد می شود.

کاروتن و کف پاهای شما
همان طور که گفتیم، مصرف کاروتن زیاد، معمول ترین دلیل زرد شدن کف پاهاست. 
این یک عارضه ی بی خطر است که در افرادی دیده می شود که کاروتن زیاد در بدنشان 
جمع شده است. کاروتن ها رنگ دانه هایی هستند که در انواع میوه ها و سبزی ها یافت 
شده و سبب زرد یا قرمز شدن این مواد غذایی می شوند. مثلًا پرتقال، هویج و سیب 

زمینی شیرین سرشار از کاروتن هستند.
تجمع کاروتن زیاد در بدن معمولًا بعد از مصرف کاروتن زیاد روی می دهد اما اغلب 

همراه با بیماری های دیگر است که آن ها نیز سبب افزایش این ماده در خون می شوند. 
مثلًا این اتفاق برای کسانی روی می دهد که دچار کم کاری تیروئید هستند. این عارضه 
علامتی غیر از زرد شدن رنگ پوست ندارد و ضمناً کف دست ها و پاها را تحت تأثیر قرار 
می دهد. زرد شدن پوست کف پا به دلیل کاروتن زیاد عارضه ای موقتی بوده و تنها از 

جهت ظاهری و زیبایی افراد را تحت تأثیر قرار می دهد.
دیگر علت های زرد شدن کف پا

عوامل دیگری هم می توانند رنگ کف پاها را زرد کنند و برخی از آن ها مربوط به 
بیماری خاصی هستند. مثلًا یرقان یکی از آن هاست. یرقان، اصطلاحی پزشکی است 
که برای زرد شدن پوست و مخاط استفاده شده و زمانی روی می دهد که بیلی روبین، 
بالاتر از حد نرمال است. بیلی روبین، رنگ دانه ای زرد است که در صفرا وجود داشته و 
به عنوان شاخصی از عملکرد کبد محسوب می شود. از این رو، وقتی یرقان وجود دارد، 
نه تنها کف دست ها و پاها زرد می شوند بلکه چشم ها نیز زرد می شوند. این بیماری 
ممکن است ناشی از نارسایی کبد، مانند سیروز یا بیلیاری کولیک و دیگر علت ها باشد.
اگر نوزاد دارید پس لازم است درباره ی یرقان نوزادان اطلاعاتی داشته باشید. زیرا 
این عارضه ای نسبتاً شایع در میان کودکان تازه متولد شده است. یرقان نوزادان معمولًا 
موقتی است اما همیشه بهترین کار این است که درباره ی آن با پزشک متخصص 

کودکان مشورت کنید.
آنمی نیز می تواند منجر به یرقان شود اما رنگی که ایجاد می کند زرد روشن نیست، 
اتفاق زمانی می افتد که غلظت هموگلوبین در  این  بلکه کدر و رنگ پریده است. 
گلبول های قرمز پایین تر از حد نرمال می شود. در این حالت معمولًا علائم دیگری نیز 

وجود دارد، مانند خستگی و بی انرژی بودن.
دلایل کمتر شایع زرد شدن کف پاها

جالب است بدانید سموم خاصی وجود دارند که می توانند باعث زرد شدن کف 
پاهایتان شوند. یکی از آن ها ماده ای شیمیایی به نام  تری نیتروتولوئن است که صنایع 

از آن استفاده می کنند، بنابراین عجیب نیست که افراد آن را داشته باشند. 
سایر بیماری ها مانند دیابت شیرین و پُرکاری تیروئید نیز با این عارضه مرتبط اند. 
حتی افرادی که هایپرلیپوپروتئینمیا دارند نیز ممکن است گاهی دچار زردی کف پا 
شوند. پس اگر دیدید پوست کف پاها یا دست هایتان زرد شده است نگران نشوید. 
احتمالًا دلیل آن تجمع کاروتن زیاد در بدنتان است و سلامتی تان در خطر نیست. 

اما مهم است که با پزشک مشورت کرده و از جهت علت های دیگر نیز بررسی شوید.

یر رنگ پوست کف پآ؛

علت زردی کف پاها چیست؟

کم کردن وزن فقط کم کردن کالری های دریافتی نیست، 
به همین بیشتر رژیم های غذایی بر کیفیت غذا و درشت 
رویکرد  این  چند  هر  می کنند.  تأکید  و  تمرکز  مغذی ها 
ممکن است به برخی از افراد کمک کند وزن کم کنند، اما 
واقعیت این است که هنوز چیزهای زیادی وجود دارد که ما 
نمی دانیم، خصوصاً وقتی پای عوامل محیطی و متغیرهای 
بیولوژیکی به میان می آید که چالش کاهش وزن را ساده تر 

یا سخت تر می کنند.
یکی از این متغیرهایی که اخیراً مورد توجه پژوهشگران 
قرار گرفته، تأثیر زمان خوردن وعده های غذایی روز است. 
همگی  که  گوناگونی  مطالعات  گذشته،  سال  پنج  طی 
رویکردهای  از  اما  شده اند  انجام  وزن  کاهش  درباره ی 
یافته های مشابهی دست  به  متفاوتی استفاده کرده اند، 
یافته اند: زمانی که شما وعده های غذایی روزتان را میل 
می کنید، تأثیر بزرگی بر موفقیت شما در کاهش وزنتان 

دارد.
از  غذایی  وعده های  خوردن  زمان  بهترین  بالاخره 

جهت کاهش وزن چه زمان هایی است؟
در این باره دکتر کارولین ویلیامز اینگونه می گوید: زمان 
دقیقی وجود ندارد که برای همه ی افراد »بهترین« باشد، 
زیرا این زمان برای هر کسی متفاوت است اما یک سری 
روز  غذایی  وعده های  زمان بندی  برای  کلی  توصیه های 
تحقیقات،  به شما می گوییم طبق  ادامه  در  دارد.  وجود 

بهترین زمان صرف وعده های غذایی روز کِی است.
بهترین زمان صرف شام

توافق کلی میان کارشناسان سلامت و تغذیه این است 
که بهترین زمان خوردن شام، سر شب و دست کم دو تا 
سه ساعت قبل از رفتن به رختخواب است. بعد از خوردن 
شام باید آشپزخانه را تعطیل کنید تا جلوی اسنک خوری 
آخر شبتان را بگیرید و اجازه دهید بدنتان پیش از خواب 
مقداری کالری بسوزاند. ضمناً با این کار به بدنتان فرصت 
نتیجه  در  و  کند  هضم  خورده اید  که  را  شامی  می دهید 
خوابی راحت تر و بهتر داشته باشید. وقتی با معده ی پُر به 
رختخواب می روید، احتمال اینکه نتوانید خواب باکیفیت و 
کافی داشته باشید بیشتر می شود و همین مسئله، تغییرات 
هورمونی در بدنتان ایجاد می کند که تلاش هایتان برای 

کاهش وزن را بی اثر خواهند کرد.

توصیه به زودتر شام خوردن دو دلیل دیگر هم دارد که البته 
هنوز کاملًا مشخص نیست. اول اینکه پژوهش های جدید 
نشان می دهند ریتم شبانه روزی بدن ما کمک می کند بدن 
به طور مؤثرتری کالری بسوزاند، گلوکز خون را کنترل کند 
و گوارش را به سطح بهینه ای برساند. این یعنی خوردن 
زودهنگام شام، می تواند با تنظیم گوارش بر اساس ساعت 
شبانه روزی بدن، بر کاهش وزنتان اثر مثبت بگذارد. دوم 
اینکه زودتر شام خوردن، فاصله ی زمانی بین شام و رفتن 
به رختخواب را افزایش می دهد، یعنی مدت زمان بیشتری 
بدون خوردن غذا طی می شود و این مسئله باعث چربی 
سوزی و بهبود تنظیم هورمون هایی می شود که بر اشتها و 

قند خون اثر می گذارند.
بهترین زمان صرف ناهار

زمان صرف ناهار ظاهراً کمترین تأثیر را بر کاهش وزن دارد 
اما چیزی که در مورد ناهار قابل توجه است اینکه ناهار باید 
به همراه صبحانه وعده ی غذایی بزرگ تری از شامتان باشد. 
این توصیه مربوط به ساعت شبانه روزی بدن می شود که 
بدن را وادار می کند در ساعات اولیه ی روز، کارآمدی خود 

را از جهت هضم غذا، کالری سوزی و تنظیم هورمون ها 
افزایش دهد. و اگر این نکته را مدنظر داشته باشید که 
غذا سوخت بدن است، خوردن ناهار برای دریافت کالری 
و مواد مغذی کافی که طی روز به آن نیاز داریم در ساعات 
اولیه بعدازظهر، هم از جهت عملی و هم از نظر بیولوژیکی 

منطقی به نظر می رسد.
بهترین زمان صرف صبحانه

به جای اینکه بپرسید بهترین زمان صرف صبحانه کی 
است، بهتر است همان سؤال معروف و قدیمی را بپرسید که 
اگر قصد کاهش وزن دارید، اصلًا باید صبحانه بخورید یا نه؟
هر چند هنوز جواب قطعی برای این سؤال وجود ندارد، 

اما دو نکته معلوم است:
اول اینکه همه ی ما هر شب ساعاتی که در خوابیم چیزی 
نمی خوریم و تقریباً همه ی ما از این چیزی نخوردن طی 
شب سود می بریم. افراد سالم باید دست کم ۱۲ ساعت بین 
شام و اولین وعده غذایی روز بعد خود فاصله بگذارند چون 
این کار به نفع سلامتی شان است و البته به کاهش وزن 
کمک می کند؛ مثلًا شما می توانید شامتان را ساعت هفت 

شب بخورید و صبحانه را هفت صبح روز بعد.
دوم اینکه چه اولین وعده روزتان را هفت صبح بخورید و 
چه دیرتر، به هر صورت اولین وعده ی غذایی روزتان باید 

مغذی و سالم و کافی باشد.
کلام آخر: چه زمان هایی غذا بخوریم تا وزن کم کنیم؟

بالاخره در مورد بهترین زمان صرف وعده های غذایی 
نتیجه گیری  چه  وزن  کاهش  در  هدف  به  رسیدن  برای 
می توان کرد؟ از نظر کارشناسی و حرفه ای، هنوز چیزهای 
زیادی برای کشف و یادگیری وجود دارد. اما واضح است که 
زمان خوردن وعده های غذایی روز تأثیر قابل توجهی بر روند 
کاهش وزن ما و البته سلامتی مان دارد. بنابراین چند ایده 

برایتان داریم:
. حتما صبحانه بخورید و چیزی که در این مورد اهمیت 
دارد این است که وقتی بعد از چند ساعت چیزی نخوردن، 
غذایی می خورید، به بدنتان برای روزی که در پیش رو دارید 
سوخت رسانی می کنید و این سوخت باید از مواد غذایی 

مفید و مغذی باشد.
. سعی کنید در نیمه ی اول روز غذا بخورید. هدفتان را 
روی این بگذارید که بیشتر کالری و مواد مغذی مورد نیاز 

خود را تا نیمه ی روز خورده باشید.
. شام را زود و سبُک درست کنید. حتی شاید تصمیم 
بگیرید شام را خیلی زود مثلًا بین ۴ تا 5 عصر میل کنید. 
این خیلی خوب است اما اگر برایتان مقدور نیست، سعی 
کنید بین شام و رفتن تان به رختخواب حداقل سه ساعت 

یا بیشتر فاصله باشد.
. بین شام و اولین وعده ی غذایی روز بعدتان ۱۲ ساعت 
فاصله بگذارید تا هم به سلامتی خود کمک کنید، هم 
به نفع کاهش وزنتان عمل کنید، هم چربی بسوزانید و 
سوخت و ساز خوبی داشته باشید و هم اشتهای خود را به 
خوبی کنترل نمایید. یک راه ساده برای رسیدن به این ایده 
آل این است که شام را زودتر بخورید و از اسنک خوری آخر 

شب صرف نظر نمایید.
توجه

افرادی که دچار بیماری یا عارضه ی مزمنی هستند، مثلًا 
دیابت دارند، باید در مورد زمان بندی وعده های غذایی خود 
با پزشک مشورت کنند، خصوصاً اگر در حال حاضر برنامه 

غذایی منظمی ندارند.

چه زمان هایی غذا بخوریم تا وزن کم کنیم؟

بهترین زمان غذا خوردن برای کمک به کاهش وزن

روانشناس بالینی گفت: کرونا علاوه بر تاثیرات جسمانی، تاثیرات روانی در افراد 
جامعه داشته، شنیدن اخبار مرگ و میر بویژه مرگ افراد چهره و سرشناس، تصویری 

از مرگ در ذهن عموم افراد ایجاد کرده و سلامت روان مردم را تضعیف کرده است.
فرنگیس شریفی باستان افزود: کرونا با توجه به تاثیراتی که به صورت مزمن بر فیزیک 
انسان برجای می گذارد،  تغییرات و تحولاتی بر سیستم بهداشت و سلامت روان افراد 

داشته است.
وی اضافه کرد: زمانی که انسان با یک اتفاق جدید و غیرمترقبه روبرو می شود از 
آنجایی که تا پیش از آن با شرایط سازگاری پیدا کرده بود، با وقوع شرایط جدید و 
غیرقابل پیش بینی مثل کرونا، افراد سطح بالایی از استرس را تحمل می کنند در 
واقع استرس نخستین مساله ای بود که با ورود کرونا در کشور، تاثیر خود را بر روی 
افراد گذاشت. این روان درمانگر با اشاره به تعریف سازمان بهداشت جهانی درباره 
سلامت روان افزود: توانایی کامل برای ایفای نقش های جسمانی، روانی و اجتماعی و 
اینکه افراد بتوانند عملکرد و کارکردهای روانی و جسمانی خود را به خوبی انجام دهد، 
از شاخص های سلامت روان است، در واقع زمانی که فرد مبتلا به یک بیماری مثل 
سرماخوردگی معمولی می شود، ممکن است تا یک هفته نیاز به استراحت داشته و 

کارکردهای فیزیکی او تحت تاثیر قرار می گیرد.
این روانشناس بالینی تاکید کرد: این درحالیست که وقتی فرد به بیماری مبتلا و نیاز 
به استراحت دارد، به طور معمول روابط اجتماعی، ارتباطی، رفت و آمدها و تعاملاتش 
تحت شعاع قرار می گیرد. یعنی عملکردهای روانی که همان استرس است روی روان 
افراد، تمرکز فرد، مسائل حافظه، خلق، شادی و احساس خوشحالی و دیدگاه های 

خود و حتی آینده تاثیر می گذارد.
شریفی باستان گفت: به همین دلیل باید گفت اولین مساله ای که تحت تاثیر 
فیزیکی،  مختلف  ابعاد  سلامت  به  وابسته  انسان  روان  سلامت  گرفته،  قرار  کرونا 
روانی و اجتماعی فرد است اما تداوم شیوع کرونا بر سلامت روان افراد تاثیر گذاشته 
است مواردی از جمله از در سرکار حاضر شدن، محدودیت تردد و رفت و آمد مردم 
و موسسات، اخراج نیروها، کار با درآمد حداقلی و در نهایت فقر تنها چیزی است که 

امروز تاثیر آن را در سلامت روان مردم شاهد هستیم.
این روانشناس بالینی گفت: این بیماری پیش بینی شده نیست و نیاز به شرایطی 

دارد که افراد خود و خانواده هایشان را از این بیماری مصون نگه دارد این درحالیست 
که شرایط اقتصادی این اجازه را به فرد نمی دهد و در نهایت بر روی درمان آنها نیز 

تاثیر گذار است.
شریفی باستان افزود: تضعیف روان مردم و از دست رفتن موقعیت های شغلی 
و وضعیت اقتصادی با شیوع کرونا از یک سو و از سوی دیگر و مرگ و میر و سوگی 
است که دائما تکرار می شود بویژه اخبار ناگوار از مرگ و میر افراد چهره و سرشناس 
که تصویری از مرگ در اذهان عمومی ایجاد کرده است.  مردم با خود فکر می کنند که 
مرگ برای افرادی که شرایط بهتری از آنها داشته اند، اتفاق افتاده چه برسد به آنها و 

همه این مسائل مردم را به سمت تضعیف سلامت روان سوق می دهد.
کرونا و کودکانی که انرژی شان هدر می رود

این روان درمانگر ادامه داد: در سنین کودکی که سن خاص رشدی انسان به حساب 
می آید، می بینیم که والدین شاید آن آگاهی و اطلاعات اولیه لازم و مهم را ندارند 
و تاثیری که این بیماری بر روی سلامت روان اقشار سنی مختلف به ویژه کودکان و 
نوجوانان می گذارد، قابل تامل است. وی ادامه داد: سن کودکی و نوجوانی، سنی 
است که فرد باید آموزش دیده، به مدرسه برود، اجتماعی شده و مهارت های زندگی 
را در مدرسه یاد بگیرد، هویت خود را بشناسد، دوستیابی کند، زمانی که این فضاها از 
کودکان و نوجوانان گرفته می شود آنها در واقع دیگر فضایی برای تخلیه انرژی روانی و 

اجتماعی خود ندارند و در نهایت انرژی شان هدر می رود.
شریفی باستان گفت: در چنین شرایطی کودکان و نوجوانان محدود به فضای 
بسته خانه می شوند و مسائل روانی اعضای خانواده بر روی کودکان اثر می گذارد 
چراکه خانواده تاثیر بسزایی در رشد روانی کودکان دارد. بنابراین در این دوران خاص 
شیوع کرونا، نحوه برخورد خانواده با استرس ها، چالش های روانی، سوگواری و نحوه 
برخورد با عزیزی که از دست می رود، تعبیری که خانواد از بیماری دارد، اصطلاحاتی 
که در محیط خانه به کار می برند، مدیریت شرایط و بحران در خانواده، سازگاری با 

محدودیت های به وجود آمده همه و همه بر روی کودکان تاثیر می گذارد.
توقف رشد اجتماعی نوجوانان و جوانان 

شریفی باستان در بخش دیگری از صحبت های خود با اشاره به وضعیت گروه 
نوجوانان در دوران شیوع کرونا گفت: نوجوانان در اوج رشد اجتماعی خود هستند 

یعنی به لحاظ پختگی روانی، جسمی، جنسی و هیجانی که در آن ها رخ می دهد، 
دوست دارند با محیط پیرامون ارتباط برقرار کنند. با شیوع کرونا این ارتباط از آن ها 
گرفته می شود. بسیاری از مراجعان دفاتر روانشناسی در گروه سنی نوجوان که تازه 
وارد دانشگاه شده اند، هستندکه نمی توانند ارتباط متفاوتی را تجربه کنند. کلاس ها 

مجازی بوده و این فرصت از آنها گرفته شده است.
 این روان درمانگر اظهار داشت: در واقع یکی از بسترهای مهمی که برای رشد 
اجتماعی انسان ها فراهم بود، از آنها گرفته شده و این گروه سنی محدود به ارتباط 
ها،  گروه  اعضای  و  دوستانشان  با  نوجوانان  ارتباط  اند.  شده  خانواده  اعضای  با 

تاثیرگذاری اش متفاوت از ارتباط با اعضای خانواده است.
این روانشناس با اشاره به اینکه برای نوجوان و جوانان ما فرصت دوستیابی، برقراری 
ارتباطات اجتماعی، فرصت تجربه کردن نقش های مختلف گرفته شده است، گفت: 
برای گروه های جوان نیز این شرایط وجود دارد. گروه جوان نیز در برهه ای قرار دارند 
که  فرد برای به دست آوردن شغل، اثبات خودش در انجام فعالیت های کاری و برقراری 
ارتباطات، جایگاه مدیریتی نیاز به تلاش دارد، سعی دارد خودش را در جامعه بشناسد 
و رشد کند اما این شرایط جدید و پیش بینی نشده اهدافش را تضعیف کرده و دست 

یافتن به اهداف برای جوانان سخت شده است.
جدایی، سلامندان را تنها و غمگین کرده است

شریفی باستان با بیان اینکه این شرایط بر روی سلامت روان والدین نیز تاثیر داشته 
است، گفت: والدین نیز نگرانی های زیادی را تجربه می کنند. نگران سلامت روان و 

جسمی فرزندانشان، خود و خانواده هایشان هستند.
این روانشناس بالینی با اشاره به تضعیف سلامت روان سالمندان گفت: سالمندان 
نیز تحت تاثیر این شرایط هستند بویژه زمانی که گفته می شد این بیماری بر روی 
سالمندان تاثیر بیشتری دارد، سلامت روان آنها تحت تاثیر قرار گرفته بود. یکی از 
مراجعان از این گلایه داشت که دیگر نمی تواند آخر هفته ها سفره ای را برای بچه ها و 

نوه ها و عروس و دامادهایش پهن کند و دیگر کسی به او سر نمی زد.
شریفی باستان افزود: سالمندان با حضور ثمره های زندگی شان حس زایندگی و 
شادابی یافته و در این شرایط به ویژه آنها که زمینه افسردگی و آلزایمر دارند و نیاز هست 

که تنها نباشند، این جدایی و تنهایی آن ها را غمگین و بی حوصله کرده است.

 از تاثیرات جسمی روانی کرونا چه می دانیم؟

برای مبارزه با کبد چرب چه غذاهایی 
مصرف کنیم؟

در حالی که مصرف الکل باعث ایجاد ذخایر چربی در کبد شده و کارایی این عضو 
از بدن را کاهش می دهد، رژیم غذایی نامناسب و سبک زندگی غلط نیز همین کار 

را با کبد خواهد کرد.
بیماری کبد چرب 33 درصد از بزرگسالان ایالات متحده را تحت تاثیر قرار داده 

است. هفت نکته رژیمی برای مبارزه با بیماری کبد چرب توصیه شده است:
دانه های کامل: مصرف کربوهیدرات های پیچیده به تولید یک منبع منظم انرژی 
کمک کرده و افزایش ناگهانی قند خون جلوگیری می کند. علاوه بر این، دانه های 
کامل سرشار از ویتامین ها و مواد معدنی است که به عملکرد کبد کمک می کند. برنج 

قهوه ای، کینوا، جو، و چاودار سرشار از کربوهیدرات های پیچیده هستند.
پروتئین آب پنیر: مطالعات محققان آمریکایی نشاندهنده اثر محافظتی پروتئین 
آب پنیر در برابر کبد چرب غیر الکلی است. علاوه بر آب پنیر، شیر و ماست نیز سرشار 
از پروبیوتیک ها برای حفظ عملکرد اندام های گوارشی از قبیل کبد هستند و به 

بهبود فرایند هضم نیز کمک می کنند.
آووکادو: چربی های سالم و فیبر موجود در آووکادو به کنترل وزن کمک می کند. 
مصرف آووکادو همچنین در کاهش آسیب های کبدی بیشترین نقش را در میان 

گزینه های غذایی دارد.
قهوه: مطالعات مختلف نشان داده اند که مصرف قهوه می تواند از آسیب های 
بیماری کبد چرب پیشگیری کند. قهوه می تواند آنزیم های غیر طبیعی کبد را در 

کسانی که در معرض ابتلا به بیماری های جدی کبدی هستند، پایین بیاورد.
رژیم غذایی مدیترانه ای: به طور خلاصه، رژیم غایی مدیترانه ای شامل مواد 
غذایی طبیعی و بدون پردازش شده است. این نوع رژیم سرشار از چربی های سالم، 
آنتی اکسیدان ها و کربوهیدرات های پیچیده است و غذاهایی از قبیل ماهی، میوه 
ها و سبزجات، روغن زیتون، و غلات را شامل می شود. گزارش شده که مناطق 
مدیترانه ای مانند ایتالیا و یونان، دارای کمترین نرخ ابتلا به بیماری کبد چرب 

هستند.
سبزیجات تیره رنگ: مصرف این نوع سبزیجات نه تنها منجر به تامین ویتامین ها 
و سایر ریزمغذی های سالم برای بدن می شود، بلکه پاک کننده و تصفیه کننده کبد 
نیز هستن. به عنوان مثال کلم بروکلی منجر به جلوگیری از افزایش چربی در کبد می 
شود. مصرف سبزیجات تیره رنگ دیگر مانند اسفناج نیز به کاهش وزن کمک می 

کند و محافظ سلامت کبد است.
پروتئین سویا: پروتئین سویا می تواند تاثیر مثبتی بر بیماری کبد چرب داشته 
باشد. محققان دانشگاه ایلینوی نشان داده اند که چگونه پروتئین سویا می تواند به 
طور قابل توجهی تجمع چربی و تری گلیسیرید را در ارگان های بیماران چاق کاهش 

دهد.

چگونه می توان پر خوری عصبی را 
کنترل کرد؟

عاقبت پرخوری عصبی افزایش وزن است و این مشکل زمانی جدی تر می شود که 
شما مبتلا به دیابت، چاقی و یا فشار خون بالا نیز باشید.

افرادی که دچار پرخوری احساسی هستند، احساسات خود را با روی آوردن به غذا 
برطرف می  کنند. به عبارت دیگر به دلیل مسائل احساسی به خوردن رو می  آورند. با 

این حال توصیه هایی برای کنترل این عارضه وجود دارد:
فرق گرسنگی واقعی و احساسی را تشخیص دهید: گرسنگی احساسی می 
تواند ناگهان یا در اثر چند موضوع استرس زا ایجاد شود یعنی زمانی که نشانه های 

گرسنگی را ندارید و بدون فکر شروع به خوردن می کنید.
حس  های مختلف را بشناسید: یکی از دلایل این نوع خوردن ممکن است 
عصبانی شدن از چیزی باشد و این که به دنبال آرامش در غذا باشید. ممکن است 
عصرها یعنی زمانی که احتمال بودن با سایرین کمتر است، بیشتر احساس تنهایی 
کنید و با این بهانه که غذا آرامش  بخش است به آن روی بیاورید. بسیاری از افرادی 
که دچار خوردن احساسی هستند، می  خواهند خلا خود را با غذا پر کنند. ممکن 
است بعد از برگشت به خانه احساس استرس کنید و برای رفع این حالت، به دنبال 
غذا باشید. ترس و تردید دیگر عوامل بی  دلیل خوردن هستند. ممکن است هنگام 

ترس غذا را دوست قابل اعتماد خود بدانید.
غذایی که می  خورید و حسی که دارید را یادداشت کنید: احساس  های 
ناخوشایند خود را مشخص کنید و یاد بگیرید قبل از روی آوردن به غذا به عنوان منبع 

آرامش، چطور با احساسات مختلف مقابله کنید.
ورزش کنید: فقط ۱۰ دقیقه پیاده روی هنگامی که احساس می کنید می خواهید 
غذا بخورید، باعث کاهش میزان استرس شده و میل به خوردن را کاهش می دهد. 

ورزش می تواند به دلیل آزاد شدن اندورفین، خلق و خوی شما را تغییر دهد.
به طبیعت پناه ببرید: دسترسی به محیط های طبیعی و سرسبز اثر فوق العاده 
ای بر کاهش استرس و کاهش مقدار کورتیزول خون دارد. علاوه بر این می توانید با 
پیاده روی و داشتن فعالیت بدنی در طبیعت، انرژی بیشتری نیز بسوزانید و به تناسب 

اندام خود کمک کنید.
غذاهای ضد التهاب بخورید: روزانه ٩ واحد میوه و سبزی و در هفته ٢ تا ٣ واحد 
ماهی های روغنی مصرف کنید. همچنین، از مواد غذایی غنی از فیبر مثل لوبیا و 
مغزها استفاده کنید. به علاوه، بسیار مھم است که از مصرف مواد غذایی التھاب زا 
مثل چربی های ترانس، الکل، غلات تصفیه شده و فراوری شده و مملو از شکر و 

شیرینی، پرهیز کنی.
گزینه  های جایگزین پیدا کنید: اگر غذا خوردن شما از روی یکنواختی یا تنهایی 
است، روش  های دیگری برای گذراندن اوقات فراغت خود پیدا نمایید. تنهایی منجر 

به غمگینی و غم منجر به جدایی و کناره  گیری از مردم خواهد شد.

یک متخصص طب ایرانی مطرح کرد
تکنیک هایی برای تقویت و افزایش حجم ریه ها

متخصص طب ایرانی تکنیک هایی برای تقویت و افزایش حجم ریه ها ارائه داد.
علیرضا یارقلی متخصص طب سنتی درباره راهکارهای تقویت ریه گفت: تنفس 
شکمی می تواند به تقویت و هواگیری ریه کمک کند سه نوع تنفس ۸-7-۴ ) ۴ ثانیه 
دم، 7 ثانیه نگه داشتن نفس و ۸ ثانیه بازدم(،  ۴-۴-۴ ) ۴ ثانیه دم، ۴ ثانیه نگه داشتن 
نفس و ۴ ثانیه بازدم(،  و ۸-۸-۸ ) ۸ ثانیه دم، ۸ ثانیه نگه داشتن نفس و ۸ ثانیه بازدم(،  
می تواند به تقویت و آرامش ریه کمک کند. وی تاکید کرد: این تکنیک های تنفسی 
نباید بیشتر از 5 مرتبه پشت سر هم انجام نشود چون می تواند باعث سرگیجه گردد. 
افراد می توانند در هر ساعت یا هر نیم ساعت یکبار 5 تنفس داشته باشند. متخصص 
طب سنتی کشورمان در ادامه اظهار داشت: این تنفس ها به طور مستقیم موجب 
لاغری نمی شود ولی با توجه به اینکه موجب تقویت عضلات شکمی و تنفسی می 
شود می تواند اندازه دور شکم را کاهش دهد. بسیاری از افراد فکر می کنند بزرگی 
شکم به دلیل افزایش چربی است ولی مقداری از این بزرگی مربوط به شل شدن 
عضلات شکمی است. یارقلی نوشیدن دمنوش ها را بر تقویت ریه ها موثر دانست 
و گفت: دمنوش هایی که حاوی زعفران است ، قلب و ریه را تقویت می کند. برخی 
افراد که سرفه های خشک در این ایام دارند باید از دمنوش هایی که رطوبت را افزایش 
می دهد استفاده کنند. دمنوش تخم و برگ بارهنگ از این نوع است. اما افرادی که 
سرفه های ترشح دار غیر چرکی دارند و بیماری زمینه ای هم ندارند می توانند از 

دمنوش بابونه و مرزنجوش استفاده کنند.
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اجتماعی

فاطمه دهقان نیری

از ترک تحصیل و فرار از مدرسه دانش آموزان به عنوان دغدغه ای اجتماعی یاد 
می شود زیرا در سایه نبود آموزش مهارت زندگی، طمع سوداگران مواد مخدر از فرصت 
پیش آمده بیش از بیش می شود؛ موضوعی که سازمان های مرتبط را به اجرای طرح 

و برنامه های پیشگیرانه از ترک تحصیل واداشته است.
پیشترها مواد مخدر در میان افراد بزرگسال به بهانه غیرواقعی تسکین دردهای پیری 
استعمال می شد و دغدغه نامتعارفی در میان خانواده ها نبود اما با گذشت زمان و به 
خواب رفتن وجدان سوداگران این ماده افیونی، بتدریج تبلیغ مصرف آن هم در میان 
قشر جوان و نوجوان رو به فزونی گذاشت تا آنجا که طی دهه های اخیر، سن گرایش 
به مواد مخدر و مصرف آن به دوره نوجوانی و دانش آموزان رسیده است. دانش آموزانی 
که گاه از جبر روزگار و گاه از ترشرویی والدین و اطرافیان به گروه همسالان پناه می برند 
و در خلاء نداشتن مهارت »نه گفتن« هر آنچه در گروه همسالان گفته و شنیده می 
شود را می پذیرند و همراه می شوند تا کم نیاورند تا آنجا که قید درس و تحصیل را می 
زنند. ترک تحصیل و سرگردانی در روزهای زندگی بهترین گزینه برای سوداگران مرگ 

است تا تنور بازار مواد مخدر را با معتاد کردن دانش آموزان گرم کنند.
نگهداشتن دانش آموزان در مدرسه، راهکار پیشگیری از اعتیاد آنان است

 اسماعیلی در این گفت وگو با بیان اینکه یکی از تاکیداتی که در استانداردهای بین 
المللی پیشگیری وجود دارد، این است که بتوان دانش آموزان را در مدرسه حفظ کرد، 
اظهار داشت: حضور دانش آموز در مدرسه فارغ از این بازه تحصیلی که کرونا باعث 
غیرحضوری مدارس شده، با رعایت یکسری شاخص ها و ویژگی ها اعم از نظافت، 
آراستگی ظاهری، آراستگی رفتاری و غیره همراه است. وی ادامه داد: حضور و حفظ 
دانش آموز در مدرسه از مهمترین مسایل و مواردی که پیشگیری محسوب می شود 
زیرا وقتی دانش آموز ترک تحصیل کند و از فضای مدرسه خارج خارج شود دیگر از 
نظارت روزانه و دائمی اولیای مدرسه خبری نیست و دانش آموز با توجه به یکسری 
زمینه ها و آمادگی هایی که دارد قربانی آسیب های مختلف می شود. مدیرکل 
فرهنگی و پیشگیری ستاد مبارزه با مواد مخدر با بیان اینکه یکی از مهمترین آسیب 
های در کمین دانش آموزان ترک تحصیل کرده، مصرف و درگیری با معضل مواد 

مخدر است، خاطرنشان کرد: به همین دلیل، یکی از فعالیت های ستاد مبارزه با مواد 
مخدر در همکاری با وزارت آموزش و پرورش، اجرای برنامه مدیریت مورد است.وی 
توضیح داد: در چارچوب این برنامه دانش آموزانی که در مدرسه حضور داشته و به هر 

دلیلی مصرف مواد مخدر را تجربه کرده باشند تحت پوشش و نظارت قرار می گیرند.
دیگر دانش آموزی به دلیل مصرف مواد از مدرسه اخراج نمی شود

اسماعیلی با تاکید بر اینکه پیش از این دانش آموز مصرف کننده مواد از مدرسه 
اخراج می شد اما در فرایند جدید و نگاه بین المللی، دانش آموز در مدرسه حفظ می 
شود، تصریح کرد: این دانش آموز به صورت محرمانه و بدون ثبت آثاری در پرونده او، 
تحت پوشش و نظارت درمان، مددکاری و روانشناسی قرار می گیرد تا با استفاده از این 
خدمات به زندگی عادی و گذران مدرسه بازگردند. کرونا مانع اجرای طرح یاریگران و 

پیشگیری از اعتیاد در میان دانش آموزان نشد
مدیرکل فرهنگی و پیشگیری ستاد مبارزه با مواد مخدر، طرح یاریگران که دومین 
اعتیاد دانش  از  پیشگیری  در  موثر  راهکارهای  از  را  را سپری می کند  سال خود 
آموزان عنوان و خاطرنشان کرد: مهمترین گروه هدف طرح یاریگران، دانش آموزان 
و دانشجویان هستند که پیش از شیوع کرونا به صورت مستقیم و از طریق برگزاری 
کنفرانس ها و جلسات متعدد تحت پوشش این طرح قرار می گرفتند اما با شیوع کرونا 

برنامه های این طرح از فضای واقعی به فضای مجازی کشانده شده است.
وی ادامه داد: بر همین اساس در شبکه شاد آموزش و پرورش، لینک یاریگران ایجاد 
شد تا با همکاری دستگاه های مختلف وزارت علوم و آموزش و پرورش فعالیت ها را در 
فضای مجازی ادامه یابد و همانطور که دانش آموزان کلاس های درسی را می گذرانند 
آگاهی های آنان در حوزه مواد مخدر افزایش یابد. اسماعیلی با بیان اینکه در ادامه 
بهره گیری از فضای رایانه ای، بازی رایانه ای و موبایلی تحت سیستم اندروید طراحی 
شده که در حال حاضر مراحل آزمایشی خود را می گذراند، افزود: هدف از ایجاد این 
بازی ها، به اشتراک گذاشتن مراحل بازی، فعالیت ها و مهارت های زندگی با کسانی 
است که بازی می کنند. وی یادآور شد: همچنین تولیداتی شامل یکصد تیزر برای 
شبکه های اجتماعی و فضای مجازی آماده و بارگزاری شده که طبق آماری که تا کنون 
داشتیم بالای سه و نیم میلیون بازدید کننده داشته است. تلاش ما بر این است که این 

نوع رفتار و روش ها را در دوران پساکرونا هم ادامه دهیم.

ترک تحصیل چگونه دانش آموزان را به سمت
 آسیب اجتماعی سوق می دهد؟

معاون آموزش و پژوهش جمعیت هلال احمر قم مطرح کرد

بانک امانی کپسول اکسیژن خدمت ویژه 
هلال احمر در دوران کرونا

معاون آموزش و پژوهش جمعیت هلال احمر قم گفت: در دوران کرونا برخی 
از کالاهای مانند کپسول اکسیژن و اکسیژن ساز به صورت امانت در اختیار 
شهروندان درگیر با بیماری کرونا قرارداده می شد که خوشبختانه با کمک خیرین 

بیش از یک هزار و ۶۰۰ کپسول اکسیژن به چرخه بانک امانی اضافه شد. 
سید حسن حسینی، در رابطه با عملکرد هلال احمر در دوران کرونا، عنوان 
کرد: هلال احمر از روزهای ابتدایی شیوع کرونا وارد میدان شد و در طرح های 

گوناگون شروع به خدمات رسانی کرد.
وی با اشاره به اینکه طرح آمران سلامت از اولین فعالیت های هلال احمر در 
دوران کرونا به شمار می رود، تصریح کرد: دراین طرح  با بکارگیری۶53 نفرروز 
اعضا در قالب 5۰ تیم، در ورودی های شهر، مسجد جمکران، حرم حضرت 
و...به  بزرگ  های  فروشگاه  هلال،  های  خانه  اصلی،  میادین  معصومه)س(، 
غربالگری افراد و ارائه نکات بهداشتی مشغول بودند که با راه اندازی 5۰ پایگاه 

ثابت و سیار، بیش از۲۰ هزار و ۸۰۰ نفر از این خدمات بهره مند شدند.
نماینده هلال احمر قم در کمیته نظارت بر پروتکل های بهداشتی استان قم 
با بیان اینکه بیش از ۶۰هزار ماسک پزشکی و ۲۴۰ لیتر ماده ضدعفونی کننده 
توسط هلال احمر توزیع شده است، اظهار کرد: در طرح کمک های مومنانه 

۱۴۶۰ سبد کالا بین نیازمندان صدمه دیده از کرونا توزیع شد.
معاون آموزش و پژوهش جمعیت هلال احمر قم با اشاره به اینکه ۱۴عنوان 
پوستر و بروشور به شکل مجازی و کاغذی بین شهروندان توزیع شد، بیان کرد: 
نیز  ونجات  امداد  و  اولیه  های  کمک  مجازی  های  آموزش  از  کرونا  دوران  در 
رونمایی شد. وی با بیان اینکه بانک امانی از خدمات ویژه هلال احمر درایام کرونا 
بود یادآورشد: برخی از کالاها مانند کپسول اکسیژن و اکسیژن ساز به صورت 
امانت در اختیار شهروندان درگیر با بیماری کرونا قرارداده می شد که خوشبختانه 
با کمک خیرین بیش از یک هزار و ۶۰۰ کپسول اکسیژن به چرخه بانک امانی 

اضافه شد تا همشهری ها با مشکل کمبود کپسول اکسیژن مواجه نشوند.
حسینی اجرای طرح پیشنهادی »آیین بی گزند« به منظور ترویج فرهنگ 
ماسک زدن و تقدیر از مردمی که با ماسک هستند را ازدیگر فعالیت های این نهاد 
برشمرد و گفت: در برگزاری طرح ناظران سلامت نیز ۲هزار ۸۰۰ بازدید از اصناف 
و مراکز تجمعی به منظور پایش و نظارت بر اجرای دقیق پروتکل های بهداشتی 

در صنوف مجاز به فعالیت صورت گرفت.
وی افزود: اجرای طرح نیابت)دیدار و عیادت بیماران(، ویزای معنوی اربعین، 
طرح یاری گران فرشتگان کوچک )حمایت از کودکان و توزیع بسته معیشتی به 
هدف تاب آوری در شیوع کرونا(، طرح امید نو )توزیع بسته های لوازم التحریر(، 
غربالگری و شناسایی خانواده ها و افراد نیازمند به مشاوره، مراقبت از همکاران 
بالای ۶۰ سال و ردیابی همکاران بیمار از سایر فعالیت های هلال احمر در دوران 

کرونا است.
 

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم  خبرداد

بهسازی ۱7 گذرفرهنگی در شهر قم
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با اشاره به بهسازی ۱7 گذرفرهنگی 
در سطح شهر قم از تلاش برای بهره برداری از گذرهای عشقعلی و لبچال تا پایان 

سال خبرداد.
غلامرضا جانقربان با اشاره به عملیات بهسازی معابر و بازارهای قدیمی شهر، 
اظهارداشت: به منظور رفاه حال مردم و حفظ بافت های قدیمی شهر بهسازی 
معابر شهری و گذرهای فرهنگی و راسته بازارها و تبدیل خیابان های هسته مرکزی 

شهر به پیاده راه در دستور کار شهرداری قرارگرفته است.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با اشاره به پیاده راه سازی معابر پرتردد 
هسته مرکزی شهر افزود: موضوع پیاده راه سازی از سال های قبل در دستور کار 
بوده است که ازجمله آنها میتوان به پیاده راه سازی بلوار بهار اشاره کرد که در سال 
۹3 در بلوار بهار انجام شد و در سال های ۹7 تا ۹۹ نیز پیاده راه سازی خیابان های 

ارم و انقلاب انجام شده است.
با  رابطه  در  مرکزی شهر  در هسته  مردم  بالای  به رضایتمندی  اشاره  با  وی 
بین  پروژه ها شاهد همکاری  این  در  راه سازی، تصریح کرد:  پیاده  پروژه های 
مدیریت شهری و مردم بودیم، درحالی که در ابتدا مقاومتی در رابطه با اجرای این 
پروژه ها وجود داشت اما بعد از اجرای پروژه شاهد رضایت و همکاری مردم بودیم.
نتیجه  به  نمی توانستیم  نبود  مردم  همکاری  اگر  اینکه  بابیان  جانقربان 
برسیم، تأکید کرد: در راستای توسعه همین پروژه ها ۱7 گذر فرهنگی نیز 
در منطقه هفت و یک در دستور کار شهرداری قرار گرفت که در چهار سال 
گذشته بهسازی ۱۴ گذر  به سرانجام رسید. معاون شهرسازی و معماری 
شهرداری قم با اشاره به اینکه سه گذر عشقعلی و گذر کوچه 5 عمار یاسر 
معروف به لبچال نیز در دستور کار شهرداری قرارگرفته است، تأکید کرد: 
تا پایان سال یا حداکثر اردیبهشت ماه بهسازی گذرهای فرهنگی در هسته 

مرکزی شهر به اتمام می رسد.
جانقربان با اشاره به اقدامات بهسازی این گذرها تأکید کرد: کف سازی، جداره 
سازی و نماسازی از جمله اقداماتی است که درگذرهای فرهنگی اجرایی می شود 
که درنتیجه بهسازی گذرهای فرهنگی علقه خیلی زیاد در مردم برای ماندگاری 
این محلات صورت گرفته است. وی با تأکید بر شکل گیری احساس وحدت بین 
شهرداری و مردم درنتیجه بهسازی گذرهای فرهنگی، افزود: در نتیجه اقدامات 
صورت گرفته از ما مجدد درخواست دارند که سایر گذرها که امکان پیاده راه سازی 

دارند در دستور کار قرار بدهیم.

رئیس پلیس فتا استان قم تاکید کرد: 

سرقت اطلاعات با شگرد بروز رسانی 
اپلیکیشن شاد

رئیس پلیس فتا استان قم تاکید کرد: پیام های جعلی که در فضای مجازی به 
دانش آموزان در راستای بروز رسانی اپلیکشین شاد ارسال می  شود فریبی برای به 

سرقت رفتن اطلاعات گوشی دانش آموزان است.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی پلیس قم، علی موالی اظهار کرد: اخیرا شاهد 
ارسال پیامک هایی با عنوان "به روز رسانی اپلیکیشن شاد" از سوی هکرها به 
دانش آموزان هستیم، در این پیام ها از دانش آموزان خواسته شده تا اپلیکیشن 
شاد خود را به روز کرده در غیر این  صورت اپلیکیشن شاد آنها غیر فعال شده و 

دیگر خدماتی به آنها ارائه نمی دهیم.
وی افزود: پیام هایی که از سوی مجرمان سایبری برای دانش آموزان از طریق 
فضای مجازی ارسال می شوند هدف آنها چیزی جزء سرقت اطلاعات گوشی 

نیست.
موالی ادامه داد: دانش آموزان و خانواده های آنها، اصلا به این پیام ها توجه 
نکرده و به لینک های ارائه شده در این پیام ها مراجعه نکنند، چرا که احتمال 
آلودگی سیستم آنها به بدافزارهای مخرب، جاسوسی و جعلی وجود دارد و تمام 
اطلاعات گوشی اعم از پیامک ها، مخاطبین، عکس ها و... به سرقت خواهد 

رفت.
رئیس پلیس فتا استان قم از دانش آموزان و خانواده ها درخواست کرد برای به 
روز رسانی اپلیکیشن شاد به سایت وزارت آموزش  و پرورش مراجعه کرده و از به 
روزرسانی کردن از طریق لینک هایی که از شبکه های اجتماعی و سایت های 

نامعتبر ارسال می شود خودداری کنند.
در  آموزان  دانش  درسی  گروه های  در  کرد  توصیه  مدارس  مدیران  به  وی 
اپلیکیشن شاد در خصوص به سرقت رفتن اطلاعات گوشی تحت عنوان به 
روز رسانی اپلیکیشن شاد اطلاع رسانی کنند، تا دانش آموزان طعمه هکرها 

نشوند.
موالی خاطرنشان کرد: در صورت اطلاع از هر گونه فعالیت مجرمانه در فضای 
 مجازی یا پیام رسان های  موبایلی موضوع را از طریق نشانی پلیس  فتا به آدرس 

https: //www.cyberpolice.ir بخش ارتباطات مردمی گزارش کنید.

رئیس شورای دین پژوهان:

قانونگذاری درست نیازمند نظریه پردازی 
فقهی است 

به  پردازی فقهی معطوف  به نظریه  اشاره  با  پژوهان کشور  رئیس شورای دین 
قانونگذاری گفت: ما باید نظریه فقهی داشته باشیم تا بتوانیم قانون را بر اساس 
شریعت وضع کنیم و نباید تصور کنیم که یک قانون مبتنی بر شریعت فقط با چند 

فتوا تشکیل می شود.
آیت الله احمد مبلغی در نشست تخصصی »چیستی فقه معاصر« که در پژوهشگاه 
فقه معاصر برگزار شد به ارائه سه فرض پیرامون چیستی فقه معاصر و بیان الزامات و 
اقتضائات روشی فقه معاصر پرداخت و افزود: طبق فرض اول، کلمه معاصر وصف 
»عمل استنباط«، و طبق فرض دوم وصف برای »علم فقه«، و طبق فرض سوم وصف 

برای »مدیریت علم فقه« قرار می گیرد.
وی در توضیح فرض نخست، افزود: فقه معاصر عبارت از گنجاندن و فعال سازی 
عنصر معاصرت در عمل استنباط در سه حوزه موضوع، روش و نوع علم به شریعت، 

با هدف توسعه فقه و پاسخگویی به نیازهای انسان و جامعه معاصر است.
مبلغی با بیان اینکه »معاصرت موضوعی« رکن اساسی فقه معاصر است، اضافه 
کرد: فقه معاصر به هیچ وجه به معنای نادیده انگاری و یا غیر مهم انگاری فقه 
کلاسیک و سنتی نیست، بلکه طبیعی و روشن است که فقه کلاسیک به عنوان فقه 

مادر با محوریت »موضوعات غیر معاصر« راه خود را با قوت باید ادامه دهد.
وی به دو سنخ نگاه معاصر به موضوعات قدیم اشاره کرد و گفت: سنخ اول نگاهی 
است که منجر به احراز تبدل نسبت به آن موضوع می شود و سنخ دوم نگاه معاصر به 
موضوع و بازنگری در نگاه قدیمی و رها کردن آن است؛ فی المثل در قدیم موضوع 
رؤیت هلال به معنای دیدن با چشم سر فهم و شناخته می شد ولی امروز که با 
تکنولوژی پیشرفته، لحظه تولد ماه رصد می شود، ممکن است فقیهی به تجدید نظر 
نسبت به آن نگاه کلاسیک به موضوع، روی آورد و بگوید رویت با چشم عادی از باب 
طریقیت بوده و نزد شرع موضوعیتی ندارد، بلکه اصل رؤیت )نه مقید به چشم سر( 
موضوعیت دارد، یا آنکه موضوع همان چیزی است که تولد ماه خوانده می شود که 

باید آن را احراز کرد.
عضو مجلس خبرگان رهبری با بیان اینکه گاهی ما یک »حکم پردازی فقهی« 
) فقه  داریم که همان فقه کلاسیک است و گاهی یک »نظریه پردازی فقهی« 
التنظیر(، ادامه داد: فقه التنظیر، دست کم چهار نوع نظریه پردازی را تحت پوشش 
قرار می دهد؛ این چهار نوع عبارت از نظریه پردازی فقهی معطوف به تقنین، نظریه 
پردازی فقهی معطوف به مکتب ها، نظریه پردازی فقهی معطوف به نظام های 

حقوقی خرد و نظریه پردازی فقهی معطوف به نظام حقوقی کلان اسلام است.
لزوم نظریه پردازی فقهی معطوف به قانونگذاری

 فقیه مجتهد ناظر بر امور حلال کشور بیان داشت: تقنین، عملی ساده نیست که 
بتوان آن را سراسیمه و بدون نظریه بر پایه شریعت وضع کنیم، بلکه لازم است در کنار 
اصالت دادن به فتواها بهره گیری مبنایی از آنها نظریه فقهی نسبت به هر موضوع 

موضوع کلان قانون گذاری داشته باشیم.
وی افزود: قانون حساس ترین امر در صحنه اجتماع است که به صورت مویرگی 
نظم جامعه را در حوزه های مختلف به دست می گیرد و دائماً و به صورت لحظه ای و 

مکرر تحت نظر ارزش داورانه مردم در ساحت عمل و زندگی قرار می گیرد.
مبلغی با اشاره به نظریه پردازی فقهی معطوف به مکاتب اقتصادی، اجتماعی 
و غیره و نظریه پردازی ناظر به نظام های حقوقی خرد تصریح کرد: متاسفانه این 
نوع نظریه پردازی در حوزه، تعریف و فعال نشده است و بدون انجام آن دو مقوله 

هماوردی و تعامل فقه با حقوق فاقد زمینه است.
معاصرت در حیطه روش فقهی

وی با تاکید بر اینکه برای شکل گیری فقه معاصر، »معاصر بودن موضوع« کافی 
نیست بلکه لازم است به روش نیز عنصر معاصرت تزریق شود، افزود: انسان معاصر 
دارای یک تعریف خاص ناظر به نیازهای خاص و مناسبات خاص است بنابراین ما 
نباید به جای انسان معاصر بر انسان قدیم و نیازهای محدود او تمرکز کنیم و از آن 

نقطه به سمت شریعت برویم.
عضو مجلس خبرگان رهبری ادامه داد: اینکه بکوشیم با معیار قرار دادن انسان 
قدیم درون دادهای شریعت را نسبت به نیازهای انسان معاصر استنباط کنیم، این به 
هیچ وجه جواب نمی دهد و آنچه می می گوییم نه قابل فهم، نه قابل اجرا و نه حل 

کننده مشکلی است.
مبلغی با اشاره به اینکه انسان معاصر محل ملاقات تحولات معاصر است، افزود: 
فقیه به هنگام استنباط، لازم است انسان معاصر را با همه مولفه های آن، شیوه ها، 

قالب ها، روش ها و مناسباتی که دارد، نصب العین خود قرار دهد.
وی با تاکید بر توجه عمیق به تعامل فقه و حقوق گفت: امروزه جامعه های بشری 
حقوقی شده است و جوامع بشری به شدت به سمت موازین حقوقی، تحلیلات 
حقوقی و نگاه های حقوقی پرتاب می شود و امروزه آسمان حقوق بر اجزاء رفتار 

انسان سایه افکنده است.
مبلغی افزود: فقه باید به سمت آوردن شریعت به درون این فضاها و محتوای اصیل 
و مهم آن برود و آن را با توجه به این قالب ها و ادبیات و موضوعات و مسائل کشف و 

ارائه کند در این صورت فقه حضور در اجتماع پیدا می کند.
وی با اشاره به اینکه در زمینه مدیریت دانش فقه با خلا و ضعف مواجه هستیم، 
گفت: ضرورت دارد که اولًا مدیریت دانش فقه برپا گردد و ثانیاً این مدیریت بر پایه 
شرایط و نیازهای معاصر در جهت قادر ساختن حوزه علمیه برای پاسخگویی به 

نیازهای جدید شکل بگیرد .
وی افزود: در این راستا ایجاد رشته ها، فراهم آوردن امکانات سخت افزاری و نرم 
افزاری، بهره گیری از استعدادهای پیدا و پنهان در چارچوب فقه کلاسیک و بهره 

گیری از امکانات و ابزارهای نوین و حتی هوش مصنوعی ضروری است.
 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم خبرداد:

پرداخت 75 درصد درخواست های 
تسهیلات کرونایی 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم گفت: تاکنون حدود ۱۰۰ میلیارد 
تومان درخواست تسهیلات کرونایی در استان به ثبت رسیده که حدود 75 میلیارد 

تومان از این تسهیلات پرداخت شده است.
مصطفی کاویانی با اشاره به تغییرات به وجود آمده در اشتغال و نرخ بیکاری کشور 
در ایام شیوع کرونا اظهار کرد: البته آمار نشان از افزایش بیمه شدگان اجباری در 

استان از مهر ماه سال ۱3۹۸ تا مهر ماه سال جاری دارد.
وی سپس به رکورد کاهشی نرخ بیکاری در استان تا شهریور سال جاری اشاره و 
بیان کرد: یکی از هدفگذاری ها در سال جدید برای استان، رسیدن به نرخ بیکاری 
تک رقمی بود که خوشبختانه این هدفگذاری توسط مدیریت استان با نرخ بیکاری 

۸ درصد محقق شد.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم همچنین درباره ارائه تسهیلات در 
ایام کرونا به متقاضیان اذعان کرد: در این مدت بیش از ۴ هزار و 7۰۰ پرونده ارائه 
تسهیلات کرونا با جمع حدود ۱۰۰ میلیارد تومان مطرح بوده که تاکنون حدود 75 

میلیارد تومان از این تسهیلات به متقاضیان پرداخت شده است.
کاویانی در ادامه خانوارهای یارانه بگیر استان قم را ۸۶ درصد از کل خانوارهای 
استان دانست و گفت: البته افراد یارانه بگیر در استان، ۸3 درصد جمعیت استان 

است.
وی درباره خانوارهای معیشت بگیر در استان بیان کرد: ۶۴ درصد از خانوارهای 

استان، یارانه معیشتی را دریافت می کنند.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم در عین حال به آمار خانوارهای 
دریافت کننده تسهیلات یک میلیون تومانی اشاره و اضافه کرد: 7۲ درصد خانوارها 

در مرحله نخست و ۲3 درصد در مرحله دوم، این تسهیلات را دریافت کرده اند.
کاویانی درباره معیشت ۱۰۰ هزار تومانی در نظر گرفته شده برای برحی خانوارها 
در چهار ماه پایانی سال جاری نیز گفت: حدود 35 درصد خانوارهای استان در 

شمول دریافت این کمک معیشتی قرار گرفته اند.
وی سپس به طرح مُشوّق های بیمه ای کارفرمایی اشاره کرد و افزود: ثبت نام 
Moshavegh.mcls.gov. برای استفاده از این مشوّق ها از طریق نشانی اینترنتی

ir امکان پذیر است.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم در پایان به معضل کمبود کارگر ساده 
در شهرک های صنعتی استان توجه داد و از ضرورت تربیت تکنیسین در استان و 
تمرکز بر امور فنی حرفه ای به جای توسعه تحصیلات تکمیلی بویژه با توجه به نرخ 

بیکاری قابل توجه در بین نیروهای فارغ التحصیل استان سخن گفت.

 سال گذشته در چنین روزهایی بود که خبر آمد 
دو نفر در شهر قم به ویروس کرونا مبتلا شده و فوت 
در  ویروس  این  شیوع  سالگی  یک  در  حالا  کردند. 
کشور، شاهد خیز چهارم بیماری در روزهای پایانی 

سال هستیم.
یک سال از شیوع کرونا ویروس در کشور می گذرد 
و مردم روزهای سختی را پشت سر گذاشته اند و البته 
کادر بهداشت و درمان، به مراتب روزهای سخت تری 
کرده اند.  تجربه  جامعه  مختلف  اقشار  به  نسبت  را 
مدافعان سلامت، یک سال است که شب و روز مشغول 
خدمت به بیمارانی هستند که مرگ را جلوی چشمان 

خود دیده اند.
هیچ وقت روزهای پایان سال ۹۸ را فراموش نخواهیم 
کرد که چگونه از کرونا وحشت داشتیم و می ترسیدیم 
که مبادا مبتلا شویم و بمیریم. در همان روزها بود که 
بحران ماسک و دستکش و محلول های ضد عفونی 
درمان  و  بهداشت  کادر  و  شد  آغاز  کشور  در  کننده 
بیمارستان ها درگیر کمبودهای لوازم محافظتی بودند. 
روزهایی که خیلی سخت گذشت. اما، در کوران همان 
روزهای سخت و مشقت بار بود که شرکت های دارویی 
و تجهیزات پزشکی کشور دست از تلاش بر نداشتند 
و توانستند با اقدامات جهادی، در مدت کمتر از چند 
ماه، بحران ملزومات مصرفی بیمارستان ها و مردم را 
مهار کنند. تولید شبانه روزی ماسک و محلول های 
ضد عفونی کننده به همراه تولید دستکش و گان برای 
کادر درمان و همچنین ساخت ونتیلاتور برای بیماران 
و…، باعث شد تا علاوه بر خروج از بحران تجهیزات و 
ملزومات مصرفی، به صادر کننده برخی از این اقلام 

نیز تبدیل شویم.
 گام های موفق نظام سلامت کشور

دارو،  و  غذا  سازمان  رئیس  ساز  شانه  محمدرضا 
دنیا،  سلامت  نظام  بر  کرونا  آسیب های  به  اشاره  با 
گفت: بیماری کووید ۱۹ با همه آسیب هایی که داشته 
است، اما زیرساخت های کشورهای موفق در صنعت 
داروسازی را نمایان ساخت. به طوری که ما در شرایط 
سخت تحریم ها توانسته ایم به تولید روزانه ۴۰ میلیون 

عدد ماسک سه لایه دست یابیم.
تولید  شدن  برابر   ۲۰ تا   ۱5 از  همچنین  وی 
افزود:  و  داد  خبر  کننده  عفونی  ضد  محلول های 
دستگاه های  و  آزمایشگاهی  کیت های  ساخت 
ونتیلاتور، از جمله دستاوردهای تلاشگران ایرانی در 

عرصه مبارزه با کرونا بوده است.
دوران  در همین  دارو گفت:  و  رئیس سازمان غذا 
کرونایی توانستیم هر دارویی که در دنیا تولید شد، 
در کمتر از سه ماه همان دارو را در داخل کشور تولید 

کنیم.
کرونا با همه سختی ها و بحران هایی که با خود آورده 
است، اما یک ویژگی برای نظام سلامت کشور داشت 
و آن، سربلند بیرون آمدن از مبارزه با کمبودها برای 

مقابله با چنین بیماری هایی بوده است.
تنها نگرانی از کووید ۱۹

از  ما  نگرانی  تنها  که  داریم  قرار  شرایطی  در  حالا 
بیماری کووید ۱۹، چرخش ویروس در کشور است. 
متأسفانه در یک سال گذشته قریب به 5۹ هزار نفر از 
هموطنان در اثر ابتلاء به این بیماری جان باخته اند و 
قریب به یک میلیون و 5۰۴ هزار نفر نیز تاکنون درگیر 
این بیماری شده اند. به نظر می رسد افت و خیزهای 
کرونایی همچنان ادامه دارد و در ماه پایانی سال شاهد 
خیز دوباره این بیماری در کشور هستیم. به طوری که 
برخی از رؤسای دانشگاه های علوم پزشکی در مناطق 
مختلف کشور عنوان داشته اند که با افزایش مجدد 

موارد ابتلاء مواجه شده اند.
فرشاد علامه معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی 
تهران، در پاسخ به سوال خبرنگار مهر مبنی بر اینکه آیا 
با خیز جدید بیماری مواجه هستیم یا خیر، گفت: در 
شرایطی که در حضیض موج سوم همه گیری کووید 
۱۹ بودیم، بر اساس آمارها، به نظر می رسد وارد خیز 
چهارم خواهیم شد و باید تمهیدات لازم را پیش بینی 

کنیم.
در همین حال، علیرضا دلاوری معاون بهداشتی 
ستاد مقابله با کرونا در کلانشهر تهران، با اشاره به 
مراکز  به  سرپایی  کنندگان  مراجعه  نسبی  افزایش 

خدمت دهی کووید ۱۹، اظهار داشت: بررسی های 
گذاری  فاصله  رعایت  میزان  که  می دهد  نشان  ما 

اجتماعی در استان تهران کاهش یافته است.
وی، رها شدن پروتکل ها و عادی انگاری را خطرناک 
پروتکل ها،  رعایت  با  بتوانیم  باید  گفت:  و  دانست 
زمستان را به سلامت و با کمترین مشکل سپری کنیم 

تا دغدغه کمتری برای ورود به سال نو داشته باشیم.
شیوع  با  را  سال ۹۸  پایانی  روزهای  که  همانطور 
ویروس کرونا به پایان رساندیم و وارد سال ۹۹ شدیم، 
به نظر می رسد که اگر نخواهیم عادی انگاری را کنار 
نوروز ۹۹  مانند  به  نیز  را  نوروز ۱۴۰۰  باید  بگذاریم، 
تحویل کنیم. یعنی همان قرنطینه خانگی و منع دید 
و بازدیدها نوروزی که برای مردم خیلی سخت بود اما 
پذیرفتند که برای مقابله با بیماری، راهی جز رعایت 

پروتکل ها ندارند.
روایت روزهای سخت کرونایی

برای شنیدن سختی های روزهای کرونایی در کشور، 
قطعاً باید سراغ کسانی رفت که در تیم سلامت حضور 
داشته اند و بحران را از نزدیک لمس کرده اند. پزشکان، 
در  حاضر  درمانی  غیر  کادر  و  پرسنل  پرستاران، 
بیمارستان ها و خیلی از کسانی که امروز شاید نباشند 

که روزهای سخت گذشته را برای ما روایت کنند.
دانشگاه  علمی  هیأت  عضو  صالحی  محمدرضا 
علوم پزشکی تهران، از پاندمی کووید ۱۹ به عنوان 
که  برد  نام  گروه ها  تمامی  برای  خاص  تجربه  یک 
سطوح  همدلی  و  انسجام  آن  نکته  برجسته ترین 
مختلف علمی در گروه های بهداشتی و درمانی است.

به  را  )ره(  خمینی  امام  بیمارستانی  مجتمع  وی، 
عنوان ویترین و آبروی حوزه سلامت کشور دانست 
که نقش کلیدی در مدیریت بحران کرونا داشته است.

صالحی گفت: فداکاری افراد در کرونا با نگاه ملی و 
بیش از تعهد حرفه ای بود. به طور ویژه بخش عفونی 
بیمارستان امام خمینی )ره( با بیش از نیم قرن سابقه 
درخشان در کشور با داشتن زیرساخت های علمی 
از  بیماری های عفونی  مرکز  بهترین  عنوان  به  قوی 

گذشته تاکنون در حال خدمت رسانی است.
وی ادامه داد: یکی از مهم ترین ویژگی های مراقبت 
از بیماران کرونا، حمایت های روحی و فکری مناسب 
شدن  دیده  بود.  درمانی  تیم های  سوی  از  بیماران 
تلاش های گروهی که من به نمایندگی آنها انتخاب 
شدم بسیار با ارزش است. سعی ما این است خدمتی 

به مردم ارائه دهیم که خود انتظارش را داریم.
رضوان هاشمی مسئول تغذیه بالینی بیمارستان 
در  کرونا  شیوع  ابتدایی  روزهای  مرور  با  ضیائیان، 
به دنبال شیوع  اوایل اسفند ۹۸ و  از  کشور، گفت: 
پاندمی کووید ۱۹ بیمارستان ضیائیان به عنوان مرکز 
ارجاعی کرونا مشخص شد و تمامی بخش ها به درمان 

بیماران کووید ۱۹ اختصاص یافت.
وی افزود: شرایط خاص آن زمان موجب تعطیلی 
همه درمانگاه های تخصصی شد و همکاران پزشک از 
تخصص های مختلف موظف به ویزیت بیماران سطح 
3 و ۴ تنفسی شدند. با توجه به مدرک پزشکی عمومی 
ویزیت  به  ملزم  درمانگاه ها  برنامه  اساس  بر  نیز  من 

بیماران تنفسی در درمانگاه بیمارستان شدم.
هاشمی گفت: از خاطرات جالبی که در روزهای 

اول رخ داد مراجعه یکی از بیماران با شکایت خارش 
پوست بود که بعد از گرفتن شرح حال مشخص شد، 
ایشان برای ضدعفونی بهتر بدن و جلوگیری از ابتلاء 
به کرونا اقدام به شستشوی سر و بدن با پودر آنزیم 
حساسیت  بروز  موجب  مسئله  این  و  کرده اند  دار 
پوستی شده است. به مرور زمان و با مشخص شدن 
از  مختلف  بخش های  مشاوره  تغذیه ای  راهنماهای 
جمله بخش های ویژه بیماران کووید ۱۹ از سر گرفته 
شد. قطعاً برای من به عنوان عضوی از تیم درمان 
و  درمان  دوره  دریافت  از  بعد  که  بیمارانی  مشاهده 
به  خوب  با حال عمومی  مناسب  تغذیه ای  حمایت 
آغوش خانواده باز می گردند، از شیرین ترین خاطرات 

این دوران است.
وی ادامه داد: بحران کووید ۱۹ به لحاظ ناشناخته 
بودن ماهیت بیماری و گسترش سریع و عدم آمادگی 
جهانی برای مقابله با آن موجب شد تا در دوره زمانی 
کوتاهی بحث مهم تغذیه بالینی تحت الشعاع قرار 
گیرد، هرچند همکاران ما در حوزه خدمات غذایی 
بیمارستان ها تلاش قابل توجهی را در تأمین نیازهای 

غذایی بیماران و کارکنان انجام دادند.
مسئول تغذیه بالینی بیمارستان ضیائیان، گفت: به 
نظر من امروز با گذشت نزدیک به یک سال از شروع 
پاندمی و آشنایی بیشتر با ماهیت بیماری ضرورت 
توجه به نقش تغذیه بیماران در شرایط حاد بیش از 
پیش مشخص شده است. بروز سوءتغذیه در بیماران 
مبتلا به علت بی اشتهایی و نیز افت وزن آنها با انجام 
مداخلات به موقع تغذیه ای قابل پیشگیری است و 
این امر می تواند تجربه خوبی برای مقابله با بحران های 

احتمالی در آینده باشد.
اتابک نجفی متخصص بیهوشی و مراقبت های ویژه، 
با اشاره به گذشت یک سال از شیوع بیماری کووید ۱۹ 
در کشور، گفت: در این مدت با بیماری ناشناخته ای 
روبه رو شدیم که به هیچ وجه شبیه بیماری های مشابه 
نبود. بیماران با افت شدید اکسیژن مواجه می شدند. 
از این رو به روش های جدید درمانی رو آوردیم که حتی 

در دنیا هم تجربه ای نسبت به آن وجود نداشت.
ادامه داد: روش های مختلف تهویه و پلاسما  وی 
بتوانیم  تا  دادیم  انجام  بیماران کرونا  بر روی  را  فریز 

واکنش های التهابی ریه را کاهش دهیم.
نجفی گفت: نکته مهم در بیماران کرونا این بود که 
برخی از این بیماران با وجود افت شدید اکسیژن بدون 
هیچ احساس اضطراب و تنگی نفسی تنها احساس 
را دچار  پزشکان  بود  این ممکن  و  داشتند  تشنگی 

اشتباه کند.
وی افزود: مهم ترین دستاورد درمانی ما این بود که 
اگر بیماران کووید ۱۹ زود به بیمارستان بیایند احتمال 

بهبود آنها بیشتر است.
کابوس نوروز ۱۴۰۰

متفق  کشور،  سلامت  نظام  مدیران  و  مسئولان 
القول بر این عقیده اند که عادی انگاری و رهاسازی 
پروتکل های بهداشتی، مهم ترین عامل خیز چهارم 
بیماری کووید ۱۹ در روزهای پایانی سال است. اگر 
موج جدیدی از بیماری در این روزها شکل بگیرد، 
قطع به یقین نوروز ۱۴۰۰ مثل نوروز ۱3۹۹ برای ما 

تکرار خواهد شد.

کرونا در ایران یک ساله شد؛

 کابوس خیز چهارم بیماری در سال نو
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شرکت بازرگانی دولتی ایران:

کالاهای اساسی با استانداردهای 
بین المللی وارد می شود

مدیرکل عملیات بازرگانی خارجی شرکت بازرگانی دولتی ایران گفت: کالاهای 
اساسی که توسط این شرکت با اعمال سختگیرانه ترین استانداردها وارد می شوند، 

پس از دریافت گواهی های سلامت ملی و بین المللی قابلیت مصرف دارند.
» سید مسعود آزادگان« افزود: کالاهای اساسی با استانداردهای ملی که توسط 
سازمان ملی استاندارد و با همکاری سازمان غذا و دارو تدوین و تعریف شده اند، 
به کشور وارد و علاوه بر آن گواهی بازرسی بین المللی ورود کالا را نیز دریافت 

می کنند.
وی اضافه کرد: سیستم واردات کالاهای اساسی شرکت بازرگانی دولتی ایران 
بگونه ای است که از ابتدایی ترین مرحله تولید در کشورِ مبدا تا زمان رسیدن کالا به 

سفره مصرف کننده دقیق ترین نظارت های سلامت کالا را دارند.
به گفته آزادگان، پیش از واردات، این شرکت موظف است تولیدکننده محصول 
وارداتی خود را به سازمان غذا و دارو معرفی تا بررسی های لازم انجام شود. سازمان 
غذا و دارو ضمن بررسی سوابق تولیدکننده ، با استفاده از بازرسان خود و یا بازرسان 
منتخب به بررسی مزرعه و یا خط تولید آن شرکت اقدام می کند و چنانچه تایید 

شد، نسبت به صدور گواهی ثبت منبع، مجوز واردات ارائه می نماید.
آزمون نمونه های کالاهای اساسی در آزمایشگاه های معتبر ملی و بین المللی

مدیرکل عملیات بازرگانی خارجی شرکت بازرگانی دولتی ایران تصریح کرد: پس 
از تایید اولیه، شرکت بازرگانی دولتی به تعیین یکی از بازرسان بین المللی مورد 
تایید سازمان ملی استاندارد که صاحب صلاحیت در خصوص بازرسی محصولات 
کشاورزی تشخیص داده شده، اقدام می کنند و بازرس منتخب بلافاصله کار 
خود را در کارخانه و بنادر فروشنده آغاز  و از تمامی محموله های ارائه شده وفق 

معیارهای بازرسی نمونه اخذ می کنند.
وی گفت: نمونه ها در آزمایشگاه های معتبر کشور مبدأ به صورت ناشناس 
مورد آزمون قرار گرفته و مطابقت آنها با استانداردهای تعیین شده که همان 

استانداردهای ملی می باشند مورد سنجش قرار می گیرد.
آزادگان با بیان اینکه در خصوص کالاهای حساس مانند برنج که مستقیما بر 
سر سفره مردم قرار می گیرد، معیارهای سختگیرانه تری هم به کار گرفته می شود 
افزود: از جمله آن که نمونه ها علاوه بر آزمایشگاه های معتبر محلی باید برای 
آزمایشگاه صاحب نام "یوروفین" در کشور آلمان که معتبرترین آزمایشگاه سنجش 

موا دغذایی در جهان می باشد نیز ارسال شوند.
وی توضیح داد: بازرس پس از اعلام نظر آزمایشگاه های محلی و یوروفین، 
نسبت به تأیید و یا رد محموله اقدام کرده و در صورت تایید، کالا مورد پذیرش 

شرکت بازرگانی دولتی ایران قرار می گیرد.
سلامت  تاییدیه  صدور  برای  ایران  دولتی  بازرگانی  شرکت  وی،  گفته  به 
سخت گیری لازم را انجام و پس از صرف هزینه و زمان قابل توجهی، نمونه های 
خود را به پیشرفته ترین آزمایشگاه های موجود مواد غذایی در جهان ارسال می کند 

و سپس کالا اجازه ورود به کشور را اخذ می کند.
مدیرکل عملیات بازرگانی خارجی بازرگانی دولتی گفت: اما این پایان راه بازرسی 
محموله های وارداتی این شرکت نیست و پس از ورود کالا به بنادر ایران و تخلیه 
آن، بازرسان دانشگاه های علوم پزشکی استان ها به نمایندگی از سازمان غذا 
و دارو و همچنین بازرسان ادارات کل استانداردِ استان به نمایندگی از سازمان 
برای  و  کرده  وارداتی  محموله های  از  نمونه برداری  به  اقدام  استاندارد،  ملی 
بررسی سلامت کالا، نمونه ها به چند آزمایشگاه صاحب صلاحیت و از جمله 
آزمایشگاه های مرجع سازمان غذا و دارو و پژوهشکده استاندارد واقع در تهران و 
کرج ارسال می شوند و تنها در صورت تایید صحت و سلامت کالا توسط این مرجع 

نظارتی است که امکان دریافت مجوز ترخیص و مصرف این کالا فراهم می شود.
وی اضافه کرد: این نکته نیز حائز اهمیت است که بازرسان دانشگاه علوم 
پزشکی و استاندارد حتی بر نحوه ذخیره سازی کالاها در انبارها و نحوه چینش آنها 
نیز نظارت دقیق داشته و در صورت هرگونه ایراد و یا مغایرت با اصول تعیین شده 

با تخلف برخورد می  کنند.
آزادگان تصریح کرد: علاوه بر این ها، خود ما از کالاهای وارداتی نمونه گیری هایی 
انجام داده تا توسط بازرسان منتخب در آزمایشگاه های معتبر کشور مورد آزمایش 
قرارگیرند تا مطمئن شویم که فرآیند انجام آزمایشات در بندر بارگیری و همچنین 
انجام آزمایشاتی که در داخل کشور انجام شده همه بر طبق اصول و موازین تعیین 

شده از سوی نهادهای نظارتی مثل استاندارد و سازمان غذا دارو بوده باشد.
اعمال سخت گیری برای صدور گواهی سلامت برنج

این مقام مسوول افزود: واردات محصولات حساسی مثل برنج و گندم که تأثیر 
زیادی در سفره غذایی مردم دارند، سخت گیری  تشدید می شود.

وی توضیح داد: ممکن است برخی از کالاها مورد تأیید دستگاه های نظارتی 
قرار نگیرند که این کالا باید مرجوع شود و قابل ورود به کشور نیست. بنابراین در 
برخی موارد هم کالایی که شرکت بازرگانی دولتی ایران وارد کرده مورد تایید قرار 
نگرفته که دراینگونه موارد، ایراد کالا از مبدا تشخیص داده می شود، فروشنده 
ملزم به مرجوع سازی کالا و ارسال کالای جایگزین شده و چنانچه ایراد به دلیل 
شرایط جوی و یا صدمات حین فرآیند لجستیک پدید آمده باشد؛ خسارات توسط 

شرکت های بیمه گر جبران می شود.
وی افزود: بر همین اساس با انجام نمونه گیری در سیر تولید کالا، آزمایش همه 
مولفه ها و مشخصات فنی، بهداشتی و تجاری برنج نظارت کاملی را در مراحل 
تولید تا حمل و بارگیری انجام داده و نمونه های مختلف را با دقت بالا از محموله ی 
خریداری شده احصا و چندین بار در آزمایشگاههای معتبر خارجی و داخلی 
آزمایش نماید و محموله های وارداتی نظیر برنج می بایست این مولفه ها را در حین 

ورود کالا به کشور به تأیید مراجع قانونی سازمان استاندارد و غذا و دارو برساند.

نائب رئیس اتحادیه ملی محصولات کشاورزی:

سوءمدیریت علت گرانی موز و خیار بود
نائب رئیس اتحادیه ملی محصولات کشاورزی درمورد گران شدن قیمت برخی 
میوه ها از جمله خیار و موز گفت: دلیل این گرانی ها سوء مدیریت و شاید هم سوء 

مدیریت عمدی بود.
در  ایران  ملی محصولات کشاورزی  اتحادیه  رئیس  نایب  نیاورانی  صدرالدین 
برنامه ای رادیویی در مورد گران شدن قیمت برخی میوه ها از جمله خیار و موز 

گفت: دلیل این گرانی ها سو مدیریت و شاید هم سو مدیریت عمدی بود.
وی افزود: چند ماه قبل که کار واردات موز انجام می شد عده ای با تغییر تعرفه 
موز، آن را از ردیف ثبت سفارش خارج کردند و ثبت سفارشی به نام آنها انجام 
نمی شد و عملًا این کار دست عده ای افتاد که فروشنده این ثبت سفارش ها بودند 

و بنابراین واردات موز از این کانال صورت گرفت.
نیاورانی اظهار کرد: ما به وزیر پیشنهاد کردیم که با توجه به مشکلات کمبود ارز، 
اگر سیاست بر واردات این محصول است موز با ارز حاصل از صادرات محصولات 

کشاورزی وارد کشور شود.
نایب رئیس اتحادیه ملی محصولات کشاورزی ایران گفت: وزارت صمت و وزارت 
جهاد کشاورزی اگر قبل از این مشکلات با بخش خصوصی، که واردکننده این 
محصولات هستند، همکاری می کرد مردم ضرر نمی کردند اما متأسفانه دولت نه 

کنار می کشد و نه اجازه می دهد که مسیر تجارت پیشرفت کند.
در ادامه، حجت الاسلام نقدعلی عضو کمیسیون کشاورزی مجلس با انتقاد 
شدید از گرانی و بالا رفتن قیمت برخی میوه ها گفت: وزارت صمت که عهده دار 

تنظیم بازار است نباید اجازه دهد قیمت ها تا این حد افزایش پیدا کنند.
وی افزود: درست است که موز کالای اساسی و استراتژیک نیست، اما متأسفانه 
در گذشته برخی آقایانی که منافعشان در این محصول بود با تخصیص ارز به این 
محصول ذائقه مردم را تغییر دادند و مردم را به این میوه عادت دادند و از طرف 
دیگر هم در ادامه کار و با قطع کردن تخصیص ارز، عملًا بازار را دچار سکته کردند.
این نماینده مجلس با اذعان به سو مدیریت و نبود استراتژی در وزارت مربوطه 
برای مدیریت فضای روانی ناشی از افزایش قیمت ها اظهار کرد: گرانی موز تا ۶۰ 
هزار تومان باعث شد که مردم موز نخرند اما تأثیر اصلی خودش را بر قیمت سایر 

میوه ها و مرکبات نیز می گذارد.

اکنون که دولت رویکردی تعاملی در راستای حل مسئله بودجه در پیش 
گرفته است، جا دارد نمایندگان مخالف و منتقد به جای رویکرد گروهی و 
جناحی، منافع کشور را مبنای قضاوت خود قرار داده و با توجه به نزدیک 
شدن به روزهای پایان سال، هرچه سریع تر تکلیف بودجه ۱۴۰۰ را مشخص 

کنند.
از زمانی که دولت لایحه بودجه را در ۱۲ آذرماه تقدیم مجلس کرد بیش 
از دو ماه می گذرد. به رغم حملات تند و شتابزده برخی نمایندگان منتقد، 
کلیات بودجه ۱۴۰۰ پس از حدود یک ماه در کمیسیون تلفیق مجلس 
شورای اسلامی با ۲3 رای موافق، ۱۹ رای مخالف و یک رای ممتنع تصویب 

شد.
 با این حال کمیسیون تلفیق دست به انجام تغییراتی در بودجه زد که نه 
اصلاح بودجه بلکه تغییر بنیان های اصلی درآمدی و مصرفی آن را در پی 
داشت. این کمیسیون تغییراتی چون حذف ارز ترجیحی ۴۲۰۰ تومانی در 
بودجه ۱۴۰۰ و افزایش نرخ دلار از ۱۱ هزار و 5۰۰ تومان به ۱7 هزار و 5۰۰ 
تومان و کاهش میزان نفت صادراتی از ۲ میلیون و 3۰۰ هزار  به یک میلیون 
5۰۰ هزار بشکه در روز  و همچنین افزایش هزینه های جاری، از جمله دو 

برابر کردن رقم یارانه ها را به بودجه پیشنهادی دولت تحمیل کرد.
به رغم همه تغییراتی که کمیسیون تلفیق در بودجه اعمال کرده بود کلیات 
آن در صحن علنی مجلس از سوی نمایندگان رد شد. هرچند سابقه رد 
کلیات بودجه از سوی مجلس وجود دارد و معمولًا بودجه ارائه شده از سوی 
هیچ دولتی توسط هیچ مجلسی دربست مورد قبول واقع نشده و نمی شود، 
اما به نظر می رسد بودجه ۱۴۰۰ جزو معدود لوایح بودجه ای بوده که تا این 

حد با چالش رو به رو شده است.
طرح سیاست های اصلاح ساختار بودجه

به نظر می رسد ایرادهایی که به بودجه گرفته شده عمدتاً سیاسی است. 
اما، علاوه بر موضع گیری های سیاسی در قبال بودجه شاید مهمترین عامل 
مشکلات و چالش های به وجود آمده ناشی از تصمیم و اراده دولتمردان برای 
اصلاح ساختار بودجه نویسی در کشور باشد. بیش از دو سال از این تصمیم 

می گذرد و بدون شک اعمال برخی اصلاحات در ساختار بودجه تضادهایی 
را در سیستم اقتصادی و سیاسی موجب شده که در مناقشات به وجود آمده 

در بودجه ۱۴۰۰ نمود پیدا کرده است.
در بهمن ماه سال ۱3۹7 »علی لاریجانی«، رئیس وقت مجلس شورای 
اسلامی در نشست شورای اداری استان قم گفت: که مقام معظم رهبری 
دستور دادند که ظرف ۴ ماه آینده اصلاح ساختاری در نظام بودجه ریزی 

در کشور صورت گیرد.
سپس، شورای عالی هماهنگی اقتصادی قوای سه گانه جهت بررسی 
تنظیم اصلاح  برای  اقدامات لازم  نیز  و دولت  برگزار  را  موضوع جلساتی 

ساختار بودجه انجام داد.
مجلس شورای اسلامی در ۲3 تیر ماه ۱3۹۸ جلسه ای غیر علنی در باره 
اصلاح ساختار بودجه برگذار کرد. طبق گفته های »عباسی«، سخنگوی 
وقت هیئت رئیسه مجلس  نمایندگان در آن جلسه قرار را بر این گذاشتند 
که  اصلاح ساختار بودجه از شهریور ۱3۹۸ با ارائه لایحه دولت به مجلس 

و بررسی آن آغاز شود و بودجه سال ۹۹ براساس قالب جدید تنظیم شود.
اصلاح ساختار بودجه و تنش هایی که موجب شد

برای اصلاح ساختار بودجه چهار محور مشخص شده است که عبارتند از 
درآمدهای پایدار به عنوان جایگزین نفت؛ هزینه های کارآمد که به ساماندهی 
خرج دولت اشاره دارد. ؛ بخش ثبات سازی در اقتصاد برای توسعه و نهایتاً 
اصلاح نهادی نظام بودجه ریزی کشور. لازم به ذکر است که در مجموع 
برای چهار بخش یاد شده ۹ بسته طراحی شده که هرکدام شامل تعدادی 
برنامه است. واضح است که انجام چنین اصلاحاتی بودجه را باچالش مواجه 
می کند. این اصلاحات مستلزم قطع و یا دست کم کاهش بودجه بسیاری 
از نهادها و ارگان هایی است که شاید صرفاً مصرف کننده هستند و نقش 

خاصی در افزایش بهره وری، رشد و توسعه کشور نداشته باشند.
برای مثال یکی از موضوع های مهمی که کمیسیون تلفیق به آن ورود کرده 
و دست به تغییر زده، افزایش بودجه برخی نهادها و دستگاه های خاص است 

که در بودجه سال های قبل از ۱3۹7 در قالب جدول شماره ۱7 می آمد.

 این جدول به نماد غیر عملیاتی بودن بودجه بدل شده بود. نهادها و 
دستگاه های خاصی بودند که فعالیت های آنها موازی با نهادهای دولتی 
همچون وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و غیره بود اما ردیف بودجه  مجزا 

می گرفتند.
به گفته »غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی«، نماینده مجلس دهم حذف 
و  مراکز  و  موسسات  برخی  به  رانت  پرداخت  قطع  معنای  به  جدول ۱7 

مکان هایی بود که به هیچ کجا پاسخگو نبودند و فقط بودجه می گرفتند.
اما بر اساس گزارش »محمدباقر نوبخت«، رئیس سازمان برنامه و بودجه در 
اثر تغییرات اعمال شده توسط کمیسیون تلفیق، بودجه برخی مراکز و نهادها 
در ذیل جدول ۱7 از محل منابع حاصله از افزایش نرخ ارز کالاهای اساسی، 
افزایش قابل توجهی یافته است. این تنها یک مورد از ده ها موردی است که 
در اثر عزم دولت برای اجرای سیاست اصلاح ساختار بودجه رخ داده است.

 یکی دیگر از این موارد مربوط به دارایی های دولت است. دارایی های 
دولت و مولدسازی آنها بخشی مهم از برنامه اصلاح ساختار بودجه است. 
برآورد می شود که تعداد کل املاک دولت به بیش از یک میلیون فقره به 
ارزش تقریبی ۱۸۰۰۰ هزار میلیارد تومان برسد که رقم قابل توجهی است. 
بدون شک این حجم از سرمایه و دارایی می تواند بسیاری از کمبودهای مالی 
دولت و نیازهای سرمایه گذاری کشور را تامین کند. اما نکته مهم چگونگی 
فروش و واگذاری آن است. دولت به درستی بر نقش بازار سرمایه در این 
مورد تأکید دارد. کارشناسان نیز معتقدند که تجربیات گذشته نشان داده که 
ممکن است فرایند واگذاری ها به حیف و میل اموال و از بین رفتن ارزش 
آنها منجر شود. به همین خاطر آنها راه حل بهتر را در انتشار اوراق رهنی با 
پشتوانه دارایی می دانند. اوراق رهنی با پشتوانه دارایی، اوراقی است که در 
بازار بورس عرضه شده و پشتوانه پرداخت سود آنها درآمد ناشی از دارایی های 
مشخص است. از نظر آنها، این کار می تواند ارزش اموال و دارایی های دولت 
را حفظ کند و همچنین باعث ایجاد یک جریان نقدینگی پایدار برای دولت 
شود و بسیاری از کمبودهای مالی را جبران کند. در این مورد نیز مشکلات و 

مخالفت های زیادی وجود دارد.
موضوع های دیگری مانند اصلاح یکپارچه سازی نظام مالیاتی، ساماندهی 
مصرف انرژی و غیره نیز از دیگر محورهای مهم در اصلاح ساختاری بودجه 

به شمار می روند و اصلاح آنها با چالش هایی رو به رو است.
انتقادهایی ضد سیاست اصلاح ساختار بودجه

اما نکته ای که در انتقاد منتقدان و مخالفان بودجه ۱۴۰۰ وجود دارد این 
است که بسیاری و شاید اکثر انتقادات و همچنین تغییراتی که در راستای 
این انتقادها صورت دادند برخلاف سیاست اصلاح ساختار بودجه است. 
بنابراین، به نظر می رسد تنها راه عبور از مشکلات و چالش های بودجه 
۱۴۰۰ مبنا قرار دادن سیاست های اصلاح ساختار بودجه است. دولت هم 

در بودجه ۱3۹۹ و هم در بودجه ۱۴۰۰ در این راستا گام برداشته است.  
در  رییس جمهوری،  مجلس  امور  معاون  امیری«،  »حسینعلی  اخیراً 
خصوص بودجه سال ۱۴۰۰ گفته است که با مجلس شورای اسلامی در حال 
مشاوره هستیم و صحبت می کنیم، و امیدواریم هفته آینده به یک جمع بندی 

مشترک که در آن خیر، صلاح و مصلحت کشور است، دست یابیم.
»فرهاد دژپسند«، وزیر امور اقتصادی نیز روز سه شنبه در پایان مراسم بهره 
برداری از طرح های دهه فجر گرگان و دارایی پیش بینی کرد که اصلاحیه 
لایحه بودجه ۱۴۰۰ کل کشور به احتمال زیاد یکشنبه هفته آینده ) ۲۶ 

بهمن( نهایی شود.
اکنون که دولت تصمیم گرفته است برخلاف موضع گیری های اولیه خود 
مبنی بر عدم اصلاح بودجه رویکردی تعاملی در راستای حل مسئله بودجه 
در پیش گرفته جا دارد نمایندگان مجلس با رجوع به سیاست های اصلاح 
ساختار بودجه این سیاست ها را مبنای قضاوت خود قرار داده و هرچه 

سریع تر جامعه را از مشکل و مسئله بودجه ۱۴۰۰ رها کنند.

باید هرچه سریع تر تکلیف بودجه ۱۴۰۰ را مشخص شود

ضرورت پرهیز از سیاست زدگی در بودجه 14۰۰

آگهی ابلاغ اجرائیه
بدینوسیله مستند به پرونده اجرایی کلاسه ۹۹۰۰۹۰5 و در اجرای ماده ۱۰۱- آئین نامه اجرای مفاد اسناد رسمی 
لازم الاجرا به آندیا متحرک به شماره ملی ۰37۴5۲۶753 و متین متحرک به شماره ملی ۰37۲7۲۴۸۴۱ )وراث 
مرحوم علی اکبر متحرک( برابر اعلام مامور پست شناسایی نشده اید ابلاغ می گردد؛ برابر گزارش وارده 3۴75 مورخه 
۱3۹۹/۱۱/۱۱ طبق نظریه کارشناس رسمی/ارزیاب تلفن ۰۹۱۲۹3۸35۴۸ به مبلغ ۲5/۰۰۰/۰۰۰ ریال ارزیابی 
گردیده، لذا چنانچه به مبلغ ارزیابی اموال معترض می باشید، اعتراض کتبی خود را ظرف مدت پنج روز از تاریخ ابلاغ 
این اخطاریه به ضمیمه فیش بانکی دستمزد کارشناس تجدیدنظر به مبلغ 75۰۰۰۰۰ ریال به دفتر این اجرا تسلیم 
نمایید. ضمنا به اعتراضی که خارج از موعد یا فاقد فیش بانکی دستمزد کارشناس تجدیدنظر باشد ترتیب اثر داده 

نخواهد شد. )م الف ۱3۶5۶(
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قزوین-حسن کیائی

آگهی ابلاغ اجرائیه
بدینوسیله مستند به پرونده اجرایی کلاسه ۹۹۰۰۹۰5 و در اجرای ماده ۱۰۱- آئین نامه اجرای مفاد اسناد 

رسمی لازم الاجرا به آندیا متحرک به شماره ملی ۰37۴5۲۶753 و متین متحرک به شماره ملی ۰37۲7۲۴۸۴۱ 
)وراث مرحوم علی اکبر متحرک( برابر اعلام مامور پست شناسایی نشده اید ابلاغ می گردد؛ برابر گزارش وارده 
۲۰۸۴ مورخه ۱3۹۹/۱۰/۱۴ طبق نظریه کارشناس رسمی / ارزیاب خودروی شماره انتظامی 7۹-۱5۹ ق ۸5 به 
مبلغ 3۸۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال ارزیابی گردیده، لذا چنانچه به مبلغ ارزیابی اموال معترض می باشید، اعتراض کتبی 
خود را ظرف مدت پنج روز از تاریخ ابلاغ این اخطاریه به ضمیمه فیش بانکی دستمزد کارشناس تجدیدنظر به مبلغ 
3/۰۰۰/۰۰۰ ریال به دفتر این اجرا تسلیم نمایید. ضمنا به اعتراضی که خارج از موعد یا فاقد فیش بانکی دستمزد 

کارشناس تجدیدنظر باشد ترتیب اثر داده نخواهد شد. )م الف ۱3۶57(
رییس اداره اجرای اسناد رسمی قزوین-حسن کیائی

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: به نظر می رسد روند 
صعودی معاملات بورس در هفته پیش رو با توجه به جمع 
آوری صفوف فروش و ورود نسبی نقدینگی به بدنه بازار 

سرمایه ادامه داشته باشد.
معاملات بورس در هفته سوم بهمن ماه تحت تاثیر تصمیم 
جدید شورای عالی بورس مبنی بر تغییر دامنه نوسان خرید 
و فروش سهام به منفی ۲ و مثبت ۶ درصد در مدار صعودی 
قرار گرفت و این اقدام زمینه پایان معاملات بازار در هفته 

گذشته را با بازدهی مثبت فراهم کرد.
روند صعودی معاملات بورس در هفته گذشته فقط به 
این عامل منتهی نشد و تغییر نرخ ارز و افزایش قیمت آن تا 
کانال ٢٣ هزار تومان در روند معاملات بازار و افزایش قیمت 
رشد  در  شتاب  زمینه  و  نبود  بی تاثیر  شاخص ساز  سهام 

شاخص بورس را فراهم کرد.
اکثر کارشناسان حاضر در بازار، روند معاملات بورس در 
هفته گذشته و پایان صف های فروش را نقطه عطفی برای 
آغاز دوباره رشد شاخص بورس در بازار می دانند و معتقدند 
رشد  زمینه  محدود  مدتی  برای  می تواند  اقدام  این  که 

شاخص بورس در بازار را فراهم کند.
ورود هیجان تازه به معاملات بورس 

در این زمینه، »امیرعلی امیرباقری« با اشاره به تغییر دامنه 
نوسان خرید و فروش سهام و تاثیر آن بر معاملات بازار، 
افزود: در هفته ای که گذشت، معاملات بازار سهام براساس 
پیش بینی ها پیش رفت و با وضع قوانین جدید شاهد تزریق 

هیجانی تازه به بازار بودیم.

وی اظهار داشت: نکته قابل توجه این است که هیجان 
اقتصادی  بنیادی  عوامل  محصول  بورس،  به  شده  وارد 
نیست و فقط ناشی از آیین نامه اجرایی معاملات است؛ 
بنابراین شاید در کوتاه مدت محرکی بر بازار باشد اما رشد 
معاملات بازار نمی تواند در میان مدت و بلندمدت بر مدار 

دستورالعمل های اجرایی ادامه دار باشد.
در  بازار  اصلی  مسیر  تعیین  اینکه  بیان  با  امیرباقری 
واقعیت های  بررسی  نیازمند  بلندمدت  و  میان مدت 
اقتصادی است، خاطرنشان کرد: اکنون چشم انداز تورمی 
در کشور رو به کاهش است و پیش بینی ها حاکی از ورود 

اقتصاد کشور به فاز رکودی از تابستان سال آینده است.
این کارشناس بازار سرمایه افزود: این عوامل باعث شده 
تا به مرور زمان چشم اندازهای آتی و پارامترهای حاضر در 
حال حرکت به سمت ثبات باشند که این ثبات می تواند بازار 

را از محور دارایی محور به سمت سود محور سوق دهد.
وی با تاکید بر اینکه بازار سهام در شرایط فعلی و معاملات 
آن به سمت تحلیلی محور شدن پیش خواهد رفت، گفت: 
افرادی در بازار موفق خواهند بود که از طریق تحلیل و در 
نظر گرفتن سناریوهای مختلف در بازار، سود شرکت ها را 
محاسبه کنند و سپس با توجه به نرخ بازده مورد انتظار و 
ارزنده  سهام  در  گذاری  سرمایه  به  اقدام  حاضر،  شرایط 

کنند.
امیرباقری روند معاملات بورس در هفته جاری را مورد 
روند  رسد  می  نظر  به  اضافه کرد:  و  داد  قرار  بینی  پیش 
صعودی معاملات بورس در هفته پیش رو  با توجه به جمع 

آوری صفوف فروش و ورود نسبی نقدینگی به بدنه بازار 
سرمایه ادامه داشته باشد، هر چند که ممکن است به مرور 

زمان شاهد عرضه در بازار باشیم.
این کارشناس بازار سرمایه با تاکید بر اینکه تغییر دامنه 
نوسان از جمله نکات مهمی است که در وضعیت فعلی بازار 
باید به آن توجه داشت، افزود: دامنه نوسان نامتقارن، دامنه 
ای است که روند منفی سهم ها را محدود و رشد آن را آزاد 
نگه می دارد، این موضوع نوعی قانون گذاری است که می 
تواند در بلندمدت شائبه ایجاد دستکاری  در معاملات بازار 

را تقویت کند.
وی با بیان اینکه این قانون گذاری در بلندمدت بازار را از 
حالت بازار آزاد که باعث تعیین قیمت ها از طریق عرضه و 
تقاضا می شوند خارج خواهد کرد، گفت: دامنه نوسان 
ممکن است در کوتاه مدت پاسخگوی معاملات بازار باشد 
اما اجرای آن برای میان مدت و بلندمدت توصیه نمی شود، 
زیرا باعث به خطر افتادن سرمایه گذاری ها می شود و سبب 

ریسک سرمایه گذاری در بازار سهام خواهد شد.
روند  پیش  هفته  در  می رود  انتظار  افزود:  امیرباقری 
معاملات بازار همچنان دنباله رو روند هفته گذشته باشد، 
هر چند که ممکن است به مرور زمان شاهد افزایش عرضه 
ها در بازار باشیم. این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه 
محرک دیگر که معاملات بازار را تحت تاثیر قرار داده نرخ ارز 
است، گفت: قیمت ارز در پایان هفته گذشته به دلیل وجود 
تنش های سیاسی تا حدودی با افزایش قیمت همراه شد.

وی با بیان اینکه نرخ ارز باید در میان مدت و بلندمدت با 

واقعیت های اقتصادی تطابق پیدا کند، خاطرنشان کرد: 
افزایش فروش نفت از جمله واقعیت هایی است که بازار 
در انتظار آن است و این موضوع می تواند با ورود دلارهای 
جدید جان تازه ای را به اقتصاد ایران ببخشد و حتی نرخ ارز 

را به مرحله تثبیت برساند.
امیرباقری به سهامداران توصیه کرد: با توجه به شرایط 
متلاطم اقتصادی و چشم اندازهای گوناگون سیاسی، از 
سرمایه گذاری مستقیم در بازار پرهیز کنند و سرمایه خود را 
به دست افراد متخصص و صندوق های سرمایه گذاری قرار 

دهند تا بتوانند از بازار منتفع شوند.

یک کارشناس بازار سرمایه :

آیا روند صعودی بورس ادامه دار است؟

معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی گفت: امکان کنترل بازار مسکن 
از مسیر قیمت گذاری توسط دولت از نظر قوانین و ساختار اجرایی وجود ندارد. 
محمود محمودزاده بر رونق تولید مسکن تاکید کرد و گفت: وزارت راه و شهرسازی 
دنبال تولید مستمر مسکن است و این برنامه ای است که در برنامه های بلندمدت این 
وزارتخانه دنبال و پیگیری خواهد شد. معاون مسکن و ساختما ادامه داد: در خصوص 
تولید مستمر مسکن در این دولت، برنامه ریزی کلانی انجام شده است که بخشی از 
آن ها مربوط به طرح اقدام ملی مسکن و بخشی دیگر مربوط به تفاهم نامه هایی است 
که وزارت راه و شهرسازی با سایر وزارتخانه ها برای تولید مسکن، منعقد کرد. معاون 

وزیر راه و شهرسازی از اتمام پالایش مرحله سوم طرح اقدام ملی مسکن که ظرفیت 
جدیدی را برای ۱۸3 شهر جدید برای متقاضیان مسکن ایجاد کرده بود، خبر داد 
و افزود: متقاضیان واجد شرایط طرح اقدام ملی مسکن در مرحله سوم به استان ها 
معرفی شده اند که بنا بر اعلام استان ها بخش عمده ای از پذیرفته شدگان در مرحله 
معرفی به پروژه ها هستند. محمودزاده در خصوص افزایش قیمت مسکن که توسط 
بانک مرکزی و مرکز آمار ارائه شده است و برنامه ریزی وزارت راه و شهرسازی برای 
کنترل قیمت مسکن و ساماندهی بازار و ثبات قیمت بازار خرید و فروش مسکن، 
گفت: برای کنترل افزایش بازار خرید و فروش مسکن به دو حالت می توان برخورد 

کرد. اول آنکه به موازات آن افزایش تولید و ساماندهی بازار پیگیری شود و دوم آنکه 
توسط دولت قیمت گذاری انجام شود که این موضوع امکانش از نظر قوانین و ساختار 
اجرایی امکانپذیر نیست. اما در خصوص افزایش تولید و ساماندهی بازار مسکن 
کارهای مهمی انجام شده و در حال انجام است. وی تصریح کرد: به موازات افزایش 
تولید مسکن و فراهم آوردن بسترهای تولید مسکن که بخشی از آنها تسری تسهیلات 
و خدمات به پروژه های خودمالک در کنار پروژه های دولتی است، در تلاش هستیم تا 
بتوانیم واحدهایی که خالی مانده و می توانند در بازار اجاره برای گروه های هدف مورد 

استفاده قرار بگیرند با ابزار قانونی در اختیار این گروه قرار بگیرد.

معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی:

امکان قیمت گذاری مسکن توسط دولت وجود ندارد



 یکشنبه -بیست وششم بهمن ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 65216
ورزشی

تیم فوتبال استقلال در هفته پانزدهم و پایانی نیم فصل اول لیگ برتر در اصفهان 
مقابل سپاهان شکست خورد تا صدرنشینی را از دست بدهد.

تیم فوتبال استقلال روز )شنبه( در چارچوب هفته پانزدهم مسابقات لیگ برتر در 
ورزشگاه نقش جهان اصفهان به مصاف سپاهان رفت و با نتیجه ۲ بر صفر شکست 
خورد. سجاد شهبازاده  )۱۴( و سروش رفیعی )35( زننده گل های تیم میزبان 

بودند. 
شاگردان محمود فکری با این شکست هم فرصت قهرمانی در نیم فصل را از 
دست دادند و هم صدرنشینی را. شاگردان محرم نویدکیا با این پیروزی ۲۸ امتیازی 
شده و به صدر جدول رده بندی صعود کردند. استقلال هم با ۲۶ امتیاز در رده دوم 

ایستاد.
دانیال  پورقاز،  عزت الله  نژادمهدی،  محمد  نیازمند،  پیام  سپاهان:  ترکیب 
اسماعیلی فر، امید نورافکن، محمد کریمی، جلال علی محمدی، سروش رفیعی 
)۸۲- یاشین سلمانی(، سیدمحمدرضا حسینی )73- محمدرضا خلعتبری(، 
محمد محبی )۸۱- رضا میرزایی( و سجاد شهباززاده )۸7- محمدرضا مهدی زاده(.
ترکیب استقلال: رشید مظاهری، سیاوش یزدانی )5۹- محمدحسین مرادمند(، 
محمد دانشگر، عارف غلامی)5۹- محمد نادری(، وریا غفوری )۸۱- محمدحسین 

فلاح(، بابک مرادی، آرش رضاوند )۸۰- مسعود ریگی(، مهدی مهدی پور )5۹- 
سیداحمد موسوی(، فرشید اسماعیلی، مهدی قایدی و ارسلان مطهری.

داور: وحید کاظمی
نیمه اول

دقیقه ۴: پاس عمقی امید نورافکن به محمدرضا حسینی رسید که ضربه این 
بازیکن با اختلاف زیادی از بالای دروازه استقلال راهی اوت شد.

دقیقه 5: نفوذ خوب نورافکن به محوطه جریمه و پاس عرضی او می رفت موقعیت 
خطرناکی ایجاد کند که رشید مظاهری توپ او را به کرنر فرستاد.

دقیقه ۶: توپ ارسالی از نقطه کرنر با ضربه سر عزت الله پورقاز همراه بود که از 
کنار دروازه به بیرون رفت.

دقیقه ۸: ارسال بابک مرادی به محوطه جریمه سپاهان را ارسلان مطهری با سر 
زد که راهی به دروازه نداشت.

دقیقه ۹: پاس عمقی به فرشید اسماعیلی رسید و ضربه روی پای این بازیکن از 
روی خط محوطه جریمه سپاهان به شکل خطرناک راهی اوت شد. 

دقیقه ۱۴: نورافکن توپ را ارسال کرد که به عارف غلامی برخورد کرد و جلوی 
پای سجاد شهباززاده رسید و این بازیکن موفق به باز کردن دروازه استقلال شد. 

دقیقه ۲3: ضربه سر حسینی از روی توپ ارسالی از نقطه کرنر را مظاهری گرفت.
دقیقه 3۱: محمد کریمی با خطایی که روی اسماعیلی مرتکب شد، از داور کارت 

زرد گرفت.
دقیقه 3۴: آرش رضاوند جلوی ضد حمله سپاهانی ها را گرفت تا با کارت زرد 

جریمه شود. 
دقیقه 35: سروش رفیعی قصد ارسال توپ از روی ضربه ایستگاهی را داشت 

که غفلت مدافعان و دروازه بان باعث شد توپ مستقیم وارد دروازه استقلال شود.
دقیقه ۴۲: نورافکن به دلیل اعتراض و درگیری از داور کارت زرد گرفت. 

نیمه دوم
دقیقه ۴۶: اشتباه مظاهری در گرفتن توپ باعث شد حسینی ضربه سر را بزند که 

توپ به شکل خطرناک از کنار دروازه استقلال به بیرون رفت. 
دقیقه ۴۸: پاس خوبی به بابک مرادی رسید و این بازیکن در موقعیت تک به تک 

قرار گرفت، اما تعلل او باعث شد موقعیت خوب استقلال از دست برود. 
دقیقه ۴۹: شوت قایدی از پشت محوطه جریمه سپاهان از کنار دروازه راهی اوت 

شد.
دقیقه 53: یزدانی، مدافع استقلال در شرایطی که توپ در منطقه دیگری در 
جریان بود با دست به صورت شهباززاده زد تا هم کارت زرد بگیرد و هم ضربه 

ایستگاهی به سپاهانی ها بدهد.
داور  که  شد  سرنگون  سپاهان  جریمه  محوطه  در  نادری  محمد  دقیقه ۸۹: 

اعتقادی به پنالتی نداشت. 
دقیقه ۴+۹۰: ضربه سر محمد دانشگر از بالای دروازه سپاهان به بیرون رفت.

فکری: گل های بچه گانه خوردیم و می دان چرا تمرکز نداریم
سرمربی تیم استقلال نسبت به سوالی درباره تغییرات ترکیب تیمش ناراحت شد 

و نشست خبری را ترک کرد!
 محمود فکری بعد از شکست استقلال مقابل سپاهان در نشست خبری بیان 
کرد:جا دارد به تیم سپاهان بابت این برد تبریک و به هر دو تیم خسته نباشید 
بگویم. نمی دانم چرا بازیکنان ما تمرکز نداشتند هر چند دلایلش را خودم می دانم. 

امروز گل های خیلی بچه گانه ای خوردیم که کار را سخت کرد.
وی ادامه داد: در بازی که در هر دو نیمه می شد به گل برسیم و حتی با برد بیرون 
بیاییم بچه گانه رفتار کردیم و 3 امتیاز مهم را از دست دادیم. در مجموع به تیم 

سپاهان خسته نباشید می گویم.
سرمربی استقلال در پاسخ به این پرسش که آیا بهتر نبود به جای 3 مدافع از ۴ 
بازیکن استفاده می کرد گفت: خدا را شکر که بازی را باختیم و دوباره سوال های 
کارشناسانه شروع شد. زمانی که تیم ما می برد کسی سوال نمی پرسد ولی وقتی 
می بازیم سوال ها همه به این سمت و سو می رود. همانطور که گفتم امروز روز بد 
مدافعان ما بود و تمرکز نداشتیم. خیلی تلاش کردیم بازیکنان را آماده کنیم ولی 
دلایل مختلفی می تواند باعث شود تمرکز بازیکنان به هم بریز و دیدید که بازی 

حساس را از دست دادیم.
فکری در پاسخ به این سوال که چرا در هر بازی شاهد تغییرات در تیم استقلال 

هستیم گفت: خیلی ممنون، خسته نباشید می گویم و من از شما تشکر می کنم.
فکری با بیان این جمله سالن کنفرانس خبری را ترک کرد!

استقلال بی برنامه و بدون فکر؛

صدر جدول طلایی شد حمید مطهری: 

قهرمانی در نیم فصل از اهداف ما است

 مربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: قهرمانی در نیم فصل جزو اهداف کوتاه مدت 
ما است اما باید تا پایان فصل و رسیدن به قهرمانی کل فصل، همین روند خوب را 

حفظ کنیم.
حمید مطهری دیروز در نشست خبری پیش از دیدار پرسپولیس برابر پیکان در هفته 
پانزدهم لیگ برتر، فوتبال اظهار داشت: من نزدیک به سه سال مربی پیکان بودم و 
خوشحالم از اینکه می بینم آن جوانانی که ما به تیم بزرگسالان آوردیم الان به مهره های 
اصلی تیم پیکان تبدیل شدند. برای مثال نادر محمدی را من به پیکان آوردم که امروز 

یکی از ستون های اصلی پیکان است.
وی افزود: بهترین دفاع لیگ را داریم و سعی کردیم کار تاکتیکی خود را به تیم حریف 
تحمیل کنیم. پیکان باید به بازیکنان ما فکر کند. پیکان تیم زحمت کشی است و دست 
کم گرفتن تیم آنها تنبیه سختی برای ما خواهد داشت. می دانیم چگونه بازی کنیم و 

تفکراتمان را در زمین اجرا کنیم.
مربی تیم فوتبال پرسپولیس اضافه کرد: شکست مقابل آلومینیوم در هفته دوازدهم 
لیگ، درس های زیادی به ما داد. روی نقاط ضعفمان کار کردیم و توانستیم آنها را 
برطرف کنیم و کمی وضعیت خودمان را بهبود بخشیم. قهرمانی نیم فصل جزو 
اهداف کوتاه مدت اما ارزشمند است. ما  سوار آسانسور قهرمانی هستیم اما نباید کلید 
اشتباهی بزنیم و رقیبان به ما برسند. می خواهیم قهرمانی در نیم فصل و پایان فصل 

را به هوادارانمان هدیه دهیم.
مطهری با اشاره به شناختش از تیم پیکان تصریح کرد: مربیان در فوتبال سبک های 
گوناگونی دارند که با توجه به نیاز و ابزار سبک تیمی خود، آن را انتخاب می کند. پیکان 
تیمی است که فوتبال مستقیم ارائه می دهد و پرتاب اوت نیز یکی از تاکتیک های آنها 
است. ما برنامه ریزی کردیم اما این حریف است که باید به بازیکنان بزرگ و تاکتیک 

تیمی ما فکر کنند.
وی در مورد ابتلای محمد نوری بازیکن پیکان به ویروس کرونا اضافه کرد: امیدوارم 
همه سلامت باشند. آرزوی سلامتی برای محمد نوری دارم و امیدوارم او هر چه زودتر 

سلامت خود را بدست آورد.
پرسپولیس فهرست مازاد ندارد

مربی پرسپولیس در مورد اینکه گفته می شود چند بازیکن در فهرست مازاد این تیم 
قرار دارند، اضافه کرد: این روزها در مورد لیست مازاد زیاد می شنوم، اما هیچ فهرست 
مازادی نداریم. بازیکنانی مانند سعید حسین پور درخواست جدایی دادند. ما هم به 
خاطر اینکه این بازیکن خوب بتواند تجربه بهتری پیدا کند راضی شدیم تا او تا پایان 

فصل به صورت قرضی برود.
وی تاکید کرد:  از سیدجلال حسینی که کاپیتان و ستون تیم است تا سایر بازیکنان، 
هر فردی خودش را خوب نشان دهد استفاده می کنیم. چه ۱۸ ساله چه 3۸ ساله. در 
پرسپولیس بازیکنان همیشه باید مبارزه گر و جنگجو باشند و خودشان را به کادر فنی 

با توانایی فنی تحمیل کنند.
مطهری تاکید کرد: ما در مسابقات تیم فنی هستیم و موقعیت های  زیادی روی 
دروازه حریفان ایجاد می کنیم. باید از این موقعیت ها بهتر استفاده کنیم و بیشتر 
زحمت بکشیم. به عنوان مربی باید تمرینات بهتری در نظر بگیریم و بازیکنان هم با 
تمرکز بیشتری کار را پیش ببرند تا این مشکل حل شود. همه در قالب وحدت تاکتیکی 

برای پرسپولیس کار می کنند.
مربی پرسپولیس خاطرنشان کرد: حسین کنعانی زادگان تنها بازیکن مصدوم ما بود 
که آسیب دیدگی او هم به خاطر اتفاقات حاشیه ای بازی با فولاد رخ داد اما فکر می کنم 

از هفته آینده بتواند در تمرینات گروهی شرکت کند.

امیررضا واعظ آشتیانی: 

واگذاری سرخابی ها در سال پایانی دولت 
شائبه برانگیز است

مدیرعامل اسبق استقلال گفت: واگذاری سرخابی ها در سال پایانی فعالیت دولت 
فعلی شائبه برانگیز است.

امیررضا واعظ آشتیانی درباره این که آیا در شرایط فعلی می توان به خصوصی سازی 
و واگذاری استقلال و پرسپولیس امیدوار بود، اظهار داشت: در این که این دو باشگاه 
باید خصوصی شوند شکی نیست و باید روزی این اتفاق رخ بدهد. اما این کار زمان و 
شرایط خاص خود را دارد. ابتدا باید موقعیت سنجی کرد و روند طبیعی را پشت سر 
گذاشت. این گونه نیست که آقایان به یکباره تصمیم گرفته و بخواهند آن را عملی 
کنند، در نهایت هم بخواهند به قول خودشان از خود یادگاری گذاشته و بگویند 

توانستیم استقلال و پرسپولیس را وارد بورس کنیم.
وی افزود: جای تاسف دارد وقتی افرادی که حتی آشنایی نسبی با مسائل اقتصادی 
و بورس دارند، صحب می  کنند، آقایان بلافاصله جواب داده و موضع گیری می                                   کنند. 
شما اطلاع دارید شفاف سازی کنید. چه ایرادی دارد بدانیم می خواهید چه مراحلی 
را برای واگذاری استقلال و پرسپولیس طی کنید. اعتقاد دارم این موضوع یک بازی 

سیاسی است و دردسر و دغدغه ای را برای دولت آینده به ارمغان می  آورد. 
پرسپولیس  و  استقلال  واگذاری  به  استقلال خاطرنشان کرد:  مدیرعامل سابق 
خام ورود می شود و من اعتقاد دارم دولت بعدی باید چالش های زیادی را پشت سر 
بگذارد. نکته این است که وقتی مسؤولان و مشاوران بورس درباره  واگذاری سرخابی ها 
صحبت می                                   کنند با اما و اگر حرف می زنند و در این حالت که آنها می گویند ابتدا این 
کار را انجام می دهیم و بعد ببینیم اوضاع چگونه است، این سؤال پیش می آید با مدیران 

ناکارآمد می خواهید واگذاری انجام دهید؟
آشتیانی خاطرنشان کرد:  وقتی مدعی هستید می خواهیم ۱۰ درصد یک مجموعه 
را واگذار کنید چه کسانی می خواهند آن را بخرند. ما شخصیت حقیقی و حقوقی 
داریم. هر کسی برای در اختیار گرفتن سهام استقلال و پرسپولیس سرمایه گذاری 
می کند به دنبال انتفاع بردن از پولش است. هیچ کس حاضر نیست نذری پولی را وارد 

بورس کند و در پایان سال مالی موردنظر هیچ حاصلی نداشته باشد.
وی تصریح کرد: همین حالا مشکلات مالی و اقتصادی گریبانگیر سرخابی هاست. 
استقلال در بحث مدیریتی هم مشکلات عدیده ای دارد. چگونه آقایان مدعی هستند 
می خواهیم این دو باشگاه را در بورس واگذار کنیم و در این حالت چگونه می خواهند 
نتیجه مدنظر را به دست آورند. متاسف هستم از این که روشن گری و شفاف سازی در 
این مورد وجود ندارد. معاون اسبق سازمان تربیت بدنی افزود: متولیان سازمان بورس 
و مسؤولان وزارت ورزش باید در یک برنامه تلویزیونی گویند از چه نقطه ای می خواهند 
واگذاری دو باشگاه را شروع کرده و می خواهند به کجا برسند. متأسفانه در کشورمان 
اصطلاحی وجود دارد که جا بنداز راه انداز است. آقایان مدعی هستند هر چند 
نواقصی وجود دارد اما اگر کار را شروع کنیم این نقص ها خود به خود رفع می شود. 
متأسفانه می خواهند به سمتی حرکت کنند که مشخص نیست به کدام ناکجاآباد ختم 
می شود. آشتیانی در ادامه گفت و گو با برنامه شب های فوتبالی عنوان کرد: شکی در 
آن نیست که استقلال و پرسپولیس باید روزی واگذار شوند اما این کار باید عاقلانه، 
عامدانه، منطقی و بدون هر گونه شائبه سیاسی و تبلیغی اتفاق بیفتد تا دردسرهایی 
برای دولت بعدی ایجاد نشود. بعد از 7 سال و اندی که از عمر این دولت می گذرد 

می خواهند این کار را محقق کنند و همین امر شائبه برانگیز است.
وی تصریح کرد: اگر قصد کار کارشناسی دارید آن را به دولت بعدی منتقل کنید 
تا در آینده دولت با سازوکار منطقی و توسعه یافته تر این کار را انجام بدهد. نکته مهم 
این است که کدام مدیرعامل در این دو باشگاه نسبت به مسائل اقتصادی، اجتماعی، 
سیاسی و فرهنگی پاسخگو است و قدرت چانه زنی خوبی هم داشته است. اگر با 

همین مدیران و گروه ها بخواهید این کار را انجام دهید به جایی نمی رسید.
مربی پیکان درباره کیفیت این فصل از مسابقات لیگ، اظهار کرد: شرایط جدول 
کیفیت لیگ امسال را نشان می دهد. هیچ تیمی پشتوانه تماشاگر را نداشته است و 
کیفیت تیم ها به جز دو، سه مورد به یکدیگر شبیه است. امتیازات آنقدر نزدیک است 

که با یک برد می شود شش، هفته رتبه در جایگاه صعود کرد.

تیم  ایرانی  از قرارداد شهاب زاهدی مهاجم  اوکراینی جزئیاتی  نگار  یک روزنامه 
فوتبال زوریا را افشا و اعلام کرد زاهدی به پیشنهاد خوبی از قزاقستان هم پاسخ 
منفی داده است. »الکساندر دنیسوف« خبرنگار اوکراینی درباره جزئیات انتقال 
شهاب زاهدی از تیم المپیک دونتسک به تیم زوریا لوهانسک اطلاعات جدیدی را 
افشا کرد. دنیسوف گفت: اواسط فصل شهاب به مدیریت باشگاه المپیک اعلام کرد 
که قصد دارد در پایان قراردادش با این تیم در تابستان، باشگاه را ترک می کند و به 
اروپا می رود. طرفین توافق کردند که باشگاه باید از انتقال شهاب درآمد کسب کند 
و المپیک تلاش خواهد کرد که در نقل و انتقالات زمستانی شهاب را به تیم دیگری 

منتقل کند. شهاب قول داد که مخفیانه مذاکره دیگری انجام ندهد. وی افزود: 
گزینه های زیادی وجود داشت. یک پیشنهاد بسیار سودآور از نظر مالی برای شهاب 
از قزاقستان وجود داشت، اما او این پیشنهاد را رد کرد. روزنامه نگار اوکراینی تصریح 
کرد: شهاب باوجود قولی که داده بود، قرارداد مقدماتی را با باشگاه زوریا امضا کرد و 
برای این کار، ۱۰۰ هزار دلار گرفت. به طور طبیعی می توان »گلزین« )رئیس باشگاه 
المپیک( را درک کرد که این وضعیت را دوست نداشت. بنابراین او شهاب را به تیم 
دوم باشگاه منتقل کرد. دنیسوف همچنین به مذاکره باشگاه زوریا با المپیک بر سر 
زاهدی اشاره کرد و گفت: زوریا مبلغ 3۰۰ هزار دلار برای خرید زاهدی پیشنهاد 

داد. گلزین مبلغ 3۶۰ هزار دلار می خواست و در پایان دو طرف به این مبلغ رضایت 
دادند. طبق اطلاعات من، شهاب در زوریا ماهانه ۱۲ هزار دلار دریافت می کند. این 

بازیکن از شرایط راضی است. باشگاه زوریا و المپیک هم راضی هستند.

پیشنهاد قزاقستان رد شد

افشای جزئیات قرارداد مهاجم ایرانی با زوریا

پیشکسوت فوتبال ایران گفت: از اعضا مجمع فدراسیون 
انتظار داریم که منافع شخصی را در دادن رای دخیل نکنند و 

در روز انتخابات، آنچه به صلاح فوتبال ایران است رای بدهند.
در  حضور  به  قادر  که  افرادی  اسامی  فوتبال  فدراسیون 
انتخابات فدراسیون فوتبال هستند را در سمت های مختلف 
منتشر کرد که در آن خبری از تایید صلاحیت حیدر بهاروند 

سرپرست کنونی فدراسیون فوتبال نبود.

رو،  پیش  انتخابات  فوتبال،  فدراسیون  فعلی  شرایط 
کاندیداهای تایید شده و ... موجب شد تا با »محمد نصرتی« 
که بیش از ۱۰ سال پیراهن تیم ملی فوتبال ایران را بر تن کرد و 

مربی کنونی تیم پارس جنوبی جم گفت وگویی داشته باشیم.
مجمع انتخاباتی فدراسیون فوتبال ۱۰ اسفند برگزار می شود.

مشروح گفت و گوبا نصرتی را در در زیر می خوانید:
اسامی کاندیداهای تایید شده اعلام شد و در نهایت ۴ 
کاندید نهایی ریاست فدراسیون فوتبال مشخص شدند. 

نظر شما در این رابطه چیست؟
 هر چهار فرد حاضر در انتخابات محترم هستند. اما این افراد 
باید برنامه هایشان را بگویند و طبق رویکرد آنها این انتخاب 
صورت بگیرد. تنها خواسته من از اعضای مجمع فدراسیون 
فوتبال که سرنوشت این انتخاب مهم به عهده آن هاست این 
است که منافع شخصی را در دادن رای دخیل نکنند و طبق 

آنچه به صلاح فوتبال ایران است رای بدهند.
به  توجه  با  فوتبال می تواند  بعدی فدراسیون  آیا مدیر 

مشکلاتی که وجود دارد اوضاع را سر و سامان بدهد؟
فوتبال ما الان واقعاً شرایط خوبی ندارد و از نداشتن زیرساخت 
رنج می برد و فوتبال ما را با این چالش ها مواجه کرده است. مدیر 
بعدی هم نمی تواند شق القمر کند تنها باید شاهد این باشیم که 

کمی اوضاع را بهبود ببخشد.
از دید شما در کوتاه مدت می شود، مشکلات را حل کرد؟

قطعاً نه. با این شرایطی که وجود دارد فوتبال ما برای بهتر 
شدن نیاز به برنامه بیش از ۱۰ ساله دارد.

یکی از مسائلی که فوتبال ما را خیلی تحت الشعاع خود 
قرار داده بدهی های بین المللی است. با این شرایط کار 

برای رییس بعدی فدراسیون سخت نیست؟
متاسفانه این شرایط به وجود آمده و باید هم این مشکلات 
برطرف شود چرا که باعث پَس رفتِ فوتبال ما می شود. مدیر 
بعدی فدراسیون فوتبال باید برای خیلی از بخش ها از جمله 
یک  با  تنها  ما  فوتبال  باشد.  داشته  برنامه خوبی  درآمدزایی 

چالش بدهی ها مواجه نیست بلکه مشکلات زیادی دارد.
چه مشکلاتی؟

نداشتن زیرساخت، نداشتن برنامه بلند مدت، نداشتن برنامه 
خوب درآمدزایی و ... باید همه این کارها به موازات هم انجام 

شود تا مشکلات رفته رفته حل شود.
شما خودتان یکی از مربیان جوان فوتبال ما هستید. 
در  خودرو  شهر  سرمربی  رحمتی  مهدی  پیش  چندی 
مصاحبه ای عنوان کرد که به خاطر انتخابات فدراسیون 
فوتبال داوری های لیگ شرایط خوبی ندارد. این موضوع 

برای لیگ دسته اول هم صدق می کند؟
من کاملًا با صحبت های رحمتی موافق بودم. وضعیت داوری 
برخی  معیاری  چه  براساس  نمی دانم  و  است  افتضاح  واقعا 
داورها را برای مسابقات انتخاب می کنند. همین مسئله موجب 

شده تا فوتبال داخلی  ما به شدت تحت الشعاع اشتباهات 
داوری باشد.

نظر شما در مورد افرادی که برای ریاست تایید صلاحیت 
شدند چیست؟

اما من نظر  افراد خوب ورزش ما هستند.  از  هر چهار نفر 
شخصی خودم را می گویم. علی کریمی با نواب رئیسی که 
انتخاب و معرفی کرده می تواند موفق باشد به چند دلیل. ابتدا 
او تشنه شهرت نیست و می خواهد برای فوتبال ما کار کند. 
موضوع بعدی به بحث بین المللی باز می گردد که او همراه 
مهدی مهدوی کیا می توانند در بعد جهانی هم فوتبال ما را 
بهبود ببخشند. از طرفی سعید دقیقی هم از جمله مدیران 
موفق و جوان فوتبال ما  است. بهتر است ما فوتبال کرواسی 
را الگوی خوبی قرار دهیم. این کشور زمانی در فوتبال پیشرفت 
کرد که مدیر فوتبالی مانند داوور شوکر ریاست آن را بر عهده 
داشت و این موضوع می تواند بیانگر این باشد که یک فوتبالی 

می تواند برای فدراسیون کارهای مهمی انجام دهد.
یکی از اقدامات مسئولان فدراسیون فوتبال درخواست 
میزبانی جام ملت های آسیا ۲۰۲۷ بود. آیا این مهم عملی 

می شود؟
با کدام زیرساخت؟ بزرگترین تیم های ما حتی تیم ملی مشکل 
زمین تمرین دارد. امیدوارم روزی به جایی برسیم که دیگر شاهد 

این مشکلات نباشیم.

محمد نصرتی: 

اعضا مجمع منافع شخصی را در آراء خود دخیل نکنند

مدیرکل ورزش و جوانان قم با اشاره به افزایش سرانه فضای ورزشی استان طی هشت سال گذشته گفت: ۹۲هزار متربع در 
دولت تدبیر و امید به فضای ورزشی قم افزوده شده است.

رسول منعم افزود: میزان کل فضای ورزشی سرپوشیده استان قم از حدود ۶۱ هزار و ۶۰۰ متر مربع در سال ۹۲ به بیش از ۸۱ 
هزار و 7۰۰ مترمربع در سال جاری افزایش یافته است.

وی اظهار داشت: همچنین در هشت سال گذشته کل فضای ورزشی روباز در قم از حدود ۱7۹ هزار مترمربع در سال ۹۲ به 
۲5۱ هزار مترمربع در سال جاری رافزایش یافته است. مدیرکل ورزش و جوانان قم با بیان اینکه توسعه زیرساخت های ورزشی 
استان با وجود تمام مشکلات و محدودیت های اقتصادی همواره روند صعودی خود را حفظ کرده است ادامه داد: نتیجه تلاش 
های صورت گرفته در این زمینه افزایش کمی و کیفی زیرساخت های ورزشی است. وی ادامه داد: تعداد باشگاه های خصوصی 
دارای مجوز استان در طی هشت سال ۶۸ درصد، باشگاه های اختصاصی بانوان ۱۶۰ درصد،  تعداد سالن های ورزشی ۱۹ 

درصد و تعداد زمین های روباز ۶5 درصد بین سال های ۹۲ تا ۹۹ افزایش داشته اند.
منعم افزود: هم اکنون ۲73 باشگاه دارای مجوز، 5۲ باشگاه اختصاصی بانوان، ۶۸ سالن ورزشی، هشت ورزشگاه و مجموعه 

ورزشی، چهار زورخانه، ۶ استخر و 3۸ زمین روباز در قم وجود دارد.
مدیرکل ورزش و جوانان قم گفت: در شاخص توسعه ورزش همگانی در استان، ۱7۶ هزار نفر شامل ۱3 درصد کل جمعیت 
در سال ۹۲ در این استان فعالیت های ورزشی فعالیت داشتند که امروز این آمار به ۲۴7 هزار نفر شامل ۲۱ درصد کل جمعیت 
استان افزایش یافته است. منعم ادامه داد: تعداد ورزشکاران سازماندهی شده در ذیل هیات های ورزشی فعال در این استان نیز 

با رشد 3۰ درصدی از ۴۰ هزار نفر در سال ۹۲ به حدود 5۲ هزار نفر در سال جاری افزایش یافته است.
بر اساس آخرین سرشماری انجام شده، استان قم حدود یک میلیون و 3۰۰ هزار نفر جمعیت دارد.

مربی تیم فوتبال پیکان گفت: پرسپولیس بهترین تیم چند سال اخیر ایران بوده است ولی مقابل آنها دست و پا بسته نیستیم.
نشست خبری پیش از بازی پرسپولیس با پیکان در هفته پانزدهم لیگ برتر روز شنبه در سازمان لیگ برگزار شد.

حسین پاشایی مربی پیکان به جای مهدی تارتار در این نشست خبری حاضر شد و گفت: با احترامی که برای تمام تیم ها قائل 
هستم باید بگویم پرسپولیس بهترین تیم چند سال اخیر ایران بوده است. بازی بسیار سختی داریم. روی نقاط ضعف و قوت 
پرسپولیس کار کرده ایم. امیدوارم با برنامه ریزی خوبی که داشته ایم نتیجه خوبی بگیریم و دست پر از زمین خارج شویم. تیم ما 

قابل احترام است. امیدوارم فصل خوبی را برای پیکان رقم بزنیم.
پاشایی تصریح کرد: پرسپولیس در تمام بازی هایش برای برد به میدان می رود و قابل احترام است. هدف آنها سه امتیاز است 
ولی ما هم تیم دست و پا بسته ای نیستیم. امیدواریم فردا دست پر از زمین خارج شویم. مربیان تیم حریف هم قابل احترام است.
مربی تیم فوتبال پیکان درباره تاکتیک های پرسپولیس و گلزنی کاپیتان این تیم در دو بازی گذشته، افزود: جلال حسینی دو 
گل سه امتیازی برای پرسپولیس زده است ولی همه مهاجمان و هافبک های پرسپولیس با کیفیت هستند. برای تمام بازیکنان 
پرسپولیس برنامه داریم. فیلم بازی های این تیم را به خوبی آنالیز کرده ایم. می دانیم در ضربات ایستگاهی خطرناک هستند. 

فردا همه چیز مشخص می شود.
پاشایی درباره ابتلای محمد نوری  به کرونا، گفت: نوری کرونا گرفته است و خوشبختانه حال خوبی دارد. برای جلوگیری از 

سرایت به دیگران در خانه قرنطینه است.
وی درباره احتمال جدایی بعضی از بازیکنان پیکان در نیم فصل، تاکید کرد: آنقدر کمبود بازیکن داریم که فکر نمی کنم مهدی 
تارتار اجازه خروج به بازیکنان از پیکان را بدهد. ما باید حتما تقویت بشویم چون نیم فصل دوم سخت است. مطمئنا به بازیکنانی 

که در طول فصل برایمان خوب بازی کرده اند اجازه جدایی نمی دهیم.

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم  خبرداد:

افزایش 92هزار مترمربعی فضای ورزشی قم 
 مربی پیکان:

مقابل پرسپولیس دست و پا بسته نیستیم



7  یکشنبه -بیست وششم بهمن ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 5216
سیاسی

کارناوال های توهین، کرونای سیاست ایران

خودسری یا سازمان یافتگی؟

تکرار هتک حرمت رییس جمهوری اسلامی ایران، آن هم در سالروز پیروزی 
انقلاب اسلامی، با لودگی های موتورسواران کارناوالی و البته با وجود تاکید موکد 
رهبر انقلاب بر پرهیز از چنین شیوه هایی، نشان می دهد که توهین و هتاکی، 

کرونای سیاست ایران است و باید در پی واکسن آن بود.
خیابان های اصفهان و سالروز پیروزی انقلاب اسلامی، تازه ترین مکان و زمان، 
توهین و هتاکی علیه حجت الاسلام و المسلمین »حسن روحانی« بود. پخش 
زنده افترازنی به رییس جمهوری از آنتن صدا و سیما، پخش انواع توهین ها 
از تریبون های رسمی و نمایندگان مجلس، تهدید به اعدام، شایعه پراکنی ها، 
تهدیدها به استیضاح، دعوت به اردوکشی خیابانی تنها نمونه هایی از رفتارهای 
خارج از قاعده و عرف علیه رییس جمهوری است که پس از هربار تکرار آن از 
سوی دلسوزان و عقلای کشور و به ویژه رهبر معظم انقلاب، تقبیح شده اما 
در فقدان برخورد قانونی با این قبیل توهین ها و تهدیدها ادامه یافته و به دور 

تسلسلی تبدیل شده است که نمی توان آن را خودسرانه و اتفاقی دانست.
دور تسلسل با هتاکان است

سریال حمله به دولت و شخص رییس جمهوری دستکم در یک سال گذشته 
به فراخور زمان با سوژه های متنوعی ساخته و پرداخته می شود. در این مدت 
نامه های سرگشاده ای خطاب به رییس جمهوری نوشته و در آن شرایط کشور 
به گونه ای توصیف شد که گویی مسوول تمام تحریم ها و فشارها علیه ایران؛ 
نه »دونالد ترامپ« که حسن روحانی است! حال آنکه رییس دولت به دلیل 
مسوولیتش بیش از همه با این شرایط آشناست و طی سه سال گذشته در 

سخت ترین شرایط کشور را اداره کرده است.
در گفت و گوها و تریبون های رسمی هر تصمیم و اقدام دولت بی آنکه به 
ریشه ها و بستر اتخاذ آن یا حتی نتایج حاصل از آن توجه شود، مورد انتقاد شدید 
قرار گرفت. توییت ها و پست های بی امان در فضای مجازی با کنایه و توهین 
علیه دولت و رییس جمهوری اتهام زنی کردند. وزرا بارها و بارها برای امور کلی و 
حاشیه ای مورد بازخواست قرار گرفتند. هر اظهارنظر حجت الاسلام روحانی به 
عنوان دومین مقام مهم کشور با انواع واکنش های توهین و تهدیدآمیز روبرو شد.
دامنه تهدیدات رییس جمهوری به مسوولان رده بالای کشور هم رسید و 
رییس کمیسیون امنیت ملی قوه مقننه، رییس قوه مجریه را به اعدام تهدید 
و  نیاز معیشتی  مورد  قوانین  و تصویب  اصلی کشور  امور  به  کرد. رسیدگی 
اقتصادی رها و به موضوعی حاشیه ای تبدیل شد و گروهی که با شعار همراهی 
مردم وارد مجلس شده بودند، اولویت خود را جمع آوری امضا برای استیضاح 

رییس جمهوری در راهروهای قرار دادند.
به گزارش ایرنا، در پخش زنده رسانه ملی، سخیف ترین توهین ها و افتراها به 
رییس جمهوری زده شد. شدت هجمه ها گاهی چنان اوج گرفت که رهبر معظم 
انقلاب ناچار به تذکر شدند و ایشان در این فاصله چند تذکر جدی به مخالفان 
رییس جمهوری دادند. شایعه های عجیب درباره نحوه برخورد دولت با کرونا، 
استعفای وزرا، درگیری اعضای هیات دولت با یکدیگر، خزانه داشتن روحانی، 
فروختن کشور به چین! هم در این مدت و در کنار اظهارنظرهای رسمی دولت 

را هدف قرار دادند.
دولت با وجود تمام دشواری های حاصل از جنگ اقتصادی و مقابله با بحران 
کرونا، تلاش کرد کمترین اعتنا را به این میزان تخریب و توهین داشته باشد. 
گرچه تمرکز بخشی از کابینه به ویژه سخنگو و رییس دفتر هر هفته و هر روز 
معطوف به توضیح و تصریح برخی از شایعه ها و حاشیه ها شد اما کارناوال های 
خیابانی نشان می دهد که اقدامات اشاره شده در بالا برای کینه جویی کافی 
نبوده و گروه های شناخته و ناشناس مخالف دولت، فاز تازه ای از توهین و تهدید 

را آغاز کرده اند.
هفت سال مقصر را ندیدند

راهپیمایی بیست و دوم بهمن، موتورسواران لوده کارناوال نفاق در پاسخ به 
شعار »مرگ بر آمریکا«، علیه رییس جمهوری این شعار را تکرار کردند و گرچه 
با واکنش ها و حتی ابراز برائت هایی روبرو شد اما واقعیت آن است که ماه ها و 
سال هاست حسن روحانی و پاستور را به جای دونالد ترامپ و کاخ سفید مورد 
لعن و نفرین قرار می دهند. چه آن زمان که به تصمیم نظام پای میز مذاکره با 
آمریکا نشست و برجام را برای حراست از منافع کشور امضا کرد و چه آن زمان که 
زیر بار زیاده خواهی ترامپ نرفت؛ در هر دو برهه با شدیدترین لحن مورد هجمه 

قرار گرفت.
علیه  تحریمی  هیچ  از  گذشته  سال  سه  طی  آمریکا  که  است  آن  واقعیت 
جمهوری اسلامی دریغ نکرد دولت دوازدهم که با برجام آرام آرام در حال احیای 
اقتصاد بود، بار دیگر گرفتار تحریم ها شد و این بار شدت آن به اذعان مقامات 
کاخ سفید با هیچ برهه ای قابل مقایسه نبود، تحریم ها نه برای فشار که برای 
فروپاشی تنظیم شده بود و کارگروه اعمال کنندگان آن را جز نابودی جمهوری 
اسلامی، موضوع دیگری راضی نمی کرد. تنها در یک مورد و طی سال های ۹7، 
۹۸ و ۹۹ حداقل ۱5۰میلیارد دلار به کشور لطمه زدند و حتی اجازه دریافت 

پنج میلیارد دلار از صندوق بین المللی پول برای خرید دارو به ایران داده نشد.
بر اساس آماری که بهار امسال رییس جمهوری از تاثیر تحریم ها ارائه داد 
درآمد کشور در شرایط فوق العاده تحریم  5۰ میلیارد دلار کمتر شده است و5۰ 
میلیارد یعنی دو برابر بودجه پارسال و 3۰۰ هزار میلیارد تومان از بودجه امسال 
بیشتر. کشور کمترین میزان صادرات نفت طی حداقل سه دهه اخیر را تجربه 
کرد و فروش دو میلیون و 7۰۰ هزار بشکه نفت پیش از تحریم ها، بر اساس پیش 
بینی ها به حدود 7۰۰ هزار بشکه رسیده و درآمد نفتی دولت ۶۶ درصد کاهش 
یافت. شرکت های فناوری و تحقیقاتی، حمل و نقل و کشتیرانی، شرکت های 
فولاد، آهن، آلومینیوم، شرکت های ساختمانی و برق، شرکت های پتروشیمی، 
بیمه، طلا، بانک ها، تبادلات پولی و بانکی، معدن، سوئیفت، منابع ارزی 
ایران در جهان، سپاه پاسداران ونیروهای مسلح، بخش عمرانی، سازمان های 
هوافضا، قضات، اساتید، مسوولان لشگری و کشوری کنونی و سابق، دوره های 
آموزشی، دارو و غذا و حتی اپلیکیشن های تلفن همراه، نمونه هایی از فهرست 
تحریم های آمریکاست که از اردیبهشت ۹7 و همزمان با خروج »دونالد ترامپ« 
از برجام شروع شد و  روز به روز هم بر تعداد آن ها افزوده شد. با این همه موارد 
تروریسم اقتصادی علیه ملت ایران؛ رقبای سیاسی و مخالفان در هر دوره ای به 
نوعی دولت را مقصر این موضوع جلوه دادند تا جایی که رییس جمهوری چند 
بار تاکید کرد که ریشه مشکلات کشور را در کاخ سفید باید جست. شعارهای 
روز بیست دو بهمن هم ادامه همان روند تطهیر آمریکا و تخریب دولت و رییس 

جمهوری است.
خودسری یا سازمان یافتگی؟

با هر بار تکرار اتهام زنی و توهین به رییس جمهوری، هیچ نهاد و شخصیتی 
و هیچ چهره مخالفی مسوولیت آن را برعهده نمی گیرد حتی صدا وسیما هم 
موضوع را بر دوش مهمان خود می افکند و این موضوع هم نشان از سازمان 
یافتگی و هدفمندی این نوع اقدامات دارد و هم شوربختانه حکایت از عدم 
برخورد با آن ها. این سازمان یافتگی اما از چشم مردم پنهان نمی ماند و تبعات 
پیدا و پنهان بسیاری دارد. نگرانی از این پیامدها که سلامت سیاست ایران را 
مانند کرونا تهدید می کند سبب واکنش های اغلب انتقادی به این موضوع شده 
است. ویروس توهین و افترا، تهدید و هتاکی در عرصه قدرت ایران شیوع یافته و 
هرچند تنها قوه مجریه را تحت تاثیر قرار می دهد اما نمی توان تضمین داد که به 
دیگر نهادها و قوا تسری و شیوع نیابد. به همین دلیل ضرورت واکسنی از جنس 

اخلاق بیش از همیشه احساس می شود.

رئیس شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی گفت: اینکه گفته شود کابینه 
روحانی همان کابینه مرحوم هاشمی است و اگر در سال ۹۲ ایشان تایید و پیروز 

می شد هم نتیجه، شرایط امروز بود، نظر درست و دقیقی نیست.
از ریاست »دفتر بازرسی ریاست جمهوری« تا مدیرعاملی مترو و بعد ریاست شورای 
شهر تهران؛ طی سه دهه گذشته او طولانی ترین میزان حضور در مناصب اجرایی و 
انتخابی در میان اعضای خانواده را به نام خود ثبت کرده است. اگرچه فرزند ارشد 
آیت الله نیست اما مشی و رویکرد بسیار نزدیک او به مرحوم هاشمی رفسنجانی 
موجب شده تا چهره بیرونی و رسمی بیت رئیس فقید مجمع تشخیص مصلحت 

نظام باشد.
البته توانمندی او به حفظ میراث پدر و پاسداری از خانواده ختم نمی شود؛ هاشمی 
در اواخر عصر زمامداری غلامحسین کرباسچی در شهرداری تهران به عنوان رئیس 
هیات مدیره و مدیرعامل مترو منصوب شد و ۱3 سال در این منصب باقی ماند؛ ۱3 
سال پر فرازونشیب که نیمه دوم آن با دوره شهرداری محمود احمدی نژاد و محمدباقر 
در  دوم  شورای  اصولگرای  رئیس  چمران  مهدی  حتی  است.  مصادف  قالیباف 
گفت وگویی طی سال های اخیر پیرامون علت مخالفت خود با کنارگذاشتن محسن 
هاشمی توسط احمدی نژاد، تخصص و مهارت را مطرح کرد و گفت در آن دوران 

فردی تواناتر و شاسته تر از محسن هاشمی برای مدیریت متروی تهران نداشتیم.
پس از خروج از مترو سه مرتبه عزم کاندیداتوری کرد، نخست سال ۹۲ در شورای 
چهارم که با مانع عدم احراز صلاحیت مواجه شد و سپس در انتخابات مجلس دهم 
که پیش از اعلام صلاحیت ها از انتخابات انصراف داد؛ اما در سال ۹۶ باردیگر برای 
ورود به شورای شهر پایتخت در دوره پنجم ثبت نام کرد و پس از تایید با رای نزدیک به 

دو میلیونی شهروندان تهرانی راهی پارلمان شهری شد. 
او پیش تر در خصوص حضور در انتخابات ریاست جمهوری درجایی گفته بود: 
این اظهارنظر درکنار برخی  نیایم«  انتخابات[  ]برای  و  »امیدوارم که گول نخورم 
موضوعات دیگر از جمله انتقادات از دولت حسن روحانی و اینکه گفته می شود 
کابینه روحانی همان کابینه هاشمی است، محوریت گفت وگوی خبرنگاران ایلنا با 
محسن هاشمی رفسنجانی رئیس شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی و رئیس 

شورای شهر تهران در دوره پنجم بود.
متن کامل این گفت وگو را در ادامه از نظر می گذرانید:

اعتقاد به »عقلانیت عملگرایانه و واقع گرایانه«؛ ویژگی منحصربه فرد 
آیت الله هاشمی بود

با توجه به اینکه به تازگی چهارمین سالگرد آیت الله هاشمی را پشت سر گذاشتیم، 
به نظر شما کدامیک از ویژگی های ایشان می تواند به عنوان الگو)در زمینه های 

مدیریتی و دولتداری یا یک شخصیت سیاسی( به جامعه معرفی شود؟
آیت الله هاشمی رفسنجانی، ویژگی های برجسته و متعددی داشتند، فقیه، مفسر 
قرآن، مبارز، حقوقدان و قانونگذار، فرمانده جنگ، مدیر اجرا و سازندگی، حکمرانی 
مصلحت گرا و یک انقلابی اما شاید ویژگی که از همه خصوصیت های دیگر برجسته 
تر باشد و به نوعی در شکل شخصیت منحصر بفرد ایشان تاثیرگذاری بیشتری را 
داشته است، عقلانیت آیت الله هاشمی رفسنجانی بود، ایشان به  نوعی عقلانیت 
عملگرایانه و واقعگرایانه اعتقاد داشت که تقریبا همه حوزه های فعالیت ایشان 
از فعالیتهای حوزوی تا مبارزاتی و سیاسی را تحت تاثیر قرار می داد و حتی روابط 
خانوادگی و زندگی شخصی ایشان هم تحت همین نگاه عقلانی تنظیم شده بود، 
بنابراین نظرات فقهی ایشان تابع عقلانیت و واقعگرایی است، مواضع سیاسی ایشان 

از همین زاویه است.
تقدم رویکرد عقلانیت و میانه روی نسبت به واکنش های هیجانی راهکار 

حل مشکلات از نظر آیت الله هاشمی
واکنش  چه  بودند؛  حیات  قید  در  امروز  هاشمی  آقای  اگر  شما  نگاه  از 
پیش  در  کشور  کنونی  های  بحران  و  مشکلات  به  نسبت  را  رویکردی  و 

می گرفتند؟
ایشان اعتقاد داشت که عقلانیت، میانه روی، واقع گرایی و عملگرایی که همگی 
ابعاد مختلف یک مفهوم هستند، در هرشرایطی جواب می دهد و در شرایط امروز 
که ما با بحران های همزاد مواجه هستیم قطعا نیاز بیشتری به عقلانیت داریم، نگاه 
منطقی و عقلانی به مسایل پیچیده باعث می شود که آن ها را بتوانیم به اجزا مختلف 
وخرده مسایل تجزیه کنیم و برای هر مساله جزیی راه حل مناسب خود را پیدا کنیم، 
برعکس نگاه احساسی که در بحران ها موجب واکنش های هیجانی می شود و بجای 
حل یک مساله، چند مساله جدید را بوجود می آورد که رفع کردن این مشکلات 
سخت تر از مساله اولیه است، اگر ما نگاه عقلایی به وضعیت امروز جامعه داشته 
باشیم می بینیم که با سه دسته مشکل مواجه هستیم، دسته اول مشکلات کلی 
جهان است که ارتباط چندانی با عملکرد ما ندارد ولی ما را درگیر خود ساخته است، 

مسایلی مانند کرونا، کاهش قیمت نفت و...
دسته دوم مشکلات داخلی هستند، مشکلاتی نظیر کاهش اعتماد عمومی، 
انسداد سیاسی، ضعف در کارامدی، اختلافات وعدم انسجام بین دستگاهها، موازی 
کار، افزایش فساد وکاهش شفافیت و رقابت پذیری در بورکراسی، حاشیه نشینی و 
مشکلاتی از این دست که ریشه آن در عملکرد نامناسب ماست و ارتباط چندانی به 
بیگانگان ندارد دسته سوم مشکلات، منشا خارجی دارند، مانند تحریمهای یکجانبه 
یا حمایت از تروریست ها و گروه های تجزیه طلب، تبلیغات گسترده علیه نظام توسط 

رسانه های بیگانه و مشکلاتی از این دست.
رویکرد عقلانی به مسایل موجب می شود که ما برای هریک از این مسایل باکس و 
فضای ذهنی مستقلی را ایجاد کنیم و سعی کنیم معضلات را ریشه یابی و حل کنیم 
و باید بدانیم که همه مسایل یک راه حل ندارند، نمی توان همه مشکلات جامعه را به 
گردن دشمن فرضی یا جناح رقیب انداخت، برای هر مساله باید علل وعوامل آن را 

شناسایی وبصورت ریشه ای وکارشناسی با آن برخورد کرد.
از ظرفیت دکتر جهانگیری استفاده کامل نشد

با توجه به حمایت آیت الله هاشمی از آقای روحانی در انتخابات ۹۲ در 
طول ۷ سال گذشته منتقدان و مخالفان بارها بر این گزاره تاکید کرده اند که 
»کابینه روحانی همان کابینه هاشمی است«، به عبارتی تلاش دارند اینگونه 
القا کنند که اگر آقای هاشمی هم اکنون رئیس جمهور بود شرایط تغییر و 
تفاوتی نداشت، شما چنین نظری را چه اندازه به واقعیت نزدیک می دانید؟ آیا 

مشابهت کابینه می تواند به معنی شباهت عملکرد باشد؟

نمی توان با قطعیت این ادعا را تایید کرد، آیت الله هاشمی رفسنجانی از تعدادی 
از اعضای هیات دولت فعلی آقای روحانی شناخت زیادی نداشت و به تعدادی نیز 
بیش از وضعیت امروز آنها در دولت اختیار وحمایت می داد، بطور نمونه شاید در این 
هشت سال از ظرفیت اجرایی دکترجهانگیری برای هماهنگ کردن دستگاه های 
اجرایی در دولت استفاده کامل نشده است، اما مهمتر از اشخاص، هارمونی و 
انسجام وفضای کلی در دولت است که به نظرم در این بخش مشکل داریم، مقداری 
مدیران ما دچار کم انگیزگی و عدم جسارت وریسک پذیری شده اند و بخوبی با 
یکدیگر تعامل ندارند که بخشی  از آن ناشی از مشکلات فرادولتی است، در دوره 
دوم دولت سازندگی هم بعضا شرایطی شبیه امروز چه از نظر کاهش درامد نفتی 
و چه از نظر فشار روی دولت بوجود آمد که ایشان شخصا مسئولیت اقتصاد را به 
عهده گرفتند و تا روز آخر دولت، مدیران با تمام وجود پایکار بودند و با شرایط مناسب 

اقتصادی دولت را به آقای خاتمی تحویل دادند.
نباید از ظرفیت دیپلماسی و حل مشکلات تحریم غافل شد

افراد مختلفی از هر دو جناح معتقدند که نمی توان تحریم ها را به طور کامل 
عامل مشکلات کنونی دانست، به عقیده شما چه انتقاداتی به عملکرد دولت 
در بحث مدیریت امور در حوزه اقتصادی، اجتماعی، حقوق شهروندی و 

سیاست داخلی وارد است؟ 
این حرف درستی است که مشکلات کشور ریشه بیرونی دارد اما راه حل آن در 
داخل کشور است، البته نباید از ظرفیت دیپلماسی و حل مشکلات تحریم بخصوص 
در دوران پساترامپ غافل شد و تنش زدایی باید برای جلوگیری از ایجاد جبهه ایران 
هراسی در جهان اسلام و اسلام هراسی در غرب، در دستور سیاست خارجی قرار 
گیرد اما همانطور که در سوال اول اشاره کردم، بسیاری از مشکلات کشور که مردم را 
رنج می دهد، حاصل ناکارامدی و عدم هماهنگی و قصور وتقصیر مسئولان مختلف 
است، اما همانطور که وقتی یک تیم ورزشی یا فوتبال می بازد همه اعضای تیم 
مسئولند و همه باید در دفاع وحمله مشارکت کنند، وقتی کشور دچار مشکل می 
شود همه مسئولان باید پاسخگو باشند، نه فقط در یک دستگاه یا یک قوه، مشکلات 
نتیجه یک ناکارامدی و فضای منفی فرادستگاهی وفراقوه ای است، مدیری که 
بخاطر تصمیماتش مواخذه می شود اما بدلیل عدم تصمیم گیری تنبیه نمی شود 
ناخودآگاه محافظه کار می شود و تمایل به عافیت گزینی وعدم ریسک پذیری پیدا 
می کند. پس دستگاه های نظارتی و تقنینی هم برای ناکارامدی مسئولان اجرایی 
باید پاسخگو باشند و بفهمند که می توانند مسایل اجرایی را با استفاده مثبت از 
اختیاراتشان تسهیل و حل کنند و هم می شود که با استفاده منفی، مدیران را منفعل 

و بی عمل کرد.
مشکل آقای روحانی بیشتر در ایجاد انسجام و هماهنگی درون دولت است
آقای روحانی سابقه حاکمیتی بیشتری نسبت به دو رییس جمهور قبل 
از خود داشت و این باعث می شد که او یک چهره حاکمیتی دانسته شود 
و انتظار می رفت که با ایجاد تعادل و تعامل در فضای داخل کشور تنش های 
سیاسی را کاهش داده و مسیر حل مشکلات را در پیش گیرد اما این انتظار در 
عمل محقق نشد، چرا آقای روحانی نتوانست در این حوزه موفق باشد؟ نقش 

شخص ایشان در عدم تحقق این مطالبه از او چگونه ارزیابی می شود؟
فکر نمی کنم در این موضوعات، تفاوت زیادی بین روسای جمهور فعلی و گذشته 
وجود داشته باشد، روسای جمهور معمولا در دوره دوم به فکر آینده خود هستند و 
از این رو یا به دنبال محبوبیت می روند ویا بدنبال حاشیه امنیت، آیت الله هاشمی 
رفسنجانی در دوره دوم خود یک استثنا بود و ایشان تصمیم گرفت محبوبیت وحاشیه 
امنیت خود را فدای به نتیجه رساندن برنامه اقتصادی دولت و حل مشکل معیشتی 
جامعه کند و تقریبا از سوی هردوگروه افراطی چپ وراست پس از ریاست جمهوری 
بشدت تخریب شد و هزینه سنگینی پرداخت کرد، مشکل فعلی آقای روحانی بیشتر 
در ایجاد انسجام و هماهنگی درون دولت است نه مسایل حاکمیتی، به نظرم ایشان 
در حوزه دیپلماسی و سیاست وامنیت تخصص خوبی دارد و می تواند مسایل را تا حد 
امکان مدیریت کند، اما در حوزه اقتصاد ومسایل اجرایی سابقه و علاقه کمتری دارد 
وشاید حوصله ورود به کلاف سردرگم اختلافات بین دستگاهی ومشکلات اجرایی را 

نداشته باشد واین موضوع به پاشنه آشیل دولت تبدیل شده است.
ریاست من  در شورای مرکزی کارگزاران به نوعی تکلیفی بود

شما در سال های اخیر حضور فعالانه ای در حزب کارگزاران دارید، با توجه 
به اینکه در دهه سوم فعالیت  های مدیریتی خود هستید حضور در حزب و 
تکیه بر پشتوانه حزبی مانند بدنه اجتماعی، بهره مندی از برنامه های مدون 

یک حزب یا کادر اجرایی آن را چه اندازه لازم می دانید؟
ریاست من  در شورای مرکزی کارگزاران، به نوعی تکلیفی بود، کناره گیری دکتر 
جهانگیری از حزب موجب شد تا دوستان مرا در این موقعیت قرار دهند، اگرچه شاید 
کارگزاران نسبت به برخی احزاب دیگر دارای تشکیلات و پشتوانه نیروی انسانی 
بهتری باشد اما بطور کلی حزب در ایران فاقد عمق و ریشه مدنی قوی است و احزاب 
عمدتا شخص محور یا زاییده گروه های در حاکمیت هستند تا برنامه محور و انسان 
محور، همین موجب شده است که احزاب نتوانند یک جریان با ثبات محتوایی ایجاد 
کنند وبیشتر مناسبتی و انتخاباتی عمل می کنند وپس از انتخابات حزب تضعیف 

و رها می شود.
عدم »واقع گرایی« و »عملگرایی« از جمله عوامل ناکامی اصلاح طلبان است
شرایط کنونی اصلاح طلبان را که در نتیجه حضور چند سال اخیر آن ها 
در فضای مدیریتی پدید آمده و منجر به ناامیدی بدنه اجتماعی شان از آن ها 

شده، محصول چه عوامل و شرایطی می دانید؟
درست است که برخی مشکلات اصلاح طلبان ناشی از محدودیت های قضایی 
و امنیتی و مشکلات حاکمیتی بوده است، اما یکی از دلایل اصلی ریزش بدنه 
در  پیروزی  از  آنان پس  و عملگرایی  گرایی  واقع  اجتماعی اصلاح طلبان، عدم 
انتخابات بود، اصلاح طلبان از سال ۹۲ تا ۹۸ تقریبا بخشهای اصلی انتخاباتی یعنی 
دولت، مجلس و شوراها در اختیار داشتند و در مدیریت شهری که یکدست بودند، 
اما در عمل و پس از انتخابات هم در فضای شعاری و ذهنی قبل از انتخابات ماندند 
ونتوانستند از قدرت استفاده مناسبی جهت حل مشکلات مردم و ایجاد رونق در 
کشور انجام دهند، باید بدانیم که قبل از پیروزی زمان شعار و وعده و گفتگو است 
اما پس از پیروزی جامعه و هوادارنمان از ما توقع عمل وحل مشکل دارند نه فرافکنی 

وادامه شعار دادن و فضای انتخاباتی.

شورای عالی سیاستگذاری پس از بستن لیست کنش موثری نداشت
شورایعالی سیاستگذاری اصلاح طلبان به عنوان نهادی که در انتخابات 
احزاب و اشخاص را به وحدت نزدیک کرد و لیست واحد از جریان اصلاحات 
منتشر شد، چه اندازه در فضای پس از انتخابات یعنی انتخابات هیات رئیسه و 
شهردار نقش آفرین بود و آیا در مدت سه سال و نیم گذشته طرح و برنامه ای از 

سوی این شورا به شما ) به عنوان شورای شهر( معرفی شد؟
شورای ]عالی[ سیاستگذاری اصلاح طلبان عمدتا به بستن بخشی از لیست 
نامزدهای انتخاباتی محدود بود و پس از ارائه لیست کنش موثری نداشت و شاید 
یکی از علل عدم کارامدی و عملگرایی اصلاح طلبان در مدیریت شهری، همین 
فقدان انتظار ومطالبه گری و ارائه برنامه بود، البته شورایعالی شاید ظرفیت مناسبی 
برای برنامه ریزی نداشته باشد اما احزاب نیز این توانمندی را در ارائه یک برنامه 
واقعگرایانه و پیگری تحقق آنان را نداشتند وبه همین دلیل تاثیرگذاری بر شورا در 

تصمیم گیری هایش محدود به لابی گری شد نه مطالبه گری.
قهر با صندوق  رای با روح اصلاح طلبی تضاد دارد

به عقیده شما چه راهبردی می تواند نجاتبخش اصلاح طلبان از وضع کنونی 
باشد تا بتوانند باردیگر اقشار ناامید جامعه را به حضور در عرصه امیدوار کند تا 

مانع از برعهده گرفتن سکان امور کشور از سوی تندروها شود؟
اگر می خواهیم از دورباطل شعار و سرخوردگی خارج شویم واقعگرایی و عملگرایی، 
پرهیز از شعاردادن وتصمیمات احساسی وانفعالی، استفاده از فرصتها برای توسعه 
کشور و تعامل مثبت با حاکمیت در جهت حل مشکلات مردم باید بعنوان سیاستهای 
اصلی اصلاح طلبان تعیین شود، قهر با صندوق ها با روح اصلاح طلبی تضاد دارد و 
در هرشرایطی می توان به آینده امیدوار بود وتلاش کرد، آیت الله هاشمی رفسنجانی 
در بین مسئولان کشور ودر سخت ترین شرایط آخرین فردی بود که ناامید می شد و 
نخستین کسی بود که با یک کورسوی نور، امیدوار می شد، این فضا باید در شرایط 
سخت فعلی بر جریان اصلاح طلب و نخبگان سیاسی ما حاکم باشد تا انگیزه کافی 
برای تلاش و حضور در صحنه را داشته باشند و گرنه با انفعال وقهر، همین اثرگذرای 

و جایگاه فعلی اصلاحات درجامعه نیز دچار چالش خواهد شد.
راهبرد ویژه آیت الله هاشمی رفسنجانی، تامین رفاه برای امروز مردم و توسعه برای 
فردای ایران بود، ایشان معتقد بود برای تحقق اهداف و آرمانهای خود باید مسیری را 
انتخاب کنیم که کمترین فشار به مردم وارد شود و توسعه ایران، دچار وقفه یا عقبگرد 
نشود، در این صورت است که می توانیم به آرمانها واهداف ارزشی خود برسیم، 
مشارکت داخلی و تعامل جهانی، مطمئن ترین مسیر برای حفظ انقلاب وتامین 

آینده ایران اسلامی است.
ریاست جمهوری عرصه ای نیست که فرد به تنهایی تصمیم به حضور بگیرد

که  گفته اید  درجایی  جمهوری  ریاست  انتخابات  در  شما  حضور  درباره 
»امیدوارم که بنده گول نخورم و نیایم« حال این سوال به ذهن متبادر می شود 
که تحت چه شرایط و در فضایی ممکن است شما گول بخورید و وارد انتخابات 

شوید؟
شرکت در انتخابات به ویژه انتخابات ریاست جمهوری، عرصه ای نیست که خود 
شخص معتقد شود که مثلا می تواند این کار را انجام دهد یا محبوبیت او آن اندازه 
است که مردم به او اعتماد کنند. به این دلیل که یک انتخابات سراسری است و مردم 

باید فقط یک نفر را انتخاب کنند.
به همین دلیل در انتخابات ریاست جمهوری اصولا باید درخواست برای حضور 
از سوی اقشار مختلف مردم به نامزد مربوطه برسد یا احزاب و سیاستمدارانی که در 
کشور فعال هستند، این احساس و نظر را داشته باشند که مثلا یک فردی می تواند 
برای مدیریت کشور به مدت چهارسال مفید باشد و همچنین مورد استقبال مردم 

قرار گیرد.
برای نحوه این دعوت در دنیا روش های مختلفی وجود دارد مثلا در فرانسه معمولا 
باید 5۰۰ نفر از سیاستمداران شناخته شده تقاضا یا امضا کرده باشند که این فرد 
بتواند نامزد شود اما در ایران شرایط مقداری متفاوت است؛ نکته ای که در ایران حائز 
اهمیت و مورد توجه است این است که فرد باید هم برنامه مناسب برای اداره امور 
و هم یک تیم مناسب و توانمند در کنار داشته باشد، در سوی دیگر لازم است که 
هماهنگی مورد نیاز را با نظام، سران قوا و سایر نیروهایی که اخیرا آقای آخوندی 
می گوید در کشور 5 دولت وجود دارد، فرد مورد نظر باید توان ایجاد هماهنگی با این 

نیروها را داشته باشد تا بتواند کشور را اداره کند.
در نتیجه با توجه به این عوامل این فضایی نیست که خود فرد بتواند به تنهایی از 
هم اکنون بگوید که من در انتخابات شرکت می کنم و توانایی دارم؛ درواقع کسی نباید 

»من، من« کند.
منظور از گول همین مباحثی است که وجود دارد و باعث می شود که فردی تصمیم 
به حضور در انتخابات بگیرد و آن اینکه افرای به سراغ او بیایند و او را مجاب کنند، به او 
بگویند که اولًا تو توانایی داری، قدرت مدیریت و قدرت هماهنگی داری)می خندد( 
خلاصه انقدر هندوانه زیر بغل او بگذارند که او مجاب شود که بیاید و این خودش یک 
نوع گول خوردن است. من اینگونه می گویم اگر خدای نکرده یک همچین فضایی 
برای من ایجاد شد که یک عده ای از احزاب یا گروه ها چه اصلاح طلب، چه میانه رو و 
یا اصولگرایان آمدند و بعد در صحبت ها چنین گفتند و دعوت به حضور کردند، چنین 

فضایی فراهم می شود.
زدن  گول  روش های  از  یکی  اصولا  هستند  نظرسنجی ها  هم  دیگر  نکته  یک 
نظرسنجی است، در کشورها نظرسنجی ها تعداد کمی دارند از یکسو آنچنان که لازم 
است علمی نیستند و از سوی دیگر مقداری هم مردم سانسور ذهنی دارند و حرف 
خود را کامل و شفاف مطرح نمی کنند. اما در همین نظرسنجی ها فضای جامعه 
چندان انتخاباتی نیست، مثلا در اکثر نظرسنجی ها 5۰ الی ۶۰ درصد عدم شرکت 
یا عدم تصمیم گیری وجود دارد خب این اندازه »عدم شرکت« باعث می شود که افراد 

در انتخابات وارد نشوند.
به نظر من یکی از پارامترهایی که می تواند کاندیدا را گول بزند و زمینه ساز حضور او 
شود، این است که فضای خیلی جدی انتخاباتی شکل بگیرد که رقابت در این فضا 
معنی و مفهوم بسیار بالایی پیدا کند و آن نامزد بتواند خودش را عرضه کند و در رقابت 

با دیگران قرار دهد اما اگر فضا سرد باشد باعث می شود که فرد وارد انتخابات نشود.
راهکارهای ایجاد شور و نشاط انتخاباتی و انگیزه برای حضور در میان مردم

ایجاد انگیزه و فضای شور و نشاط انتخاباتی چگونه می تواند توسط حاکمیت 
انجام شود؟

باید اجازه بدهند گفتمان های مختلف از میان آن هایی که علاقمند به جمهوری 
اسلامی هستند، به دنبال براندازی نبوده بلکه خواستار اصلاح، کمک به مردم و حل 
مشکل مردم هستند به ویژه احزاب و گروه های سیاسی بتوانند نامزدهای خود را 
معرفی کنند و مورد تایید واقع شود. وقتی چنین فضایی در حاکمیت شکل گیرد و با 
پارامترهای غیرواقعی افراد ردصلاحیت نشوند باعث می شود که انگیزه برای شرکت 

در انتخابات درمیان مردم افزایش پیدا کند.
»تک دوره ای شدن دولت ها« می تواند راهکاری برای کاهش مشکلات در 

دوره دوم باشد
شرایطی در کشور وجود که می توان آن را »سندرم ناکامی دولت ها در دوره 
دوم« نامگذاری کرد که دولت های مختلف حتی احمدی نژاد هم در دوره دوم 
و سال های پایانی آن دچار مشکل شدند و شرایط کشور هم سخت شد. به نظر 

شما چاره این روند چیست؟
اینکه دولت ها در چهارسال دوم دچار مشکلات می شوند در همه دنیا از جمله 
آمریکا و فرانسه نیز وجود دارد؛ البته در فرانسه به دلیل اینکه اینطور بود دوران 

مدیریت دولت ها را افزایش دادند اما تعداد حضور فرد را یک دوره ای کردند.
پیشنهاد خود من این است، ما برای اینکه دچار این مشکل نشویم که دولت ها برای 
رای آوری دست به اقدامات ظاهری و کوتاه مدت نزنند، در قانون طول دوره را از نظر 
زمانی مثلا از ۴ سال به ۶ یا 7 سال افزایش دهیم اما در مقابل دولت ها یک دوره ای 
شوند و دیگر لازم نباشد که دو بار در انتخابات شرکت کنند. چراکه وقتی لازم باشد 
دور دوم هم رای بگیرند در دوره اول درکنار عملکرد مثبت و خوب، دست به اقداماتی 
خواهند زد که شاید مفید نباشد اما به دلیل نیاز به رای آن ها را انجام می دهند. البته 
اکنون اصلاح قانون اساسی مطرح نیست اما اگر در یک زمانی تصمیم به اصلاح 
قانون اساسی گرفته شد، این مساله هم می تواند یکی از پیشنهادات باشد و مورد 

بررسی قرار گیرد.

محسن هاشمی:

گزاره »کابینه روحانی همان کابینه هاشمی است« درست نیست
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رحمت خدا بر آن کس که میان دو 
تن از دوستان ما الفت افکند.ای گروه 
مومنان! با هم الفت بگیرید و با یکدگیر 

مهربان باشید.
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الکافی:ج۲ ص3۴5 ح۶

احداث  قم  شهرداری  عمرانی  و  فنی  معاون 
میلیارد   ۶۸ بااعتبار  نماز  غیرهمسطح  تقاطع 

تومانی با قراردادی ۱۸ ماهه خبر داد.
تقاطع  پروژه  به  اشاره  با  زاده  حلوایی  عباس 
میدان  اظهارداشت:  نماز،  میدان  غیرهمسطح 
ازجمله  است  شده  زنی  کلنگ  اخیرا  که  نماز 
تقاطع هایی است که با توجه احداث پروژه های 

دیگر مانند بلوار آیت الله بروجردی الزام آور شد.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم بابیان اینکه 
با احداث بلوار آیت الله بروجردی میدان نماز بار 
بر اساس  افزود:  را به خود جذب کرد،  ترافیکی 
مطالعات انجام شده در ادامه نیز با احداث بلوار 
فردوسی بار ترافیکی سنگینی را متحمل می شود 

و در اولویت طرح جامع حمل ونقل و ترافیک شهر 
ادامه داد:  زاده  قرارگرفته است. حلوایی  نیز  قم 
طراحی میدان نماز به این گونه انجام شده است 
که محور جمهوری به صورت روگذر در دو خط عبور 
رفت و دو خط عبور برگشت و محور فردوسی در 
سطح منفی یک با سه خط عبور رفت و سه خط 

برگشت طراحی شده است.
همکف  سطح  در  نیز  میدان  اینکه  بابیان  وی 
طراحی شده است، تصریح کرد: برآورد اولیه طرح 

۶۸ میلیارد تومان با مدت قرارداد ۱۸ ماهه است.
اشاره  با  قم  شهرداری  عمرانی  و  فنی  معاون 
به اینکه پروژه معارض ملکی ندارد، تأکید کرد: 
معارضات تأسیساتی در پروژه وجود دارد که حین 

انجام کار رفع خواهد شد.
از  نماز  میدان  اینکه  بابیان  زاده  حلوایی 
ترافیک  کاهش  می تواند  که  است  پروژه هایی 
بسیار بالایی به همراه داشته باشد، تصریح کرد: 
با احداث تقاطع نماز، رینگ فردوسی به چیزی 
که مدنظرمان است یعنی اتصال مناطق دو، یک 
چهار و پنج نزدیک می شود و می تواند دسترسی 
کاملی به شهروند بدهد. وی با اشاره به آرام سازی 
هسته مرکزی شهر عنوان کرد: زمانی می توانیم به 
این هدف برسیم که رینگ های پیرامون را ساخته 
باشیم و دسترسی مردم به مناطقی که نیاز دارند 
از این رینگ ها انجام شده و نیاز به تردد از هسته 

مرکزی شهر نداشته باشند.

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم اعلام کرد:

احداث تقاطع غیرهمسطح نماز با قرارداد ۶۸ میلیارد تومانی

طرح: مهدی عزیزی

عاقبت دور دور شبانه با کرونا!

حسین مرعشی :قالیباف مهره سوخته است 
حسین مرعشی، سخنگوی حزب کارگزاران به خبرآنلاین گفت:مجلس از تجارب پارلمانی 
اصولگرایان و اصلاح طلبان بی بهره است، باهنر کجاست؟ لاریجانی کجاست؟ رئیس مجلس 
آنقدر فاقد تجربه بوده که نتوانسته در ماجرای بودجه درست تصمیم بگیرد. اگر لاریجانی بود حتما 
کار درست را می کرد. قالیباف در رسیدگی به قانون انتخابات علیه خودش تبلیغات درست کرد، 
قالیباف هم خودش، هم مجلس را سوزاند! اصلاح طلبان به مشکل اصولگرایان دچار شده اند 
و نمی توانند مردم را بسیج کنند و این خطر است. راه حل این است که در سطح کلان کشور، 
رهبری مداخله کنند.کشور نمی تواند بر اساس میل مثلا آقای قالیباف که دلش می خواهد کاندید 
ریاست جمهوری شود و مهره ای سوخته است، پیش برود.رئیسی در ۱۴۰۰ کاندیدا شود، به 

سرنوشت قالیباف دچار می شود. 

آموزش مجازی معلمان در ایام نوروز تعطیل است
حاجی میرزایی وزیر آموزش و پرورش گفت: امسال تکالیف نوروزی برای دانش آموزان نداریم و 
آموزش مجازی معلمان نیز در ایام نوروز تعطیل است. مشکل صادر نشدن کارنامه دانش آموزان 
در سامانه سیدا حل شده است و مدیران مدارس می توانند کارنامه های دانش اموزان را صادر 
کنند. در تلاش هستیم امتحانات نهایی خرداد دانش آموزان را در صورت موافقت ستاد ملی کرونا 
حضوری برگزار کنیم. معلمان و خانواده ها هوشیار باشند فروش تکالیف نوروزی در فضای مجازی 

کلاهبرداری است.

ماجرای آبی شدن در باشگاه پرسپولیس
جمعه شب گذشته افرادی ناشناس با حضور مقابل ساختمان باشگاه پرسپولیس اقدام به 
پاشیدن رنگ آبی به در ورودی این ساختمان کردند.طبق پیگیری ها به نظر می رسد دو نفر از 
هواداران تیم رقیب دست به چنین اقدامی زده  اند. البته تعدادی از عوامل باشگاه پرسپولیس از 
صبح امروز اقدام به ترمیم این در، رنگ زدایی و رنگ آمیزی مجدد در کرده اند.هرچند تاکنون 
پیگیری قضایی در این مورد صورت نگرفته اما قرار است مسئولان باشگاه پرسپولیس برای برخورد 

قانونی با عاملان این حرکت مستندات لازم را جمع آوری کنند.

طرح نمایندگان برای افزایش 4۰ کرسی به مجلس
بیست سال از آخرین افزایش تعداد نمایندگان مردم در مجلس می گذرد و نمایندگان طرحی 
تدوین کرده اند که تعداد کرسی های مجلس ۴۰ نفر افزایش یابد.طرح اصلاح قانون تعیین 
محدوده حوزه های انتخاباتی مجلس شورای اسلامی با امضای ۲۲ نفر از نمایندگان در مجلس 
اعلام وصول شده که در صورت تصویب نهایی آن تعداد نمایندگان مجلس شورای اسلامی از ۲۹۰ 
نفر به 33۰ نفر و تعداد حوزه های انتخابیه از دویست و هشت حوزه به دویست و بیست و یک حوزه 

افزایش می یابد.
 

التهاب بازار شکر فروکش کرد
قاسمعلی حسنی، دبیر کل اتحادیه بنکداران مواد غذایی:التهاب بازار شکر تا حدی فروکش 
کرده است،طی ماه های اخیر، افزایش چشمگیری در بازار رخ داد که هم اکنون تا حدودی به 
ثبات رسیده است.بازرگانی دولتی هر کیلو شکر را با نرخ ۱۱ هزار و 5۰۰ توزیع می کند. در حال 
حاضر هر کیلو شکر در بازار آزاد با نرخ ۱۰ هزار و ۹۰۰ تومان عرضه می شود.کمبودی در عرضه 
شکر نداریم. با توجه به واردات شکر با ارز نیما، قیمت شکر به تعادل رسیده است به طوریکه در بازار 

آزاد کمتر از نرخ اعلامی بازرگانی دولتی عرضه می شود.

رئیس پلیس راه استان قم تاکید کرد:

لزوم تجهیز خودروها به زنجیر چرخ در فصل زمستان
رئیس پلیس راه استان قم گفت: همراه داشتن زنجیر چرخ و تجیهیزات زمستانی در فصل زمستان به 

خصوص در مواقع تردد در معابر برون شهری امری واجب و جدی است. 
 سرهنگ مختار پناهی اظهارداشت: پلیس راه استان موظف است در فصل زمستان خودرو هایی که 
قصد تردد در معابر برونشهری را دارند بطور جدی از رانندگانی که فاقد  تجهیزات زمستانی ) زنجیر چرخ 

( هستند از ورود آنان به محور های برف گیر و برون شهری جلوگیری کنند.
وی با بیان اینکه یکی از مهمترین مشکلات ما در ایجاد راه بندان ها عدم تجیهز خودروها به زنجیر چرخ 
است، اظهار داشت: نمی دانیم چرا  بعضی از رانندگان توصیه های پلیس را جدی نمی گیرند و برایشان 
مهم نیست، این افراد حداقل به خود و همسفرانشان رحم داشته باشند تا سایرین را هم در این سرما 
گرفتار نکنند. سرهنگ پناهی افزود: در فصل زمستان و با توجه به عدم تعادل آب و هوایی، مهمترین 
مشکلی که در این ایام در شبکه جاده ای داریم این است که رانندگان توقع همراه نداشتن زنجیر چرخ 
و تجیهبزات زمستانه در مواقع آب و هوای  آفتابی را دارند ولی باید رانندگان بدانند که این تغییرات جوی 
در فصل زمستان موقت است ولی بعضی ها بدون توجه و آگاهی بدون زنجیر چرخ وارد جاده می شوند 
و با کوچکترین بارش برف و نداشتن مهارت رانندگی در روبرو شدن با این امر از ادامه دادن در مسیر برف 
گرفته عاجز می شوند و موجب مسدود کردن مسیر و ایجاد ترافیک سنگین و حوادث جبران ناپذیر می 
شوند. رئیس پلیس راه استان قم اظهارکرد: در فصل زمستان داشتن زنجیر چرخ در تمامی خودرو ها 
الزامی می باشد و همراه نداشتن زنجیر چرخ یک تخلف رانندگی محسوب می شود و پلیس برابر قانون با 
متخلفین برخورد خواهد کرد. سرهنگ پناهی خاطرنشان کرد: پلیس راه استان قم در تمامی محور های  
برون شهری و روستایی در فصل زمستان تمام تلاش خود را مي کند که با ارائه خدمات بیشتربرای رفاه 
حال همشهربان و مسافرین و مجاورین با هدف تامین نظم و امنیت و حفظ جان این عزیزان از وقوع 

تصادفات و حوادث دلخراش جلوگیري کند.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

توقیف 4 دستگاه خودرو قاچاق بر در قم
جانشین فرمانده انتظامی استان قم از کشف محموله یک میلیارد و 5۰۰ میلیون ریالی قاچاق در پی 

توقیف ۴ دستگاه خودرو "قاچاق بر" در قم خبر داد. 
 سرهنگ بهادر اسماعیلی اظهارداشت: در اجراي طرح برخورد با خودروهاي حامل قاچاق، مأموران 
یگان امداد فرماندهی انتظامی شهرستان قم، ۴ دستگاه خودرو "قاچاق بر" را که از مبدأ جنوب کشور 
به مقصد تهران در حرکت بودند، در محور مواصلاتی استان قم توقیف کردند. وی گفت: در این رابطه 3 
دستگاه پژو۴۰5 و یک دستگاه خودرو سمند توقیف و در بازرسی از خودروها ۴۰۰ کیلوگرم بادام ، 5۰۰ 
کیلوگرم گردو و لوازم آرایشی و بهداشتی فاقد مجوز و قاچاق کشف و راننده خودروها دستگیر شدند. 
جانشین فرمانده انتظامی استان قم تصریح کرد: کارشناسان مربوطه ارزش کالاهای کشف شده قاچاق 
را در مجموع بیش از یک میلیارد و 5۰۰ میلیون ریال اعلام کردند که در نهایت متهمان به همراه پرونده 

تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

کشف ۱۱0 کیلو تریاک در عملیات مشترک پلیس
 طی عملیات مشترک پلیس استان های قم و کرمان ۱۱۰ کیلوگرم مواد مخدر از نوع تریاک کشف شد. 
 به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس، مأموران مبارزه با مواد مخدر استان قم با انجام اقدامات فنی 
و اطلاعاتی از اقدام ۲ قاچاقچی مبنی بر انتقال مواد مخدر با یک دستگاه پراید از استان های جنوب 
شرقی کشور به سمت استان های مرکزی مطلع و پیگیری موضوع را در دستور کار خود قرار دادند. با 
اقدامات خاص پلیسی و تبادل اطلاعات به موقع پلیس قم با پلیس مبارزه با مواد مخدر استان کرمان، 
خودرو مذکور در یکی از محورهای مواصلاتی آن استان شناسایی و توقیف شد. مأموران در بازرسی از 
این خودرو، ۱۱۰ کیلوگرم تریاک کشف و هر ۲ نفر را دستگیر کردند که برای سیر مراحل قانونی به مراجع 

قضائی تحویل شدند.
 

معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر استان قم  خبرداد
واژگونی اتوبوس در جاده سلفچگان -قم با ۱7 مصدوم

معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر استان قم از امدادرسانی نیروهای هلال احمر استان قم به 
حادثه دیدگان واژگونی اتوبوس در کیلومتر 5 محور سلفچگان به قم خبر داد.  هادی سلیمی با اعلام این 
خبر گفت: روزجمعه  با اعلام حادثه واژگونی یک دستگاه اتوبوس در کیلومتر 5 محور سلفچگان به قم به 
مرکز EOC، امدادگران و نجاتگران پایگاه سلفچگان به محل حادثه اعزام شدند. وی افزود: امدادگران و 

نجاتگران پس از رسیدن به محل حادثه و ارزیابی اولیه عملیات امداد و نجات و رهاسای را شروع کردند.
معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر استان قم بیان کرد: در این عملیات به ۱7 نفر از حادثه دیدگان 

واژگونی یک دستگاه اتوبوس خدمات امدادی و درمانی ارائه شد.

مدیرعامل شرکت عمران معصومیه خبرداد:

هزینه 20 میلیارد تومانی برای تکمیل 
تله سیژ بوستان علوی

مدیرعامل شرکت عمران معصومیه از صرف هزینه ۲۰ میلیارد تومانی برای 
تکمیل تله سیژ بوستان علوی خبر داد.

 علی اکبر رحیمی با تاکید بر جزئیات اجرای پروژه تله سیژ بوستان علوی، 
گفت: تجهیزات این پروژه از کشور اتریش خریداری شده و در بازطراحی داخل 
کشور برای بوستان علوی به طول آن افزوده شده و در حال حاضر به صورت رفت 

و برگشت مسیر ۲ هزار و 5۰۰ متری را طی می کند.
مدیرعامل شرکت عمران معصومیه گفت: شروع ایستگاه پروژه از کنار مجتمع 
آرین در انتهای بوستان علوی و انتهای آن در مجاورت اداره کل منابع طبیعی 

است و با توجه به توپوگرافی بوستان، دکل ها از ۱3 تا ۱5 متر ارتفاع دارند.
رحیمی با تاکید بر اینکه زمان بر شدن پروژه موجب تغییرات قیمتی پروژه 
شده، افزود: بالغ بر ۲۰ میلیارد تومان به قیمت امروز برای پروژه هزینه شده و 

تقریبا با حدود یک میلیارد دیگر پروژه به طور کامل تکمیل خواهد شد.
وی بیان کرد: درمورد هزینه بلیط پروژه هم هنوز به صورت قطعی تصمیمی 
اتخاذ نشده و برای شروع پروژه هزینه بلیط طی مصوبه شورای سازمان حدود ۲۰ 
هزار تومان در نظر گرفته شده است؛ البته این هزینه در مقابل هزینه های صورت 

گرفته برای پروژه بسیار ناچیز است.
پروژه های  اینکه عموما در  به  با اذعان  مدیرعامل شرکت عمران معصومیه 
نمی گیرد،  صورت  مالی  حوزه  در  استان  سوی  از  خاصی  حمایت  تفریحی 
گفت: شاید استان در پروژه های عمرانی ترافیکی همکاری مالی داشته باشد 
اما در پروژه های تفریحی عموما شهرداری تنهاست و نهایتا با همکاری بخش 

خصوصی پروژه ها را به سرانجام می رساند.
رحیمی با تاکید بر اینکه مردم از مدیریت شهری انتظار دارند که به موضوعات 
دچار  را  شهرداری ها  کشور  در  قوانین  ضعف  افزود:  شود،  پرداخته  مختلف 
تفکیک یا تشکیکی در وظایف قرار داده اما در مجموع اگر ما دست یاری به تمام 
دستگاه ها دراز نکنیم و حمایت استانی نباشد در بسیاری از پروژه ها نمی توانیم 

اهداف خود را محقق کنیم.
وی گفت: این پروژه با اینکه در بافت متراکم فضای سبز است هیچ آسیبی به 
فضای سبز نخورده و نگرانی هایی هم در این زمینه بود که به طور کامل رعایت 

حقوق محیط زیست در اجرای این پروژه انجام شده است.
 

مدیر منطقه پنج شهرداری قم :

پایانه ترکیبی در ایستگاه مترو جمکران 
احداث می شود

مدیر منطقه پنج شهرداری قم از برنامه ریزی برای احداث پایانه ترکیبی در 
ایستگاه مترو جمکران با تکمیل خروجی ایستگاه مترو و پایان کار کارگاهی خبر 

داد.
علیرضا اقبالیان با اشاره به برنامه های احداث پایانه در جمکران، اظهار داشت: 
زمینی قرار بود در سطح منطقه پنج به پایانه اختصاص داده شود که جانمایی 

مناسبی نداشت و در ادامه این موضوع مورد بازنگری قرار گرفت.
مدیر منطقه پنج شهرداری قم با اشاره به توقف  قطار سریع السیر تهران- 
قم- اصفهان در جمکران، اظهار داشت: با توجه به توقف این قطار در ایستگاه 

جمکران و عبور مترو احتمال احداث پایانه ترکیبی در این محدوده وجود دارد.
اقبالیان بابیان اینکه کارگاه مترو به منظور پایانه اختصاص داده شده است، 
تصریح کرد:  بعد از اتمام خروجی مترو و انجام کارهای کارگاهی ایستگاه مترو 
به پایانه اختصاص داده خواهد شد که مسیرهای اصفهان و کاشان را پشتیبانی 

کند.
وی با اشاره به برخی برنامه ریزی های برای حذف ایستگاه محمدیه، تأکید 
کرد: در صورت حذف ایستگاه محمدیه توقف و حرکت قطارهای ایستگاه های 

محمدیه در ایستگاه جمکران صورت می گیرد.
مدیر منطقه پنج شهرداری قم با اشاره به اینکه در صورت انتقال قطارهای 
ایستگاه محمدیه به ایستگاه جمکران نیاز به احداث دوربرگردان وجود دارد، 
تأکید کرد: تملک زمین های دوربرگردان هم موضوع بااهمیتی است که این کار 

را سخت می کند.
اقبالیان بابیان اینکه این برنامه ها برای آینده نزدیک نیست، تصریح کرد: تا 
زمانی که  ساماندهی درستی صورت نگیرد و مسافرها به صورت بین راهی در 

میدان 7۲ تن سوار شوند احداث پایانه کارایی لازم خود را نخواهد داشت.
وی تأکید کرد: اگر ساماندهی به صورتی اتفاق بیفتد که مسافر هر مقصدی 
موظف باشد تنها در پایانه اختصاصی خودش اقدام به سفر کند این پایانه 
ساختن می تواند نتیجه در برداشته باشد اما در غیر این صورت تنها صرف هزینه 

است.
مدیر منطقه پنج شهرداری قم ادامه داد: درصورتی که راه آهن به خط جمکران 
کشیده شود و پایانه ترکیبی مسافران اصفهان، خط مترو وخط سریع السیر و خط 

معمولی قطار به این سمت هدایت شود این پایانه می تواند مثمر ثمر باشد.

سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم:

40 درصد تقاطع های شهر قم
 هوشمند هستند

:فرآیند  گفت  قم   شهرداری  ترافیک  و  نقل  و  حمل  سازمان  سرپرست 
ترافیک  توان سازمان  و  نیاز  به  توجه  با  قم  تقاطع های شهر  هوشمندسازی 

شهرداری قم در حال اجرایی شدن است.
قاسم طالبی با اعلام اینکه ۴۰ درصد تقاطع های شهر قم هوشمند هستند 

از پیگری و اختصاص بودجه جهت افزایش این موضوع در سال آینده خبر داد.
سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم بیان داشت: تقاطع های 
سطح شهر که دارای چراغ قرمز راهنمایی و رانندگی می باشند به صورت دوره ای 
و با توجه به حجم ترافیک با مشارکت و همفکری پلیس راهور، به صورت دوزمانه، 

سه زمانه و یا چهارزمانه طراحی شده اند.
طالبی اظهار کرد: ممکن است در برخی از تقاطع ها انتظارات و مطالبات 
مردمی متفاوت از وضعیت فعلی آنجا باشد ولی این موضوع در باره هر تقاطع، 
بارها آزمایش شده و روند بررسی حالت های مختلف آزموده شده است که در 
برخی از موارد پیاده سازی انتظارات شهروندان باعث افزایش ترافیک و پس زدگی 
ترافیک به معابر مجاور شده و اصطلاحا گره های ترافیکی بیشتر را به وجود آورده 
است. وی افزود: در بودجه سال آینده، هم به افزایش تقاطع های هوشمند و هم 

به موضوع بروز رسانی نرم افزارهای آن توجه بیشتری شده است.
 

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم مطرح کرد:

افزایش ناوگان جمع آوری
 پسماندهای بیمارستانی

موضوع  به  اشاره  با  قم  شهرداری  پسماند  مدیریت  سازمان  سرپرست 
پسماندهای پزشکی گفت :در این خصوص، تلاش کردیم تا تعداد ناوگان های 
جمع آوری و حمل پسماند را افزایش دهیم و پسماندهای بیمارستانی و عفونی 

در سریعترین زمان ممکن جمع آوری و انتقال پیدا کند.
سید عبدالله میرابراهیمی با بیان اینکه همزمان با شیوع ویروس کرونا، یکی 
با  آن ها  ترکیب  و  معابر  در  و ماسک  از مشکلات موجود رهاسازی دستکش 
پسماندهای عادی در مخازن است، گفت: از شهروندان می خواهیم ماسک های 
خود را پس از استفاده داخل پلاستیک جداگانه ای قرار دهند و در آن را گره 
بزنند و داخل مخازن بیندازند. سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم 
ادامه داد: ضد عفونی کامل ایستگاه پردازش پسماند خشک به صورت هفتگی 
و تمامی ۴5 ایستگاه مشارکت، ضد عفونی روزانه تمامی خودروهای درب منازل 
ناوگان جمع آوری پسماند خشک و دیگر مراکز و بخش های مرتبط با سازمان از 

ابتدای شیوع ویروس در برنامه های سازمان قرار گرفت.

استاندارقم با اشاره به آغازخیز جدید کرونا در اکثر 
استان های کشور گفت: مبادا در سایه عادی انگاری 
و سهل انگاری، در قم نیز با موج جدید این بیماری 

مواجه شویم.
بهرام سرمست روز شنبه درپایان جلسه ستاد ملی 
مقابله با کرونا که به صورت ویدیو کنفرانس در آن 
شرکت کرده بود، درگفت و گو با خبرنگاران اظهار 

داشت: طبق گزارش ارائه شده ویروس جهش یافته 
انگلیسی دریک یا دو استان کشور مشاهده شده و 
این موضوع نگرانی ها در رابطه با شیوع این بیماری 
از  یکی  که  قم  در  افزود:  کرده است. وی  بیشتر  را 
استان های پر تردد به شمار می آید نگران این ترددها 
هستیم و در عین حال که وضعیت کرونایی استان 
آبی است انتظار داریم روند این بیماری سیر نزولی 

خود را حفظ کند و به مرحله سفید برسیم.
اصحاب  و  وسیما  صدا  امیدوارم  افزود:  وی 
مطبوعات اطلاع رسانی های خود را کما فی سابق 
ادامه دهند تا بتوانیم از این موجی که احتمالا در راه 

است پیشگیری کنیم و از گزند آن در امان باشیم.
استاندارقم تصریح کرد: در این جلسه ستاد ملی 
کرونا همچنین بحث هایی در رابطه با واکسیناسیون 
کرونا و مرحله دوم آن که قرار است شروع بشود نیز 
مطرح شد. وی افزود: با مراقبت و دقتی که انجام 
می شود طرح واکسیناسیون کرونا با هدف گذاری ها 
و اولویت بندی های صورت گرفته پیش خواهد رفت.
از  درمان  و  بهداشت  کادر  شد:  یادآور  سرمست 
اولویت های واکسیناسیون کرونا هستند که تزریق 

واکسن به این گروه از افراد درقم نیز شروع شده و 
ادامه خواهد داشت. وی همچنین درادامه افزود: 
با توجه به اینکه درآستانه سال جدید هستیم قرار 
شد پروتکل هایی نیز برای مراکز خرید شب عید و 
همچنین مناسبت های نوروزی تدبیر شود. وی با 
اشاره به ارائه گزارش در مورد ورود مسافران خارجی 
گفت: تاکید ستاد ملی بر این بود که از این مسافران 
به صورت کامل آزمایش کرونا گرفته شود و آنهایی که 
مثبت هستند نیز در حالت قرنطینه به سر ببرند تا 
امکان وارد شدن ویروس های جهش یافته از خارج 
کشور به حداقل برسد. سرمست تصریح کرد:افزایش 
آزمایش کرونایی و رهگیری و نظارت هایی که درقالب 
طرح شهید سلیمانی در حال اجراست و نیاز است 
در این ایام بیشتر شود نیز از جمله موضوع هایی 
بود که بر دقت بیشتر بر آن تاکید شد. وی همچنین 
در پاسخ به سئوالی درخصوص تزریق دومین دوز 
واکسن کرونا در قم  بیان کرد: در این زمینه شورای 
تشکیل  بیشتر  هماهنگی  برای  را  سیاستگذاری 
علوم  دانشگاه  نیز  را  آن  اجرایی  مسائل  و  دادیم 

پزشکی دنبال و اطلاع رسانی می کند.

استاندارقم هشدارداد :

موج جدید کرونا درسایه عادی انگاری 

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت: با تصویب شورای اسلامی شهر 
قم، 6٢ میلیارد تومان وام کم بهره برای بازسازی ناوگان اتوبوسرانی قم دریافت 

می شود.
عباس ذاکریان با اشاره به اهمیت نوسازی ناوگان اتوبوسرانی شهر قم، اظهار 
داشت: دریافت وام کم بهره برای بازسازی ناوگان اتوبوسرانی با توجه به اهمیت 
تقویت ناوگان از صندوق کارآفرینی امید در دستور کار قرار دارد. معاون حمل ونقل 
و ترافیک شهرداری قم افزود: با تصویب شورای اسلامی شهر قم، ۶۲ میلیارد 
تومان وام کم بهره برای بازسازی ناوگان اتوبوسرانی قم دریافت می شود. ذاکریان 
با بیان اینکه این تسهیلات سه ماه تنفس دارد و با بازپرداخت ۴ درصد و ۶۰ ماهه 
پرداخت می شود، تصریح کرد: این تسهیلات می تواند در تزریق نقدینگی به حوزه 
حمل ونقل قم دارای اهمیت زیادی باشد. وی ابراز کرد: با پرداخت این وام، 3۰۰ 
اتوبوس هر یک به مبلغ ۲۴۴ میلیون تومان نوسازی می شود، البته تمهیداتی 
اندیشیده شده تا با کاهش تعداد اتوبوس ها مبلغ وام برای هر اتوبوس تا ۴۰۰ 

میلیون تومان نیز تأمین شود. معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خاطرنشان 
کرد: با تصویب این لایحه توسط شورا، دریافت تسهیلات جزء بودجه ۹۹ است و 
تا پایان سال می توانیم آن را دریافت کنیم، همچنین به زودی ۸۰ دستگاه اتوبوس 
دیگر نیز با تأمین نقدینگی بازسازی می شود. ذاکریان با تأکید بر اینکه این وام 
با ضمانت یک چک قابل پرداخت است و بخش زیادی از مشکلات به خصوص 
اتوبوس های ملکی را رفع می کند، عنوان کرد: این تسهیلات بابت بازسازی ناوگان 
و تعمیرات اساسی اتوبوس مورد استفاده قرار می گیرد. وی در مورد موضوع ایراد 
اتوبوس های خریداری شده نیز توضیح داد: کیفیت اتوبوس مارال ها از تبریز بسیار 
خوب است اما شیشه اتوبوس ایراداتی داشت و به دلیل تاب پنجره ها در تست 
باران، نشت آب داخل اتاق اتفاق افتاد. معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم 
ادامه داد: به خاطر این مشکل این اتوبوس ها را تحویل نگرفتیم که شرکت در قم 
پیمانکار گرفتند تا این عیب را برطرف کنند که هزینه زیادی هم انجام دادند و در 

حال حاضر هیچ ایراد دیگری وجود ندارد و موتورها سالم و تائید شده است. 

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم  خبرداد:

دریافت ۶2 میلیارد تومان تسهیلات نوسازی اتوبوس شهری

مدیرعامل شرکت مخابرات استان قم از پوشش جمعیتی ۹۹/۹درصدی همراه 
اول در قم خبر داد.

محمد حاج عینی با بیان اینکه قم به لحاظ پوشش جمعیتی همراه اول رتبه 
نخست کشوری را داراست افزود: یک میلیون و 7۸۱ هزار و ۲7۹ خط تلفن همراه 

اول با ضریب نفوذ ۱۲۶ درصد در سطح استان فعال است.
وی همچنین از اختصاص ۶۲۴ هزار و ۹۸5 خط تلفن ثابت به شهروندان قمی 
خبر داد و گفت: از این تعداد ۴۹۰ هزار 755 شماره منحصر به فرد مشغول به کار 
و خدمات دهی به شهروندان هستند. مدیرعامل شرکت مخابرات استان با بیان 
اینکه ضریب نفوذ تلفن ثابت در استان ۹/3۴ دهم درصد است افزود: بیش از 
۱35 هزار مشترک اینترنت adsl و ۱3۰ هزار مشترک vdsl در سطح قم در حال 

بهره برداری از خدمات شرکت مخابرات در استفاده از اینترنت هستند.
وی با بیان اینکه ۱55 روستای استان در حال حاضر به شبکه های مخابراتی 
متصل هستند تاکید کرد: تمامی روستا های بالای ۲۰ خانوار استان به شبکه های 
ارتباطی و مخابراتی وصل هستند و هیچ روستای بدون ارتباطی در سطح استان 

وجود ندارد.
حاج امینی با اشاره به شیوع کرونا و رونق گسترده آموزش های مجازی گفت: 
در این مدت بیش از 7۰۰ مدرسه و ۸۰ مرکز علمی در سطح استان به اینترنت 

پرسرعت دسترسی پیدا کرده اند.

وی همچنین از راه اندازی ۶ طرح در حوزه مخابراتی با هزینه ای بالغ بر 3۶۰ 
میلیارد ریال خبر داد و گفت: این طرح ها شامل توسعه و اجرای شبکه فیبر نوری 
به طول 5۹ کیلومتر، توسعه و اجرای شبکه مسی به طول 5 کیلومتر، نصب و 
راه اندازی چهار سایت تلفن همراه، توسعه و تکمیل شبکه 3G و ۴G در سطح 

استان و توسعه پورت های vdsl و اتصال ۸۰ مرکز آموزشی فیبر نوری می شود.
وی با بیان این که شیوع کرونا مانع از اجرای برنامه و مراسم رسمی افتتاح این 
طرح ها شد تصریح کرد: برای خدمت رسانی بهتر و بیشتر به شهروندان، تمامی 

این طرح ها بدون افتتاح رسمی در اختیار شهروندان قرار گرفته است.
وی با بیان اینکه شرکت مخابرات قم حائز رتبه نخست کشوری در ارزیابی تلفن 
ثابت و دیتای کشور در سال جاری شده افزود: این شرکت خدماتی همچنین به 
لحاظ بهینه سازی ارتباطات سیار در سال جاری در جایگاه نخست کشوری قرار 

گرفته است.
وی در ادامه با انتقاد از عدم تغییر تعرفه و هزینه تلفن ثابت و همراه گفت: قریب 
به ۱۸ سال است که تعرفه و هزینه استفاده از تلفن تغییری نداشته و این موضوع 

فشار زیادی را به شرکت مخابرات وارد کرده است.
وی با اشاره به اینکه توسعه شبکه های مخابراتی هزینه زیادی در پی دارد افزود: 
برای ارتقا خدمت رسانی به شهروندان و ارتقا عملکرد ارتباطی در سطح کشور و 

استان نیاز داریم تعرفه ها اصلاح شود.

مدیرعامل شرکت مخابرات استان قم  خبرداد:
پوشش جمعیتی 99/9 درصدی همراه اول در قم

و 443  هزار  جریمه 55  از  انتظامی  نیروی 
تردد  محدودیت  طرح  طی  خودرو  دستگاه 

شبانه تنها در یک شب خبر داد. 


